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هوشمندسازی سیستم
 شارژ فروآلیاژ LF مبتنی بر مدل 

گان خبره سازی در فولاد هرمز

 کاهش مصرف انرژی در فولاد هرمزگان
 با اجرای پروژه های بهبود

    حمل ونقل ریلی یکی از شاخص های 
اصلی توسعه یافتگی و از عوامل مؤثر در رشد 
و توسعه کشورها به حساب می آید و بسیاری 
کید دارند که  از اقتصاددانان بر این نکته تأ
تحول در عرصه اقتصادی در گرو ایجاد شبکه 
حمل ونقل ریلی گسترده، مدرن و هوشمند 

است.

ترابری ریلی منافع و مزایای زیادی به نسبت 
کاهش  که  سایر روش های حمل ونقل دارد 
مصرف سوخت و آلاینده های زیست محیطی، 
ایمنی بالا و کاهش سوانح، کاهش هزینه های 
ک و تعمیرات و نگه داری ناوگان، قابلیت  استهلا
مدیریت و برنامه ریزی بالا در حمل سریع و انبوه 
بار و مسافر ازجمله مزایای بهره گیری از این روش 

برای توسعه اقتصادی و صنعتی کشور است.
برای  پایدار  و  مناسب  زیرساخت  وجود 
حمل ونقل کالا به یک کسب وکار کمک می کند 
تا بتواند با سایر رقبا رقابت کند. حمل ونقل ریلی 
به عنوان یکی از زیر بخش های حمل ونقل، 

دارای نقش کلیدی در اقتصاد است.
۲۰ ساله و تا افق  بر اساس سند چشم انداز 
۱۴۰۴ باید سهم حمل ونقل ریلی برون شهری 
کل  از  ۳۰  درصد  ۱۰ به  از  کالا  در جابه جایی 
حمل ونقل کشور برسد و در شرایطی که تولید 
55 میلیون تن فولاد جز اسناد بالادستی صنعت 
فولاد به حساب می آید، دست یابی به این هدف 
نیازمند شبکه ای گسترده و به هم پیوسته، با 
خطوط ریلی وسیع و ناوگان حمل ونقل ریلی 
منسجم و مدرن است تا بتواند حمل مواد اولیه 
فولادی و محصولات کارخانجات به بازار هدف 

را تسهیل کند.
در کشورهای پیشرفته از حمل ونقل ریلی برای 

کامودیتی ها استفاده  حمل مواد معدنی و 
می شود، درحالی که در ایران هزینه های حمل 
ریلی بیش از حمل جاده ای و دریایی است 
و  تجهیزات  نبودن  آماده  به  مسئله  این  که 
زیرساخت های ریلی کشور مربوط می شود. از 
لایندگی این نوع حمل ونقل در  ، آ طرف دیگر
مقایسه با دو نوع دیگر آن بسیار کمتر بوده و 

ازنظر اقتصادی توجیه بیشتری دارد.
متعلقات  و  محصولات  قیمت  تأثیرپذیری 
است.  مهمی  مسئله  حمل ونقل  از  فولادی 
به ویژه  و  فولادی  صنایع  رقابت پذیری 
مسئله  به  را  عرصه  این  در  مصرف کنندگان 
حمل ونقل وابسته کرده است و با توجه به اینکه 
بخشی از بهای تمام شده محصول تولیدی برای 
حمل مواد اولیه و محصولات تولیدی هزینه 
می شود، حمل ونقل ریلی می تواند عامل مهمی 
در کاهش هزینه نهایی تولید فولاد و درنهایت 
رضایت مشتری باشد، بااین وجود صنعت ریلی 
، صنعتی عقب مانده بوده که تحریم ها و  کشور
عدم سرمایه گذاری مناسب در این صنعت و 
فرسودگی ناوگان از عوامل تأثیرگذار در رشد منفی 

این صنعت بوده است.
چشم انداز  در  فولاد  تن  میلیون   55 تولید 
۱۴۰۴ ایران اسلامی، نیازمند حمل ونقل حجم 
عظیمی از مواد اولیه و کالا شامل سنگ آهن، 
گندله، آهن اسفنجی و شمش و  کنستانتره، 
مقاطع فولادی است و در این راستا تأمین نیروی 
کشش، توسعه شبکه ریلی، افزایش خطوط و 

تقویت ناوگان حمل ونقل ریلی ضروری است.
نبود نقدینگی و مشکلات اعتباری، صنایع بزرگ 
کشور را بر آن داشت تا ضمن سرمایه گذاری در 
صنعت حمل ونقل ریلی، گامی در جهت توسعه 
اقتصادی و تحقق توسعه اجتماعی بر دارند و در 

این میان به تازگی گروه فولاد مبارکه به عنوان 
یکی از قطب های صنعتی کشور، سرمایه گذاری 
و مشارکت ویژه ای را در این صنعت آغاز نموده 
و همکاری هایی را با شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران و شرکت مپنا به منظور توسعه 
زیرساخت ها و ساخت و خرید لوکوموتیوها 
و نیروی کششی حمل ونقل ریلی آغاز کرده و 
خوشبختانه بخشی از این سرمایه گذاری ها 

کنون در حال بهره برداری است. هم ا
حاضر  حال  در  نیز  هرمزگان  فولاد  شرکت 
که  کشور است  بزرگ ترین شرکت در جنوب 
با  مبارکه  فولاد  گروه  سیاست های  راستای 
این  و  دارد  همکاری  کشور  راه آهن  شرکت 
گسترش است،  روزبه روز در حال  همکاری 
به گونه ای که در گذشته برای انتقال مواد اولیه 
ج  به کارخانه و محصولات نهایی فولاد به خار
از استان تنها ۳8 درصد از حمل ونقل ریلی 
استفاده می شد و این رقم در 8 ماهه سال 
جاری به 8۰ درصد رسیده و سهم حمل ونقل 
مواد اولیه و محصولات از طریق جاده تنها به ۲۰ 

درصد کاهش یافته است.
فولاد هرمزگان همکاری تنگاتنگی با مجموعه 
راه آهن داشته و سالیانه ۲ میلیون و 6۰۰ هزار 
از  اسفنجی  آهن  تن  ۳۰۰ هزار  و  گندله  تن 
طریق خطوط ریلی منتقل می کند، ضمن 
اینکه این شرکت چشم انداز خود را بر رقم 
گندله توسط خط ریلی  8۰ درصدی حمل 
ترسیم کرده است و همواره موضوع کاهش 
مواد اولیه و محصولات فولاد هرمزگان در 
کنار سیاست گذاری های شرکت برای کاهش 
هزینه ها و مشتری مداری، یکی از رسالت های 

اجتماعی شرکت است.
مدیرمسئول

توسعه حمل ونقل ریلی ایران؛ ضرورتی اجتناب ناپذیر برای توسعه

2

2

4

سرمقاله

تحقیقات ضامن 
حیات آینده کشور است
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اختصاص موفق ترین عملکرد
 در حوزه مالیاتی گروه فولاد مبارکه

 به فولاد هرمزگان
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مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد:

در چهارمین اجلاس سراسری چهره های نامی صنعت، معدن و اقتصاد؛

از عطاءلله معروفخانی مدیرعامل فولاد هرمزگان 
به عنوان چهره نامی صنعت تقدیر شد

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در حاشیه نمایشگاه 
ایران متافو مطرح کرد:

ذخیره معدنی قابل توجهی در هرمزگان به 
گذار خواهد شد 3فولاد هرمزگان وا

وز حمل و نقل ر
 و   رانندگان  گرامی باد
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مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: فولاد هرمزگان 
در سال های اخیر با توجه به محدودیت های تأمین انرژی 
کرده و توانسته  جهت اجرای پروژه های بهبود اقدام 

مصارف انرژی خود را در واحدهای تولیدی کاهش دهد.

عطاالله معروفخانی در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی در 
خصوص وضعیت مصرف انرژی در شرکت فولاد هرمزگان 
بیان کرد: فرایند تولید فولاد بر پایه مصرف انرژی تمرکز دارد 
و گاز طبیعی و برق، حامل های انرژی اصلی مورد استفاده 
که صنعت فولاد جزو  در این صنعت به شمار می روند. ازآنجا
صنایع انرژی بر محسوب می شود، هرگونه افزایش بهره وری و 
بهینه سازی در مصرف انرژی باعث کاهش قیمت تمام شده 

محصول و افزایش قدرت رقابت پذیری می شود.
وی ادامه داد: افزایش روزافزون مصرف انرژی به موازات کم 
شدن میزان تولید آن باعث ایجاد ناترازی و ناهم خوانی در 

تولید و مصرف انرژی و اعمال محدودیت های شدید برق و 
گاز بر صنایع به ویژه صنایع فولادی شده است.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با اشاره به محدودیت های 
 ، اخیر سال های  در  شرکت  این  بر  اعمال شده  انرژی 
باعث  شرکت  بر  محدودیت ها  اعمال  کرد:  خاطرنشان 
تحمیل توقفات زیاد و به تبع آن خسارت های مالی هنگفت 
به شرکت شده است. گفتنی است در صنایع دارای سیستم 
احیای مستقیم به روش میدرکس، امکان استفاده از سوخت 

جایگزین در پروسه تولید وجود ندارد.
   پیشنهادهایی برای بهبود تأمین انرژی

معروفخانی تصریح کرد: جهت برون رفت از چالش های انرژی 
و توسعه پایدار صنعت فولاد مواردی پیشنهاد می شود، 
از جمله اصلاح مدل اقتصادی سرمایه گذاری در صنایع 
مادر در خصوص سرمایه گذاری در صنایع زیرساختی 
و بازگشت سرمایه مشابه با سایر صنایع و جذاب شدن 
سرمایه گذاری در صنایع انرژی، احداث یا ارتقای نیروگاه های 
کشور و  گاز در  اختصاصی، مدیریت بهتر مصرف برق و 
کاهش محدودیت های صنایع مادر، استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر از قبیل انرژی خورشیدی برای تأمین بخشی از 
، ایجاد تفاوت معنادار در هزینه انرژی برای  انرژی موردنیاز
واحدهای صنعتی ارزش آفرین با سایر صنایع در راستای 
کید بیشتر بر بهینه سازی  کاهش هزینه های تولید، توجه و تأ
و بهره وری انرژی در سطح کشور به ویژه صنایع پرمصرف، 
اصلاح الگوی مصرف انرژی در مصرف کنندگان سوخت 

خانگی و نوسازی تجهیزات.
   اخذ گواهینامه های استاندارد برای مصارف انرژی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با بیان اینکه این شرکت 
از سال ۱۳9۳ با تدوین خط مشی انرژی و تدوین کمیته 
انرژی، اقدام به استقرار سیستم مدیریت انرژی بر اساس 
استاندارد ISO 50001 کرده است، عنوان کرد: در سال 
۱۳9۴ موفق به اخذ گواهینامه ISO 50001:2011از شرکت 
TUV INTRCERT شدیم و در سال ۱۳96 این استاندارد 

را از شرکت SGS اخذ کردیم. همچنین شرکت فولاد هرمزگان 
استراتژیک  اهداف  تحقق  راستای  در   ۱۳98 سال  در 
»بهینه سازی مصارف عمده« و تعهد به بهبود مستمر 
عملکرد انرژی، اقدام به ارتقای سیستم موجود و اخذ 

استانداردISO 50001:2018 کرده است.
معروفخانی با اشاره به اقدامات صورت گرفته فولاد هرمزگان، 
اظهار کرد: یکی از این اقدامات اندازه گیری مصارف انرژی 
شرکت و ارزیابی مصارف انرژی با معیارهای استاندارد ملی 
آهن و فولاد )شماره 965۳( بوده است. نکته قابل توجه در 
این خصوص آن است که فولاد هرمزگان از سال ۱۳9۳ تحت 
بازرسی سازمان ملی استاندارد ایران قرار دارد و هر سال موفق 
به اخذ گواهینامه انطباق با علائم استاندارد شده است. در 
حال حاضر مصارف انرژی سال ۱۴۰۰ شرکت فولاد هرمزگان 
تحت بازرسی استاندارد قرار دارد. دیگر نکته مهم در این 
زمینه، بهبود مستمر سیستم های اندازه گیری و اجرای سطح 
۲ اتوماسیون در شرکت فولاد هرمزگان جهت اندازه گیری، 

ثبت دقیق و کنترل بیشتر مصارف انرژی و آب است.
وی در خصوص دیگر اقدام فولاد هرمزگان گفت: پیش بینی 
مصارف انرژی سال آتی و هدف گذاری مصارف انرژی در 

دستور کار قرار گرفته است.
   حمایت از بهره وری مصرف انرژی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با بیان اینکه از هر اقدامی 
برای بهره وری و کاهش مصرف انرژی در سازمان و واحدهای 
تولید حمایت می کنیم و چندین اقدام را در این خصوص 
صورت دادیم، گفت: همواره از تیم مدیریت انرژی حمایت 
می کنیم و به نماینده مدیریت انرژی تفویض اختیار داده ایم. 
ح های فولاد  همچنین مدیریت مصرف انرژی را در طر
هرمزگان در اولویت قرار داده ایم. ضمن اینکه حوزه خرید را 
ملزم به تأمین مواد اولیه از منابع با بهترین راندمان در مصرف 

انرژی کرده ایم.
معروفخانی افزود: اهتمام به تأمین و جایگزینی تجهیزات، 
قطعات یدکی و خدمات پربازده انرژی و نیز تشکیل کارگروه 

ویژه با حضور وزارت نیرو در راستای تأمین انرژی پایدار 
سازمان از طریق سرمایه گذاری در تولید برق از دیگر اقدامات 
فولاد هرمزگان بوده است. در همین حال برای اولین بار 
سیستم فیلتر ویژه کاهش آلودگی و بهبود کیفیت فیزیکی گاز 
طبیعی در ایران را راه اندازی کردیم. همچنین به طور مستمر 
گاهی کارکنان را از بهره وری مصرف انرژی افزایش می دهیم  آ
و آموزش و ترغیب آنان را در بحث مدیریت مصرف انرژی در 

دستور کار قرار داده ایم.
وی اضافه کرد: در شهریورماه امسال نیز جلسه بازنگری و 
بررسی سیستم مدیریت انرژی را برگزار کردیم. در ادامه نیز 
پروژه های کاهش مصرف انرژی مانند نصب لنس سایدوال 
و بهینه کردن ایستگاه گاز و چندین  پروژه دیگر را تعریف و از 

اجرای آن ها حمایت کرده ایم.
   اجرای پروژه های بهبود انرژی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با بیان اینکه همواره پروژه های 
بهبود را دنبال می کنیم، به برخی از پروژه ها اشاره کرد و گفت: 
پروژه کاهش مصرف ویژه انرژی الکتریکی کوره های قوس 
کسیژن به  با انجام پروژه هایی مانند افزایش مقدار تزریق ا
کوره ها، کاهش زمان POWER-ON کوره ها، افزایش ریت شارژ 
اسفنجی به کوره ها، بهبود کیفیت سرباره در واحد فولادسازی 
و... در سال جاری با موفقیت انجام شدند. همچنین تعمیرات 
سالیانه واحدهای بهره برداری در راستای کاهش توقفات 
اضطراری و تداوم تولید در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ صورت گرفت. 
در همین حال پروژه های اصلاحات در ریفرمرهای واحد احیا 

انجام و در کنار آن مواد اولیه با کیفیت بالا تهیه شد.
معروفخانی ادامه داد: پروژه کاهش مصرف انرژی حرارتی و 
الکتریکی در واحد احیا مستقیم با نصب مخازن HP و LP گاز 
نیتروژن در واحد تولید گازهای صنعتی، پروژه کاهش مصرف 
برق واحد تصفیه آب با اصلاح سیستم پیش تصفیه و کاهش 
مصرف برق واحد آهک سازی مجموعه اقداماتی بودند که 
باعث بهبود عملکرد انرژی شرکت در سال های ۱۴۰۰ و سال 

۱۴۰۱ شدند.

  در چهارمیـن اجـلاس سراسـری چهره هـای نامـی 
، از عطاالله معروفخانی،  صنعت، معدن و اقتصاد کشور
مدیرعامـل شـرکت فـولاد هرمـزگان تقدیـر بـه عمـل آمد.

به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، چهارمین 
اجلاس سراسری چهره های نامی صنعت، معدن و اقتصاد 
کشور در برندهای مسئولیت پذیر اجتماعی، صبح روز 
۲۳ آذرماه با حضور جمعی از نمایندگان  چهارشنبه 
مجلس شورای اسلامی، اعضای هیئت عملی دانشگاه، 
معاون صنایع عمومی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
شرکت های  دست اندرکاران  و  فعالان  از  تعدادی  و 
بزرگ معدنی و صنعتی و سازمان های مختلف در مرکز 

همایش های صداوسیما برگزار شد.
در ایــن اجــلاس از عطــاالله معروفخانی مدیرعامل شــرکت 

فــولاد هرمــزگان به عنــوان مدیــر و برنــد مســئولیت پذیر 
اجتماعــی با اهــدای تندیــس چهارمین اجلاس سراســری 
 ، کشــور چهره هــای نامــی صنعــت، معــدن و اقتصــاد 

تجلیــل شــد.
گفتنی است توانمندسازی سازمان ها و شرکت ها در 
اخلاق  جایگاه  بررسی  اجتماعی،  مسئولیت  زمینه 
بنگاه های  تولیدی-خدماتی  فعالیت های  در   CSR
تجاری اقتصادی، ارتقای سطح مشارکت سازمان ها و 
شرکت ها در حوزه های بین رشته ای، بررسی روش های 
ایجاد فعالیت های تجاری-اقتصادی بر مبنای الگوی 
مفهوم  نهادینه سازی  اجتماعی،  مسئولیت پذیری 
مسئولیت اجتماعی در اقتصاد ایران و ارتقای جایگاه 
اخلاق کسب وکار و مسئولیت پذیری اجتماعی شرکت ها و 
سازمان ها از اهداف برگزاری این اجلاس به شمار می رود.

کاهش مصرف انرژی در فولاد هرمزگان با اجرای پروژه های بهبود
خبـــــــــــر

رشـــد علمـــی کشـــور یـــک فراینـــد اســـت. دانشـــگاه یـــک 
جزیـــره جـــدا از قبـــل و بعـــد خـــود نیســـت. بـــرای اینکـــه مـــا 
بتوانیـــم رشـــد علمـــی کشـــور را بـــه معنـــای حقیقـــی کلمـــه 
تأمیـــن بکنیـــم، ایـــن فراینـــد را بایســـتی تضمیـــن بکنیـــم؛ 
یعنـــی از دبســـتان، تـــا بعـــد از مقاطـــع عالـــی دانشـــگاهی. 
کـــز تحقیقاتـــی و  بعـــد از مقاطـــع عالـــی دانشـــگاهی، مرا
پیشـــرفت های تحقیقاتـــی و ارتبـــاط بـــا صنعـــت و پیشـــبرد 
ـــاوری در  ـــای فن ـــد آوردن جهش ه ـــور و پدی ـــاوری در کش فن
بخش هـــای مختلـــف کشـــور اســـت کـــه این هـــا بـــه بعـــد از 
مقاطـــع بـــالای دانشـــگاهی مربـــوط می شـــود؛ امـــا بایـــد از 
ـــوزش  ـــا کار وزارت آم ، تنه ـــن کار ـــود. ای ـــروع بش ـــتان ش دبس
، کار دولـــت  عالـــی و وزارت بهداشـــت هـــم نیســـت؛ ایـــن کار
اســـت؛ کار شـــورای عالـــی انقـــلاب فرهنگـــی اســـت؛ کار 
مجامـــع تصمیم گیـــر و سیاست ســـاز اســـت. البتـــه مـــن در 
ایـــن زمینـــه بـــا وزارت آموزش وپـــرورش حـــرف ویـــژه ای دارم 
ــا هـــم در  ــا آن هاســـت، کـــه آن هـ کـــه حـــالا ایـــن در رابطـــه بـ
خـــود آموزش وپـــرورش در ایـــن زمینـــه مشـــکلاتی دارنـــد و 
بایـــد تأمیـــن بشـــود؛ امـــا بـــا نـــگاه مشـــترک، آموزش وپـــرورش 
و آموزش عالـــی و آموزش پزشـــکی و حتـــی برخـــی از 
ـــا  بخش هـــای دیگـــر بایـــد در ایـــن زمینـــه همـــکاری کننـــد ت
بتواننـــد ایـــن فراینـــد را ترســـیم کننـــد. مـــا کـــودک خودمـــان 
را بایـــد از آغـــاز بـــرای ذهـــن مولـــد، ذهـــن ســـازنده و ذهـــن 
مبتکـــر آمـــاده کنیـــم؛ نـــه مثـــل آنچـــه مـــا را بـــار آورده انـــد، کـــه 
بنشـــینیم تـــا یک چیـــزی از بیـــرون بیایـــد و بـــه دســـت مـــا 
بدهـــد و مـــا هـــم در حـــد همـــت خودمـــان از آن اســـتفاده 
بکنیـــم. ایـــن بـــه میـــزان زیـــادی بـــه تربیت هـــای علمـــی و 
ـــه دبیرســـتان و دبســـتان و  ـــه ب ذهنـــی اولیـــه ارتبـــاط دارد ک

کـــزی این چنینـــی مربـــوط می شـــود.  مرا
ـــرای  ـــا ســـه درصـــد تولیـــد ناخالـــص را ب در برنامـــه چهـــارم، ت
بودجـــه تحقیقـــات در نظـــر گرفته انـــد. از قبـــل گفتنـــد بایـــد 
تـــا آخـــر برنامـــه چهـــارم، بودجـــه تحقیقـــات بـــه ســـه درصـــد 
برســـد. در ســـال گذشـــته هـــم - بـــه نظـــرم یـــا آخـــر 8۳ بـــود 
یـــا اوایـــل 8۴ - کـــه در اینجـــا و در جمـــع اســـاتید صحبـــت 
بودجـــه تحقیقـــات شـــد، یک نفـــر گفـــت بودجـــه تحقیقات 
فـــلان درصـــد شـــده، مـــن گفتـــم نـــه، بـــه یـــک درصـــد رســـیده 
و تـــا آخـــر امســـال هـــم بـــه یک ونیـــم درصـــد خواهـــد رســـید؛ 
امـــا اخیـــرا بـــه مـــن گـــزارش دادنـــد کـــه شـــش دهم درصـــد 
ـــم  ـــش دهم را ه ـــان ش ـــه هم ـــرا هم ـــالا ظاه ـــت! ح ـــده اس ش
نداده انـــد؛ چهل وپنـــج صـــدمِ درصـــد داده انـــد! اینکـــه 
نمی شـــود. اولا آن برنامـــه پنج ســـاله، برنامـــه و قانـــون 
اســـت، باید تحقـــق پیـــدا بکنـــد؛ تخلـــف از برنامـــه، تخلـــف از 
قانـــون اســـت؛ وانگهـــی ایـــن ]ضامـــن[ حیـــات آینـــده کشـــور 
اســـت. این همـــه راجع بـــه علـــم و تولیـــد علـــم و تحقیقـــات و 
ایـــن مســـائل حـــرف می زنیـــم، آن وقـــت بودجـــه تحقیقـــات 
، اعتباراتـــش داده نشـــود، کـــم بشـــود، بی اعتنایـــی  کشـــور

بشـــود؛ ایـــن نمی شـــود. 
ــات ــگاه ها و مؤسسـ ــای دانشـ ــدار رؤسـ ــات در دیـ  بیانـ
آمـــوزش عالـــی
1385/5/23

صادرات 3.7 میلیارد دلاری فولاد 
و محصولات فولادی تا پایان آبان

    مطابق آمارهای رسمی منتشر شده، از ابتدای 
امسال تا پایان آبان ماه 3 میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار 
فولاد و محصولات پایین دستی از کشورمان به مقاصد 

مختلف صادر شده است.
بـــه گـــزارش ایرنـــا، طبـــق آمارهـــای منتشرشـــده گمـــرک، رونـــد 
رشـــد صـــادرات فـــولاد ایـــران در آبـــان مـــاه نیـــز ادامـــه داشـــته 
و بـــرای دومیـــن مـــاه متوالـــی شـــاهد صـــادرات بـــالای یـــک 
میلیـــون تـــن فـــولاد در مـــاه بودیـــم. عملکـــرد آبان مـــاه ۱۴۰۱ 
کـــی از صـــادرات یـــک میلیـــون و ۱۴۴ میلیـــون تنـــی انـــواع  حا

محصـــولات فـــولادی بـــه ارزش 568 میلیـــون دلار اســـت.
درمجموع هشـــت مـــاه امســـال، ایـــران 6 میلیـــون و 7۴۰ هزار 
ـــارد  ـــه ارزش ۳ میلی ـــتی ب ـــولات پایین دس ـــولاد و محص ـــن ف ت
و 7۰۰ میلیـــون دلار صـــادر کـــرده کـــه از نظـــر وزنـــی حـــدود 8 

درصـــد کمتـــر از ســـال قبـــل بـــوده اســـت.
امیـــر صبـــاغ، مدیـــر اقتصـــادی و ســـرمایه گذاری ایمیـــدرو در 
این زمینـــه معتقد اســـت بـــا توجه به شـــتاب رشـــد صـــادرات 
و فروش هـــای فولادســـازان بـــزرگ در مـــاه جـــاری، انتظـــار 

رشـــد صـــادرات در مجمـــوع ســـال جـــاری محتمـــل اســـت.
پیش تـــر مدیـــرکل دفتـــر صنایـــع معدنـــی وزارت صنعـــت، 
ــام  ــارت از رشـــد ۱8 درصـــدی تولیـــد فـــولاد خـ معـــدن و تجـ
در نیمـــه نخســـت ســـال خبـــر داد و گفـــت: در هفت ماهـــه 
ابتدایـــی ســـال در مجمـــوع ۳ میلیـــون و 68۲ هـــزار تـــن 
فـــولاد خـــام از کشـــور بـــه ســـمت کشـــورهای هـــدف صـــادر 

شـــده اســـت.
ــولادی  ــولات فـ ــان کرد: محصـ ــری خاطرنشـ ــیف الله امیـ سـ
نیـــز در ایـــن مـــدت بـــا رشـــد ۱۱ درصـــدی تولیـــد بـــه ۱۰ میلیـــون 
و ۳۱7 هـــزار تـــن و صـــادرات ایـــن محصـــول نیـــز به ماننـــد 
مـــدت مشـــابه ســـال قبـــل در هفت ماهـــه ابتـــدای ســـال بـــه 

ـــید. ـــن رس ـــزار ت ـــون و 8۲6 ه ـــک میلی ی

تحقیقات ضامن حیات آینده 
کشور است

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد:

عطاالله معروفخانی
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 

از عطاءلله معروفخانی مدیرعامل 
فولاد هرمزگان به عنوان چهره نامی 

صنعت تقدیر شد

در چهارمین اجلاس سراسری چهره های نامی صنعت، معدن و اقتصاد؛



۲۲ جمادی الاول  ۱۴۴۴ ۱7 دسامبر  ۲۰۲۲ 3شماره  77 شنبه ۲6 آذرماه  ۱۴۰۱  
فولاد در ایران

    مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: طی 
هفت ماهه نخست سال در مجموع 3 میلیون و ۶۸۲ هزار 
تن فولاد خام از کشور به سمت کشورهای هدف صادر 
شد. این در حالی است که تولید شش ماهه نخست 
سال در این ماده معدنی ۱۵ میلیون و 3۰۰ هزار تن بوده 
است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۸ درصد رشد 

نشان می دهد.
سیف الله امیری یادآور شد: تولید فولاد خام از جمله مواد 
معدنی در کشور است که ظرفیت های خوبی برای تولید آن 
در کشور وجود دارد و در سال جاری این ظرفیت ۴7 میلیون 

تن در سال برآورد می شود.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت اضافه کرد: 
همچنین صادرات سیمان کشور از فروردین ماه تا پایان 
مهرماه سال جاری به 7 میلیون و 6۲9 هزار تن رسید که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳ درصد رشد یافت.
به گفته وی تولید این ماده پرمصرف معدنی با ظرفیت تولید 
88 میلیون تن در سال طی شش ماهه نخست سال به ۳۲ 

میلیون و ۱۳ هزار تن رسید.
به گفته مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت در همین 
مدت ۱7 میلیون و 7۰۰ هزار تن آهن اسفنجی تولید شد و 
کاهش حدود 5۰ درصدی صادرات این محصول معدنی 
کی از رشد مصرف  از سویی و افزایش ۲۰ درصد تولید آن حا
داخلی بوده و این در حالی است که ظرفیت تولید محصول 

ذکرشده حدود ۳7 میلیون تن در سال است.
وی ادامه داد: صادرات سنگ آهن با افت ۴۱ درصدی 
مواجه بوده است، به طوری که با وجود تولید 5۲ میلیون 
تن سنگ آهن در هفت  ماهه ابتدای سال حدود 5۳۳ هزار 
تن صادرات صورت گرفته است، درحالی که صادرات آن در 

مدت مشابه سال قبل 9۰7 هزار تن بوده است.
بررسی آمارها نیز نشان می دهد از فروردین ماه تا پایان 
مهرماه سال جاری ۲6 میلیون و ۲۰۰ هزار تن گندله آهن تولید 
شد و صادرات این محصول با ۱6۲ درصد افزایش به رقم ۲ 

میلیون و ۴۱۳ هزار تن در هفت  ماهه نخست سال رسید.
کنسانتره آهن نیز رشد ۲۰ درصد صادرات را طی 7 ماه گذشته 
تجربه کرد و به 5۱6 هزار تن افزایش یافت. البته تولید این 
محصول در 6 ماه ابتدای سال ۲7 میلیون تن بود که تفاوت 

فاحشی نسبت به مدت مشابه سال قبل نداشته است.
محصولات فولادی نیز در این مدت با رشد ۱۱ درصدی تولید 
به ۱۰ میلیون و ۳۱7 هزار تن و صادرات این محصول نیز مانند 
مدت مشابه سال قبل در هفت  ماهه ابتدای سال به یک 

میلیون و 8۲6 هزار تن رسید.
  منبع: شبکه خبری اقتصاد و بانک ایران )ایبنا(

رئیس انجمن فولاد ایران:

محدودیت و قطعی گاز در 
کارخانه های فولادی را ساماندهی 

کنید
، با رسیدن فصل سرما و اعمال      به گزارش می متالز
محدودیت های تخصیص گاز به صنایع مختلف، صنعت 
فولاد رایزنی خود را برای تأمین سوخت واحدهای صنعتی 
آغاز کرد تا در نهایت بتواند به راهکاری برای عدم بروز 
مشکلات برای تولیدکنندگان این بخش دست پیدا 
کند، اما اول آذرماه محدودیت های گاز برای فولادی ها 
آغاز شده و هنوز بخش های متولی راهکاری برای رفع 
مشکلات این صنعت به کار نگرفته اند. در همین راستا 
بهرام سبحانی رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران طی 
نامه ای به مدیرعامل شرکت ملی گاز، اعلام کرده است که 
ابلاغ محدودیت و قطعی گاز در کارخانه های فولادی 
بدون هماهنگی قبلی از ابتدای آذرماه سال جاری آغاز 
شده که موجب کاهش تولید و مختل شدن خطوط تولید 

کارخانه های گردیده است.
در این نامه آمده است:

درخواست های  علی رغم  مستحضرید  که  همان گونه 
متعدد این انجمن در خصوص ایجاد هماهنگی بیشتر 
برای مدیریت کمبود گاز به عنوان یک محدودیت ملی و 
قول مساعد جنابعالی و همکاران در جلسات برگزار شده، 
متأسفانه ابلاغ محدودیت و قطعی گاز در کارخانه های 
فولادی بدون هماهنگی قبلی از ابتدای آذرماه سال جاری 
آغاز شده که موجب کاهش تولید و مختل شدن خطوط 
تولید کارخانه های گردیده است. علاوه بر این با توجه به 
اینکه گاز در فرایند تولید فولاد نقش اساسی تکنولوژیکی 
دارد و همچون صنایع دیگر مانند کارخانه های سیمان و 
نیروگاه ها، امکان استفاده از سوخت جایگزین در این فرایند 
میسر نیست، لذا قطعی یا اعمال محدودیت های شدید 
تأمین گاز طبیعی خصوصاً در کارخانه های احیا مستقیم 
فولاد به منزله توقف تولید آهن اسفنجی به عنوان ماده اولیه 
موردنیاز کارخانه های فولادسازی و طبعاً توقف تولید فولاد 
و تعطیلی کارخانه های زنجیره فولاد آن هم در شرایط ویژه 
و حساس اجتماعی فعلی کشور است که پیامدهای آن 
کاهش شدید درآمدهای داخلی و ارزی حوزه اقتصادی 

صنعت و معدن را در برمی گیرد.

ذخیره معدنی قابل توجهی در هرمزگان به فولاد هرمزگان واگذار خواهد شد

   عطاءالله معروفخانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان، 
در حاشیه نمایشگاه ایران متافو در گفت وگو با خبرنگار 
روابط عمومی این شرکت به تسهیل تأمین مواد اولیه و 
گذاری یک ذخیره معدنی به فولاد هرمزگان  احتمال وا
اشاره کرد و گفت: در حوزه مواد اولیه امسال با توجه 
به برنامه ریزی های صورت گرفته برای تأمین پایدار مواد 
اولیه، تقریبا تمام برنامه ها بدون مشکل انجام پذیرفت. 
به همین دلیل در سال جاری شاهد ثبت چهار رکورد تولید 
در فولاد هرمزگان بودیم. آخرین رکورد تولید ما در آبان ماه 
سال جاری با تولید ۱۵۴ هزار و ۵۶۷ تن تختال رخ داد و 

این یک رکورد تاریخی به شمار می آید.

وی در ادامه گفت: با همکاری استاندار و رئیس سازمان 
صمت استان هرمزگان، یک ذخیره معدنی بزرگ سنگ آهن 
گذار خواهد شد تا مسیر تأمین مواد  به فولاد هرمزگان وا

اولیه این شرکت تسهیل شود.
وی ادامه داد: در حوزه انرژی به علت مشکلاتی که دولت 
در تأمین برق و گاز داشته و دارد، برای رفع این مشکلات، 
در نیروگاه »هنگام« سرمایه گذاری انجام می دهیم که با 
انجام آن تا دو سال آینده مشکلی برای تأمین برق نداشته 
باشیم. برای تأمین گاز هم فولاد مبارکه برخی پروژه های 
سرمایه گذاری در حوزه تأمین گاز انجام داده است تا در 
سال های آتی فولاد مبارکه و زیرمجموعه های آن گاز را 

به صورت پایدار دریافت کنند.
معروفخانی سرمایه انسانی را بزرگ ترین سرمایه فولاد 
هرمزگان دانست و ادامه داد: امسال به نخستین شرکت 

فولادی تبدیل شدیم که برای کارگران پیمانی و رسمی 
خود، صندوق درمان کارگران را افتتاح کرده است. با افتتاح 
این صندوق در صورت ابتلای کارگران به بیماری، تمام 

هزینه های درمان به آن ها پرداخت خواهد شد.
مدیرعامل فولاد هرمزگان در پاسخ به سؤالی درباره سطح 
ارتباط این شرکت با دانشگاه ها عنوان کرد: فولاد هرمزگان 
در ارتباط با دانشگاه های معتبر کشور پیشتاز است و در 

حوزه دانش بنیان جزو شرکت های پیشرو بوده است. 
در همین راستا با ۱۴ شرکت دانش بنیان ارتباط مستقیم 
داریم تا بتوانیم برخی از مشکلات تولید فولاد را به صورت 
علمی و کاملاً داخلی برطرف کنیم. بومی سازی همواره 
برای ما در اولویت بوده است و به دنبال داخلی کردن 
تجهیزات و علوم روز دنیا بوده ایم. اعتقاد ما بر این است 
که با توجه به نخبگان جوان کشور و استفاده از دانش 
روز می توان با تحریم های ظالمانه ای که علیه ایران وضع 
شده است، مقابله کرد. با توجه به این دیدگاه بسیار خوب 

عمل کرده ایم.
وی با اشـاره به آغـاز عملیات احـداث طرح های توسـعه ای 
کـه از  در فـولاد هرمـزگان ادامـه داد: بعـد از سـال هایی 
 ، تأسـیس فـولاد هرمـزگان می گـذرد بـرای نخسـتین بـار
ح بـزرگ  بهمـن سـال گذشـته آغـاز عملیـات احـداث طـر
احیـای مسـتقیم یک میلیـون و 7۲۰ هزارتنـی سـیمین هرمز 
و طـرح 9۰۰ هزار تنی احیا مسـتقیم فـولاد هرمـزگان، مخازن 
کسـیژن  ذخیره آهن اسـفنجی ۳۰ هزارتنـی و کارخانه تولید ا
را آغـاز کردیـم کـه امیدواریـم در کوتاه تریـن زمـان ممکـن بـه 

بهره بـرداری برسـند.

  ظرفیت تولید اسلب 3 میلیون و ۲۰۰ هزار تن خواهد شد
 امسال نیز دو طرح جدید، افزایش ظرفیت از یک میلیون و 5۰۰ 
هزار تن به ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار و پروژه تولید نورد در دستورکار قرار 
دارد که به زودی آغاز عملیات احداث آن ها نیز اعلام خواهند 
شد. این پروژه ها از فناوری های روز دنیا برخوردار خواهند بود.

معروفخانی در پایان به صادرات محور بودن شرکت فولاد 
هرمزگان پرداخت و اظهار کرد: همان گونه که مستحضرید فولاد 
هرمزگان صادرات محور است. این شرکت در کنار آب های آزاد 
بنا شده است. از محل تولید فولاد تا بندرگاه و محل بارگیری، 
کمتر از 5 کیلومتر فاصله وجود دارد. همین مزیت ها ما را ملزم 
می کند تا تولید را افزایش داده و به تبع آن صادرات را رونق 
ببخشیم. امسال با وجود تمام مشکلات موجود در حوزه انرژی، 
توانسته ایم 7 درصد افزایش تولید نسبت به سال گذشته را در 
کارنامه خود ثبت کنیم و امیدواریم تا پایان سال روند صعودی 

را حفظ کنیم.
شرکت فولاد هرمزگان در سال ۱۳87 در زمینی به مساحت 95 
کیلومترمربع در استان هرمزگان و در ۱۳ کیلومتری بندرعباس 
احداث شده است. این کارخانه ظرفیت اسمی ۱.5 میلیون 
ح های توسعه ای به ۳  تن اسلب را داراست که با اجرای طر
میلیون و ۲۰۰ هزار تن خواهد رسید. این شرکت دارای یکی 
از پیشرفته ترین کارخانه های تولید فولاد در کشور است و با 
مزیت های خاصی که نسبت به دیگر شرکت های فولادی دارد، 
می تواند به یکی از کلیدی ترین فولادسازان ایران در سال های 
آینده تبدیل شود. نزدیکی به آب های آزاد برای صادرات بیشتر 
و آسان تر با هزینه های حمل ونقلی کمتر یکی از مهم ترین 

مزیت هاست.

رشد ۱۸ درصدی تولید 
فولاد خام در کشور

مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت 
صمت خبر داد:

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در حاشیه نمایشگاه ایران متافو:

معروفخانی سرمایه انسانی را 
بزرگ ترین سرمایه فولاد هرمزگان 
دانست و ادامه داد: امسال به 
نخستین شرکت فولادی تبدیل 
شدیم که برای کارگران پیمانی و 

رسمی خود، صندوق درمان کارگران 
را افتتاح کرده است.

شرکت فولاد هرمزگان دو تندیس 
و لوح افتخار مدیریت راهبردی و 
ارتباط موثر با رسانه را از نوزدهمین 

دوره جشنواره برترین های 
روابط عمومی ایران به دست آورد

  شرکت فولاد هرمزگان دو تندیس و لوح افتخار مدیریت راهبردی و ارتباط موثر با 
رسانه را از نوزدهمین دوره جشنواره برترین های روابط عمومی ایران به دست آورد. 

در این جشنواره همچنین شرکت فولاد مبارکه نیز موفق به کسب جایزه روابط عمومی 
برتر کشور شد و با دریافت ۲ تندیس و لوح افتخار به عنوان روابط عمومی برتر کشور مورد 

تقدیر قرار گرفت.
به گزارش خبرنگار فولاد هرمزگان، هجدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی ها 
و نوزدهمین دوره جشنواره برترین های روابط عمومی ایران بیست ودوم آذر طی دو نوبت 

صبح و بعد از ظهر با حضور معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی )مراسم صبح( و علی سلاجقه معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست )مراسم بعد از ظهر( و مدیران روابط عمومی ها و دستگاه های مختلف کشور 

در سالن بین المللی صداوسیما برگزار شد.
در این مراسم شرکت های گروه فولاد مبارکه خوش درخشیدند و علاوه بر شرکت های 
فولاد مبارکه و فولاد هرمزگان از روابط عمومی شرکت های فولاد سنگان، فولاد سفید دشت 

چهارمحال و بختیاری و گروه سرمایه گذاری توکافولاد نیز تجلیل به عمل آمد.

درخشش فولاد هرمزگان در نوزدهمین 
دوره جشنواره برترین های روابط عمومی ایران
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مدیر خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد:

مدیر خدمات فنی و پشتیبانی شرکت فولاد هرمزگان 
گفت: در چند ماه اخیر با اقدامات مؤثر در راستای پشتیبانی 
از واحدهای تولیدی توانستیم به آماده به کاری تجهیزات 
لات و در نتیجه رکوردشکنی های ماه های اخیر  و ماشین آ

کمک کنیم.
مجید ابوعطیوی در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی بیان کرد: 
واحد خدمات فنی و پشتیبانی در راستای پشتیبانی از واحدهای 
تولیدی و افزایش تناژ تولید و کسب رکوردهای ماه اخیر، اقدامات 

مؤثری انجام داده است.
وی افزود: بارگیری، حمل و دپوسازی و ساماندهی کلیه ضایعات 
واحدهای تولیدی به میزان ۲۰۰ هزار تن در راستای افزایش 
کیفی تولید واحدها و تأمین ماشین آلات در ساماندهی خور و 
انتقال ضایعات آن تا دپو نهایی )سایت شهرداری( در راستای 
مسئولیت های محیط زیست و پشتیبانی واحدهای تولیدی از 

مهم ترین این اقدامات بوده است.
مدیر خدمات فنی و پشتیبانی فولاد هرمزگان با بیان اینکه 
کاهش میزان توقفات چاله سرباره با برقراری سیستم پاششی 
به میزان 9۰ درصد از دیگر اقدامات بوده است، خاطرنشان 
کرد: از روند تولید با کاهش زمان آماده سازی، کاهش حوادث 
ج شدن اسکول از چاله سرباره، افزایش آماده به کاری  و خار
مکانیسم ها و در نتیجه افزایش میزان تولید فولاد زمینه سازی 
و پشتیبانی کردیم. ضمن اینکه تأمین مکانیسم های شات دان 
سالیانه با ۳۲ هزار ساعت کارکرد و 79 هزار نفر ساعت صورت 
 گرفت. در همین حال برنامه نگهداری و تعمیرات پیشگیرانه 
)Preventive Maintenance Optimization )PMOبهینه سازی 
شد و از توقفات تولیدی )تعویض شل( به عنوان فرصت بهره 
گرفتیم و از آن برای برنامه ریزی فعالیت های تعمیراتی استفاده 
کردیم که این امر باعث کاهش توقفات برنامه ای از ۳۰۰ ساعت در 

سه ماه اخیر به ۲۳۲ ساعت رسیده است.
کید کرد: یکی از اقدامات مهم در چند ماه اخیر  ابوعطیوی تأ
تدوین یک هزار و 7۰5 مدرک فنی مرتبط با تجهیزات و قطعاتی 
کنون فاقد مدرک فنی بوده اند و این مدارک منجر به  است که تا
تسریع در تأمین قطعات یدکی و تجهیزات خواهد شد. علاوه بر 

این، به بومی سازی تجهیزات و استفاده از آن ها در خط تولید 
به عنوان جایگزین نمونه های خارجی مبادرت ورزیدیم که در 
برخی موارد باعث کاهش زمان تأمین شده است. به عنوان مثال، 
الکتروموتور مین فن، تیغه سکسیونر اتاق ترانس کوره، دستگاه 

XRAY و پالیش آزمایشگاه فولادسازی بومی سازی شده اند.
وی به دیگر اقدامات واحد خدمات فنی و پشتیبانی اشاره کرد 
و گفت: موجودی قطعات یدکی و امکان در دسترس بودن 
قطعات موردنیاز خط تولید را فراهم کردیم که این امور همواره 
توسط واحد قطعات یدکی انجام شده و جهت دست یابی 
به این هدف، کنترل موجودی انبارها با در نظر گرفتن مقدار 
گرفتن  SAFETY- STOCK و برنامه ریزی جهت در نظر 
موجودی مورد اطمینان علاوه بر موجودی انبار صورت گرفته 

است.
مدیر خدمات فنی و پشتیبانی فولاد هرمزگان از دیگر اقدامات 
انجام گرفته به پیاده سازی سیستم پایش وضعیت عمر پاتیل ها 
Ladle Management، پیاده سازی سیستم هوشمند شارژ 
فروآلیاژ در LF، پیاده سازی سیستم سطح دو واحد احیا مستقیم 
که کمک شایانی به ارتقای سطح کمی و کیفی فرایند تولید احیا 

کرده است و در نهایت یکپارچه سازی سیستم ثبت نمونه و آنالیز 
ذوب آزمایشگاه فولادسازی با سطح ۲ اشاره کرد.

کید کرد: جهت افزایش آماده به کاری تجهیزات  ابوعطیوی تأ
در نواحی مختلف تولیدی، فعالیت های تعمیراتی توسط 
واحد تعمیرات و تعمیرگاه مرکزی انجام شده است که از آن 
جمله می توان انجام بیش از ۳۳9 هزار نفر ساعت و انجام ۱76 
هزار مترمکعب فعالیت داربست بندی به صورت فعالیت های 
شات دان سالیانه و شات دان های هفتگی و غیر شات دانی از 

خردادماه تا پایان آبان ماه ۱۴۰۱ را نام برد.
وی با بیان دیگر فعالیت ها عنوان کرد: بازرسی های فنی در 
شات دان های هفتگی، سالیانه و فعالیت های غیر تعمیراتی نیز 
انجام شد که نقش بسزایی در کیفیت و افزایش عمر تجهیزات و 
در نتیجه افزایش آماده به کاری تجهیزات داشته و در همین راستا 
فقط در شات دان سالیانه احیا و فولادسازی فعالیت های بازرسی 

فنی بالغ بر ۳۰۰۰ نفر ساعت صورت گرفته است.
ابوعطیوی در پایان از تمامی همکاران خطوط تولید و واحدهای 
تولیدی، معاونت بهره برداری، مدیران، سرپرست ها رؤسا و همه 
کارشناسانی که به رکوردشکنی کمک کردند، تشکر و قدردانی کرد.

نقش مؤثر واحد خدمات فنی و پشتیبانی در رکوردشکنی ها

مدیر امور عمومی فولاد هرمزگان پس از دریافت این لوح 
تقدیر در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی گفت: بارها 
شنیده ایم که حسابداری قلب تپنده هر بنگاه اقتصادی 
که رسالت هر بنگاه اقتصادی کسب  به شمار می آید؛ چرا
سودآوری پایدار است و عملکرد آن نیز در حسابداری 
گزارش های مالی و تجزیه وتحلیل  که منتج به استخراج 
آن می شود، قابل اندازه گیری است؛ بنابراین تلاش همه 
کارکنان سازمان در حفظ و افزایش سودآوری است تا بتوانند 

منافع سهام داران و ذی نفعان خود را حفظ و تأمین کنند.
صالحی افزود: دولت ها برای تأمین نیازهای عمومی و تحقق 
اهداف خود نیازمند تأمین منابع مالی هستند که یکی از 
گر بخواهیم تعریف  قدیمی ترین این منابع مالیات است. ا
ساده ای از مالیات شرکت ها داشته باشیم، می توان گفت 
بخشی از درآمد منتج به سود شرکت هاست که به موجب 
ج عمومی  قوانین و مقررات الزام آور جهت پرداخت مخار
و اجرای سیاست های مالی توسط دولت وصول می شود. 
در کشور ما بر اساس ماده ۱۰5 قانون مالیات های مستقیم، 
کسب شده است؛  ۲5 درصد سود  خ مالیات معادل  نر
بنابراین می توام گفت یکی از ذی نفعان همه بنگاه های 

اقتصادی، دولت یا بهتر بگوییم سازمان امور مالیاتی 
کشور خواهد بود. این سازمان بر اساس اطلاعات ابرازی، 
استخراجی و کشف شده مسئولیت اخذ مالیات شرکت ها 
را بر عهده دارد که از روش رسیدگی و حسابرسی، مالیات 
مورد تأیید خود را مطالبه می کند. گاهی اوقات بین مالیات 
ابرازی و مالیات تشخیصی اختلاف های قابل توجهی وجود 

دارد که شرکت ها را دچار مشکل می کند.
وی در تشریح عملکرد معاونت مالی و اقتصادی فولاد 
هرمزگان و دلایل کسب این موفقیت تصریح کرد: معاونت 
مالی و اقتصادی با استفاده از دانش و تجربه همکاران 
گرامی به صورت سالانه با صرف زمان قابل توجه، خود را ملزم 
به پیش ممیزی کرده و جهت پاسخ گویی به حسابرسان 
مالیاتی، کلیه مستندات و گزارش ها را به منظور رفع ابهام و 
یا رفع مغایرت معاملات اعلام شده با طرف های معامله که 
در تشخیص مالیات نقش مستقیم دارند، جهت ارائه در 
زمان حسابرسی مالیاتی تهیه می کند. این موضوع منجر 
به ایجاد اعتماد در گروه حسابرسی می شود و ضمن ارائه 
اطلاعات شفاف و قابل اتکا، زمان قطعی شدن پرونده های 

مالیاتی را کوتاه تر می کند.

مدیر امور عمومی فولاد هرمزگان افزود: از طرفی در کنار 
همه قوانین سخت گیرانه به منظور حمایت از بنگاه های 
اقتصادی موادی به عنوان معافیت ها، بخشودگی ها و 
مشوق های مالیاتی در قوانین و بخشنامه های مالیاتی 
نهفته است که می توان با استفاده و ارائه مستندات به موقع 
و تفسیر دقیق از قانون با شرط رعایت همه الزامات قانونی 

از آن ها استفاده کرد.
کرد: شرکت ها در  صالحی در همین زمینه خاطرنشان 
صورت دارا بودن موارد ذکرشده بهره فراوانی کسب می کنند؛ 
خ مؤثر مالیاتی به کمتر از ۱۰ درصد تقلیل  به نحوی که نر
می یابد. این واحد نیز طی دو سال گذشته با مشارکت 
همکاران گرامی در معاونت مالی و اقتصادی و استفاده از 
ظرفیت های قانونی توانست نتایج قابل توجهی در مختومه 
کردن پرونده ها، اخذ معافیت ها و بخشودگی ها و همچنین 
مشوق های مالیاتی کسب کند که در نهایت منجر به معرفی 
شرکت فولاد هرمزگان به عنوان موفق ترین شرکت در حوزه 

عملکرد مالیاتی در گروه فولاد مبارکه شد.
مدیر امور عمومی فولاد هرمزگان در بخش پایانی سخنان 
خود ضمن قدردانی از همراهی، همدلی و دلسوزی معاون 
مالی و اقتصادی فولاد هرمزگان، مدیران مالی و کارکنان و 
زیرمجموعه این مدیریت اظهار امیدواری کرد در ادامه راه 
نیز گام های ارزشمندتری جهت اعتلای نام فولاد هرمزگان 

و حفظ حقوق سهام داران برداشته شود.

   در آیینـــی بـــا حضـــور مدیرعامـــل گـــروه فـــولاد مبارکـــه و جمعـــی از معاونـــان و مدیـــران ایـــن شـــرکت، از فـــولاد هرمـــزگان 
ـــور  ـــر ام ـــی مدی ـــف صالح ـــه یوس ـــر ب ـــوح تقدی ـــدای ل ـــا اه ـــه ب ـــولاد مبارک ـــروه ف ـــی گ ـــوزه مالیات ـــرکت در ح ـــن ش ـــوان موفق تری به عن

عمومـــی فـــولاد هرمـــزگان تجلیـــل شـــد.

اختصاص موفق ترین عملکرد در حوزه مالیاتی گروه فولاد مبارکه به فولاد هرمزگان

 بازرسی های فنی در شات دان های 
هفتگی، سالیانه و فعالیت های 

غیرتعمیراتی نیز انجام شد که نقش 
بسزایی در کیفیت و افزایش عمر 

تجهیزات و در نتیجه افزایش 
آماده به کاری تجهیزات داشته

   گزارش آماری هفت ماهه سال ۱۴۰۱ فولاد 
فولاد  تولیدکنندگان  انجمن  توسط  که  کشور 
کی از کاهش ۹ درصدی در  ایران منتشر شده، حا
صادرات فولاد میانی )شمش و اسلب( و افت ۴ 
درصدی در صادرات محصولات فولادی )مقاطع 
طویل و تخت( است که مجموع این دو، یعنی 
صادرات فولاد میانی و کل محصولات فولادی، 
کاهش ۷.۵ درصدی معادل ۴۵۰ هزار تن نسبت به 
هفت ماهه سال ۱۴۰۰ را نشان می دهد که با توجه 
به امکان صادرات این حجم در اوج قیمت های 
جهانی فولاد، در حدود 3۵۰ میلیون دلار ارزیابی 

می شود.
گزارش آماری هفت ماهه سال  گزارش چیلان،  به 
که توسط انجمن تولیدکنندگان  کشور  ۱۴۰۱ فولاد 
کی از کاهش 9 درصدی  فولاد ایران منتشر شده، حا
در صادرات فولاد میانی )شمش و اسلب( و افت ۴ 
درصدی در صادرات محصولات فولادی )مقاطع 
یعنی  دو،  این  مجموع  که  است  تخت(  و  طویل 
فولادی،  محصولات  کل  و  میانی  فولاد  صادرات 
کاهش 7.5 درصدی معادل ۴5۰ هزار تن نسبت به 
هفت ماهه سال ۱۴۰۰ را نشان می دهد که با توجه به 
امکان صادرات این حجم در اوج قیمت های جهانی 

فولاد، در حدود ۳5۰ میلیون دلار ارزیابی می شود.
   گل به خودی در زمین صادرات!

به گزارش چیلان، یکی از دلایل عمده کاهش صادرات 
که طی ماه های اخیر به ثبت رسیده  فولاد ایران 
است، به مصوبه جنجالی وضع عوارض صادراتی 
بر محصولات فولادی کشور در ابتدای سال جاری 
کثریت صادرات فولاد ایران در  که ا برمی گردد چرا
بخش فولاد میانی است که آن هم به صورت سفارشی 
صادر می شود یعنی از زمان عقد قرارداد تا ثبت در 
گمرکات، ۲ تا ۳ ماه زمان می برد و لذا تأثیر آن مصوبه، 
بلافاصله مشهود نبود و در آمارهای صادرات فولاد 
ایران از تیر و مردادماه به بعد کاملاً نمایان شده است.
مجموع صادرات فولاد ایران در فروردین ماه سال 
جاری، ۳۰ درصد رشد به ثبت رساند اما وضع عوارض 
صادراتی، مانند یک گل به خودی عمل کرد و در 
کشور می توانست از فرصت صادرات  که  شرایطی 
فولاد در قله قیمتی اخیر خود بهره مند شود، ارزآوری 

۳5۰ میلیون دلاری را از کشور دریغ کرد.
پیامد منفی این تصمیم بلافاصله در آمار صادرات 
دوماهه و سه ماهه مقاطع طویل فولادی کشور که 
فرآیند صادراتی سریعی دارند، مشاهده شد و صادرات 
این محصولات، در دوماهه سال جاری ۳۱ درصد و در 
، ۳5 درصد کاهش یافت. در شمش  پایان فصل بهار
و اسلب اما به دلیل فرآیند سفارشی صادرات، تأثیر 
این مصوبه با تأخیر نمایان شد و هر چند در آمار ۲ 
ماهه و ۳ ماهه، به دلیل سفارش های پیشین، رشد 
صادرات ثبت شده بود اما از تیرماه به بعد صادرات 
گرفت  خود  به  کاهشی  روند  هم  محصولات  این 
به طوری که صادرات فولاد میانی ایران در ۴ ماهه 
امسال، ۱۳ درصد کاهش یافت و در 5 ماهه کاهش ۲۰ 
درصدی )در حدود 6۰۰ هزار تن( را به ثبت رساند که 

این روند نزولی همچنان هم ادامه دارد.
هشدارهایی که جدی گرفته نشد و مصوبه ای که 

لغو نشده است.
انجمن فولاد در همان روزهای ابلاغ این مصوبه، 
آن را غیرکارشناسی دانست و نسبت به پیامدهای 
آن ازجمله کاهش صادرات و ارزآوری فولاد کشور 
این  به  به موقع  اما متأسفانه توجه  هشدار داد، 
هشدار دلسوزانه نشد و فرصت مهم و زودگذر ارزآوری 
کثری فولاد ایران از دست رفت. نکته قابل توجه  حدا
که بر اساس بررسی های چیلان، هنوز  اینجاست 
این مصوبه عجیب و جنجالی که پیامدهای منفی 
آن به وضوح نه فقط برای اهالی فولاد بلکه برای 
کل جامعه اقتصادی و صنعتی کشور روشن شده 
است، لغو نشده و اجرای آن صرفاً به دلیل نوع فرمول 
آن و سقوط قیمت های جهانی و صادراتی ایران، 
گر قیمت های  ، ا متوقف شده است. به عبارت دیگر
جهانی مجدداً روند صعودی به خود بگیرد و این 
مصوبه همچنان لغو نشده باشد، باز هم با تنبیه 
صادرکنندگان فولاد به عنوان رزمندگان خط مقدم 

جنگ اقتصادی کشور مواجه خواهیم شد.

فرصت سوخته 3۵۰ 
میلیون دلاری فولاد ایران

گزارش تحلیلی چیلان از دلایل افت 
صادرات فولاد ایران:

 یوسف صالحی
مدیر امور عمومی فولاد هرمزگان

مجید ابوعطیوی
مدیر خدمات فنی و پشتیبانی شرکت 

فولاد هرمزگان
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فولاد در دنیا

    با توسعه تکنولوژی و به کارگیری فناوری های روز 
دنیا می توان شاهد افزایش بهره وری، کاهش هزینه ها و 
در نهایت ارزش افزوده بالاتر بود. در این زمینه شرکت 
وارد  دانش بنیان  شرکت های  با  نیز  هرمزگان  فولاد 
همکاری شده تا بتواند نیازهای خود را با استفاده از 

ظرفیت های موجود تأمین کند.

علیرضا کاظمی معاون تکنولوژی و توسعه فولاد هرمزگان 
کارهای  درباره آخرین اقدامات در حوزه تکنولوژی و 
 » دانش بنیان در فولاد هرمزگان در گفت وگو با »می متالز
کسب وکار به صورت  کوسیستم  گفت: دنیای امروز و ا
مداوم در حال تغییر است و ما برای آنکه آینده فولاد 
هرمزگان با چنین تغییراتی هماهنگ باشد، موضوعات 
بین  کار  تقسیم  طریق  از  را  سازمان  آینده  با  مرتبط 
توسعه  و  تکنولوژی  معاونت  گون  گونا دپارتمان های 
موضوعات  درباره  خاص  به صورت  می کنیم.  دنبال 
دانش بنیان، واحد متالورژی، طراحی و توسعه محصولات 
)دپارتمان تحقیق و توسعه( مباحث مربوط به کارهای 
و  علمی  کز  مرا دانش بنیان،  شرکت های  پژوهشی، 
تحقیقاتی، دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری را دنبال 
می کند. ما در تلاشیم تا این کار در فولاد هرمزگان نهادینه 
به صورت  را  اجتماعی  مسئولیت های  بتوانیم  و  شود 
دوطرفه پیگیری کنیم؛ بدین معنا که در کنار اینکه به 
مسئولیت های اجتماعی خود عمل می کنیم، مسائل 
و مشکلات فولاد هرمزگان هم به همراه آن حل شود. 
دولت نیز سازوکاری در نظر گرفته که هر اقدامی که با 
شرکت های دانش بنیان انجام شود، معاف از بیمه و 

مالیات و... باشد.
وی ادامه داد: ما از طریق مجموعه خود و صندوق 
پژوهش و نوآوری فولاد هرمزگان، پارک علم و فناوری 
هرمزگان، شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه و... کار با شرکت های دانش بنیان در حوزه های 

مختلفی را دنبال و پروژه های متفاوتی تعریف کردیم تا 
در کنار یافتن راه حل هایی برای مسائل فولاد هرمزگان، 

در راستای رشد و توسعه کشور گام هایی برداشته شود.
کاظمی در زمینه هوشمندسازی نیز تصریح کرد: مبحث 
هوشمندسازی نیز با نگاه به آینده در سال های اخیر در 
دستور کار قرار گرفته و پروژه های زیرساخت آن در فولاد 
هرمزگان تعریف شده است. همچنین یک پروژه به عنوان 
پروژه پایلوت تعریف گردید و رویداد علم داده هم برگزار 
شد. پیشنهاد شرکت های حاضر در این رویداد درباره 
ح شده در رویداد را دریافت کرده ایم و آن ها  موضوع مطر
را به کار خواهیم گرفت. ضمنا تجربه آن را در بخش های 
دیگر دنبال می کنیم و این موارد در راستای مفهوم تحول 

دیجیتال در فولاد هرمزگان اجرایی می شود.
وی درباره تغییرات تکنولوژی در شرکت های زیرمجموعه 
شرکت های  در  که  اقداماتی  گفت:  هرمزگان  فولاد 
و  مدیریت  با  شود  دنبال  است  قرار  زیرمجموعه 
سیاست گذاری شرکت فولاد هرمزگان انجام می شود. 
البته به گونه ای که مسئولیت های شرکت ها به قوت خود 
باقی است و فعالیت ها توسط خود شرکت ها و یا از طریق 

مشاوران و پیمانکاران مستقل آن ها اجرایی می شود.
کاظمی درباره استفاده از توان داخل نیز گفت: در بحث 
تکنولوژی نمی توان گفت ۱۰۰ درصد امکان بومی سازی 
و دست یابی به تکنولوژی وجود دارد و یا اینکه اصلاً 
امکان پذیر نیست. به هر میزان که ظرفیت های داخل 
کشور اجازه دهد تا پروژه ها با کیفیت اجرا شوند و یا در 
گروه فولاد مبارکه( حمایت از  مواردی که سیاست ما )
بومی سازی باشد، آن را دنبال می کنیم؛ اما در مواردی 
که این ظرفیت ها وجود نداشته باشد در کنار حمایت از 
شرکت های داخلی، از شرکت های خارجی نیز استفاده 
خواهیم کرد. در همان حال تلاش ما این است که فضای 
یادگیری و یا انتقال تکنولوژی برای شرکت های داخلی 

فراهم شود.

وی با اشاره به آموزش نیروی انسانی، بیان کرد: بدون 
گر تکنولوژی ای  شک آموزش در دستور کار است. یعنی ا
گر جدید باشد، حتما در  کنیم، به ویژه ا کشور  را وارد 
آموزشی  که منعقد می شود، بحث های  قراردادهایی 

مرتبط در نظر گرفته می شود.
کاظمی همچنین در ادامه تصریح کرد: موضوع تکنولوژی 
پیچیده و در بیشتر موارد نیازمند سطح بالای دانش 
است؛ اما همان گونه که در ابتدای بحث گفته شد، به 
، چنانچه ما  دلیل تغییرات سریع در دنیای کسب وکار
همراه و متناسب با تغییرات حرکت نکنیم، آینده از آن ما 

نخواهد بود و از فضای رقابتی جا خواهیم ماند.
وی با اشاره به تأثیر انتخاب تکنولوژی درست بر ارزش 
تکنولوژی  انتخاب  شک  بدون  کرد:  اضافه  افزوده، 
درست بسیار حائز اهمیت است. این اهمیت را می توان 
در سرعت عملکرد، مصرف انرژی، سازگاری با محیط 
زیست، توانایی تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر و... 
گون  مشاهده کرد. در واقع این موضوع در زمان های گونا
می تواند از یک انتخاب )Option( به الزام تبدیل شود؛ در 
نتیجه باید با نگاه به آینده دور و نزدیک، زیرساخت های 

لازم را ایجاد و در مسیر آینده حرکت کنیم.
حوزه  در  جدی  چالش  درباره  همچنین  کاظمی 
دانش بنیان تصریح کرد: ما در فولاد هرمزگان چالش هایی 
داریم که برخی را به عنوان چالش های فعلی و برخی دیگر 
را به عنوان چالش های آینده معرفی کرده ایم. آن ها را با 
ک گذاشته ایم و پیشنهاد های آن ها را  شرکت ها به اشترا
دریافت می کنیم؛ اما مسئله مهم آن است که شرکت های 
دانش بنیان باید جلوتر از ما حرکت کنند. در بسیاری 
از موارد حرکت های بسیار خوبی در سطح کشور انجام 
شده که قابل تقدیر است، اما تا رسیدن به جایگاه مطلوب 
جهانی فاصله وجود دارد که امیدواریم با تلاش و کوشش 
کشور و حمایت بخش  نخبگان صنعتی و دانشگاهی 

صنعت به جایگاه علمی و صنعتی شایسته دست یابیم.

آینده بازار فولاد و فولاد هرمزگان به دنبال تحول دیجیتال است
سـنگ آهن دنیا در سال 

۲۰۲3

علیرضا کاظمی 
معاون تکنولوژی و توسعه فولاد هرمزگان

 بدون شک انتخاب تکنولوژی 
درست بسیار حائز اهمیت است. 
این اهمیت را می توان در سرعت 
عملکرد، مصرف انرژی، سازگاری 

با محیط زیست، توانایی تولید 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر و... 

مشاهده کرد

معاون تکنولوژی و توسعه فولاد هرمزگان:

   با توجه به سیاست های داخلی چین و هند که از 
بزرگ ترین مصرف کنندگان سنگ آهن دنیا هستند، آینده 

زنجیره فولاد در سال ۲۰۲3 با ابهام روبه رو است.
قیمت هر تن سنگ آهن از بالاترین سطح سالانه خود یعنی 
۱7۱ دلار، در ماه مارس ۲۰۲۲ به 8۱ دلار که پایین ترین قیمت 
از اوایل سال ۲۰۲۰ بوده، کاهش یافته است. معاملات آتی 
در سنگاپور نیز برای هفت ماه متوالی نسبت به زمان آغاز 
قرارداد در سال ۲۰۱۳ به کمترین میزان قیمت رسیده است.

کارشناسان بر این باورند که به دلیل محدودیت های 
اعمال شده از سوی دولت چین برای کنترل کرونا، بازار 
مسکن این کشور که مهم ترین محرک برای افزایش تولید 

فولاد به شمار می رود با رکود موجه شده است.
ک چین تقریبا ۴۰ درصد از مصرف فولاد این  بخش املا
کشور را تشکیل می دهد و این بخش بیش از یک سال 
است که در بحبوحه ادامه تشدید تدابیر مسکن در سراسر 
چین از ماه مارس ۲۰۲۲ در حال رکود بوده است. فروش 
کتبر نیز دوباره کاهش یافت که  خانه در این کشور در ماه ا
این امر نشان دهنده تنها یکی از مشکلات پیش روی بازار 
ک است، زیرا رکود در اقتصاد و شیوع مداوم کووید-۱9،  املا

تقاضای خرید مسکن را کاهش داده است.
   کاهش تقاضای خارجی، مشکل چین را دوچندان 

می کند
هم زمان با چین، تقاضای فولاد در سایر نقاط جهان کاهش 
یافته است که این موضوع، منعکس کننده تأثیر قیمت های 
بالای انرژی و همچنین افزایش نرخ بهره بانک های مرکزی 

در سراسر دنیا است.
بر اساس گزارش انجمن جهانی فولاد، انتظار می رود در 
اتحادیه اروپا تقاضای فولاد در سال ۲۰۲۲ به میزان ۳.5 
درصد کاهش یابد. همچنین با توجه به اینکه بهبود فوری 
وضعیت عرضه گاز امری به دور از تصور است، در سال ۲۰۲۳ 
در صورت بروز آب وهوای سخت زمستانی یا اختلالات 
بیشتر در عرضه انرژی، تقاضای فولاد در اتحادیه اروپا رو به 

کاهش خواهد بود.
این در حالی است که در سمت عرضه، در دوره ژانویه تا 
سپتامبر سال جاری، تولید فولاد خام در اتحادیه اروپا 8.۲ 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافت. بر 
اساس داده های انجمن جهانی فولاد به ۱۰5.8 میلیون 
تن رسید. تولید ژاپن نیز 6 درصد کاهش یافت و به 67.8 
میلیون تن رسید. همچنین میزان تولید کره جنوبی با ۴.۴ 

درصد کاهش به 5۰.5 میلیون تن رسید.
   افزایش ظرفیت فولاد هند تا سال ۲۰3۰

هند نقطه درخشان در بازار جهانی فولاد است که تولید 
این کشور در دوره ژانویه تا سپتامبر به 9۳.۳ میلیون تن 
رسیده و این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل 6.۴ 
درصد افزایش داشته است. ایران نیز با رشد 9 درصدی 
تولید فولاد خام در ۱۰ ماهه اول سال ۲۰۲۲ در وضعیت 

خوبی به سر می برد.
به طورکلی در بازار فولاد دنیا پیش بینی می شود که کل 
تولید در سال ۲۰۲۲ به 6.۱ درصد و در سال ۲۰۲۳ به 6.7 
درصد افزایش یابد. این برآورد با توجه به هدف دولت هند 
برای دو برابر کردن ظرفیت تولید ملی به ۳۰۰ میلیون تن تا 

سال ۲۰۳۰-۲۰۳۱ انجام شده است.
به دلیل مصرف زیاد در حوزه شهری و زیرساختی در این 
، تولید فولاد در هند افزایش خواهد یافت. این در  کشور
حالی است که میزان تقاضا برای کالاهای سرمایه ای و 
خودرو، رشد هند را در میان مصرف کنندگان فولاد جهانی 
به بالاترین میزان در بین دیگر کشورهای دنیا رسانده است.

   کاهش تعرفه های صادرات سنگ آهن در هند
نکته مهم در مورد اقتصاد بخش فولاد چین این است 
که اخیراً هند به طور غیرمنتظره ای تعرفه های صادراتی 
تعدادی از محصولات فولادی و سنگ آهن را که در ماه می 
اعمال شده بود را حذف کرده است. این شامل سنگ آهن 
و ریزدانه های سنگ آهن با درصد خلوص کمتر از 58 درصد 
آهن است. این بدان معناست که تولیدکنندگان سنگ آهن 
هند به بازار صادراتی باز خواهند گشت و اما میزان واردات 

به تقاضای واردکننده اصلی یعنی چین بستگی دارد.
اما مشکلات در کارخانه های چین به کرونا و رکود مسکن 
ختم نمی شود و سرمای هوا کارخانه های تولید فولاد را بر 
آن داشته است تا کاهش تولید را قبل از فرارسیدن زمستان 
تشدید کنند. در همین راستا حدود ۲۰ کوره بلند برای 
تسریع تعمیرات سالانه در پایان سال میلادی در دستور 
کار قرار گرفته که به همین خاطر کاهش حداقل ۱۰۰۰۰۰ 
تن تولید روزانه فولاد در این کشور به وقوع پیوسته است. 
این میزان از کاهش تولید به دلیل این است که معمولاً 
دولت این کشور به فولادسازان دستور می دهد تولید 
خود را در ماه های زمستان کاهش دهند تا آلودگی شهرها 

را کاهش دهند.
   کاهش قابل توجه تولید فولاد در چین

بر اساس داده های اداره ملی آمار چین، کل تولید فولاد این 
کتبر به 86۰.57 میلیون تن رسید که ۲.۲  کشور از ژانویه تا ا
درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش داشت 
و در مقایسه با ژانویه تا سپتامبر، ۳.۴ درصد از این میزان 
کاسته شده است. درعین حال، محدودیت چین بر تولید 
سالانه فولاد برای محدود کردن انتشار کربن، تصویری 

تلخ را برای تقاضای سنگ آهن در آینده را ترسیم می کند.
کشور به عنوان  کرد این  گمرک چین اعلام  کل  اداره 
کتبر  بزرگ ترین مصرف کننده سنگ آهن جهان در ماه ا
9۴.98 میلیون تن از این کالا وارد کرده است که نسبت به 
سپتامبر امسال حدود 5 میلیون تن کاهش یافته است. 
این در حالی است که این میزان در ۱۰ ماهه اول امسال ۱.7 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافته و به 

9۱7 میلیون تن رسیده است.

   سیستم شارژ فروآلیاژ LF مبتنی بر مدل خبره سازی در 
فولاد هرمزگان پیاده سازی شد.

در همین زمینه دو تن از کارشناسان واحد کنترل پروسس 
شرکت فولاد هرمزگان در مصاحبه با خبرنگار روابط عمومی به 
تشریح چگونگی پیاده سازی این مدل پرداختند. ماحصل این 

گفت وگو پیش روی شما خوانندگان محترم است.
    محمود جعفری فرد:

شارژ فروآلیاژ در فرایند فولادسازی که عملیات آن در واحدهای 
ذوب صورت می گیرد، به صورت دقیق و مکفی می تواند نقش 
مؤثری در کیفیت تختال تولیدی داشته باشد. ازاین رو، بنا به 
درخواست واحد تولید فولادسازی و دفتر فنی تولید مربوطه 
مبنی بر طراحی و پیاده سازی یک سیستم هوشمند ضروری 
بود تا بتواند در هر لحظه آنالیز متریال ارسالی از واحد آزمایشگاه 
را دریافت و آن را با مقدار هدف در مشخصات کارت ساخت 
گرید در حال تولید مقایسه کند، زیرا اطلاعات آن در سیستم 
اتوماسیون صنعتی سطح ۲ موجود است و بر اساس شرایط 
واقعی تولید و موجودی متریال های در دسترس جهت شارژ 
و براساس الگوریتم و مدلی که طی یک فرایند خبره سازی 
تهیه و بهینه سازی شده، موضوع در دستور کار واحد کنترل 

پروسس قرار گرفت.
شامل  تخصصی  کارگروه  یک  تشکیل  با  و  آن  دنبال  به 
کارشناسان تولید، دفتر فنی تولید و واحد کنترل پروسس و 
برگزاری جلسات متعدد فنی، طی یک برنامه سیستمی در 
سطح ۲ اتوماسیون صنعتی طراحی و پیاده سازی شد. در فاز 

اول مقدار فروآلیاژ موردنیاز و بهینه به اپراتور تولید پیشنهاد 
شد. در ادامه و در فاز دوم، با گذشت زمان و اطمینان از صحت 
و دقت مقادیر پیشنهادی توسط اپراتور تولید و دفتر فنی تولید 
از طریق اصلاح الگوریتم محاسبه مقدار شارژ طی یک بازه 
زمانی مشخص، سیستم مذکور به چنان خبرگی دست پیدا 
غ از سلیقه و خطای اپراتور  کند که بتواند بهترین پیشنهاد را فار
تولید اتخاذ و آن را به صورت اتوماتیک و به صورت ست پوینت 

برای لول ۱ ارسال کند.
با توجه به اینکه در الگوریتم نهایی پارامترهای مقدار و نوع 
فروآلیاژ موردنیاز جهت شارژ محاسبه و اعمال می شود، 
همواره این اطمینان وجود دارد که در سریع ترین زمان ممکن 
و با کمترین خطا بهترین و ارزان ترین مواد موردنیاز بر اساس 

شرایط واقعی و نوع سفارش مورد استفاده قرار می گیرد.
    طیب دهقانی:

که مقدار yield هر افزودنی )درصدی از هر ماده که به  ازآنجا
مذاب تبدیل می شود( و آنالیز شیمیایی افزودنی ها به عنوان 
ورودی های این مدل به کار می روند، احتمال دانگرید شدن و 
یا عدم تولید تختال مورد سفارش مشتری به حداقل می رسد. 
گی های منحصربه فرد بودن این سیستم بومی  ازجمله ویژ
بودن آن و استفاده از مدل خبره سازی است که ازجمله 
روش های هوشمندسازی محسوب می شود. همچنین این 
سیستم برای اولین بار در سطح فولادسازی های کشور مورد 
استفاده قرار می گیرد و بیانگر پیشرو بودن فولاد هرمزگان در 
انطباق نیازهای شرکت با تکنولوژی های روز دنیا )استفاده 
از روش های هوشمندسازی( است. طی محاسبات دفتر 

فنی تولید فولادسازی، اجرای پروژه نسبت به دوره ای که این 
سیستم وجود نداشت، باعث کاهش چشمگیر ۱۳۰ میلیارد 
ریال مصرف فروآلیاژ طی یک سال در هزینه تولید شده است.

کنترل  فروآلیاژ  مدل  توسط  که  عناصری  است  گفتنی 
 ،)Cr( کروم ،)Si( سلیسیوم ،)Mn( می شوند شامل منگنز
نیکل )Ni(، وانادیم )V(، بور )B(، آلومینیوم )Al(، مولیبدن 
Ti(، نیوبیم )Nb(، کلسیم )Ca(، فسفر  )Mo(، تیتانیم )
 ،)W( تنگستن ،)Zr( زیرکونیم ،)Cu( مس ،)S( گوگرد ،)P(

نیتروژن )N( و کربن )C( هستند.
در پایان از کارشناسان فعال در تحقق این پروژه )مختار 
امیری، امیر امیریوسفی، محمود جعفری فرد، طیب دهقانی، 
سیدعلی افضلی، محمدشریف شریفیان، علی کشاورزی، 
عباس براهیمی، حیدر جاوید، امیر صفاری، میثم خادمی، 
کارشناسان شرکت  محمدهادی پورتازیانی و همچنین 
ایریسا رسول فتاحی، مرتضی خادمیان، ابوذر قائدی و سجاد 

بهروزی( تشکر و قدردانی می کنیم.

هوشمندسازی سیستم شارژ فروآلیاژ LF مبتنی بر مدل خبره سازی در فولاد هرمزگان
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فولاد در ایران

 کارشناس برق و ابزار دقیق واحد احیامستقیم فولاد هرمزگان گفت: برای 
بهبود تنظیم ریت شارژ آهن اسفنجی و بهبود کیفیت مواد ارسالی به پروژه 
فولادسازی، توانستیم پروژه اتوماتیک کردن فیدر هاپر نوار CV13 را با استفاده 

دانش داخلی انجام دهیم.

ایمان امیری در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی بیان کرد: در واحد احیا با توجه 
به اهمیت تنظیم سرعت شارژ آهن اسفنجی ارسالی از پایل، در راستای پروژه 
بهبود درصد در بازه متالیزاسیون و بهبود کیفیت مواد ارسالی به فولادسازی، 
ح  کنترل حجم مواد خروجی از فیدر نوار CV-13 به عنوان امری الزام آور مطر
می شود. قابل ذکر است که قبلاً ارسال مواد از این باند توسط لودر و بدون کنترل 
مقدار مواد صورت می گرفت که باعث ایجاد نوسان در کیفیت مواد ارسالی از 

پایل می شد.
وی در خصوص اقداماتی که برای رفع مشکل ذکرشده صورت پذیرفت، عنوان 
کرد: ازجمله این اقدامات، کنترل دور موتورهای ویبره به شمار می رود که خود 
مستلزم استفاده از درایو بود، اما با توجه به آلودگی زیاد این ناحیه امکان نصب 
درایو در محل وجود نداشت و با در نظر داشتن فاصله حدود ۳5۰ متری به 
نزدیک ترین اتاق برق و اینکه موتورهای استفاده شده در فیدر نوار CV-13 نیز 
۱۰۰۰ دور است و این مقدار در بازه استاندارد موتورهای معمول نیست، ازاین رو 
در واحد برق، پروژه TQ را تعریف کردیم که در این مرحله، پیشنهاد استفاده از 

sine filter با طراحی خاص مطرح شد.
کارشناس برق واحد احیا مستقیم ادامه داد: تحریم های ظالمانه امکان مکاتبه با 
شرکت سازنده خارجی را با چالش روبه رو کرد و فیلترهای موجود در بازار به دلیل 
فاصله زیاد درایو تا الکتروموتور قابل استفاده نبود؛ بنابراین فاز بومی سازی و 

ساخت sine filter داخلی در دستور کار قرار گرفت.
کید کرد: یکی از چالش های این پروژه ایجاد دمای بالا در sine filter به  امیری تأ
دلیل فاصله زیاد بود که ضمن بررسی sine filterهای موجود، در این راستا با چند 
شرکت سازنده داخلی مکاتبه و طی جلسات فنی برگزارشده موفق به بومی سازی 
و ساخت فیلتر مورد نظر شدیم. در طول این مدت از روند ساخت نیز بازدید به 

عمل آمد تا اطمینان لازم از صحت ساخت حاصل شود.
وی تصریح کرد: پس از ساخت فیلتر و تحویل به نت برق احیا، این فیلتر نصب 
شد، اما با توجه به استفاده از فیلتر خاص، نیاز به استفاده از درایو خاص خود بود 
که قابلیت شناختن فیلتر خارج از رِنج را داشته باشد. خوشبختانه با تلاش های 
مستمر و با اتکا به نیرو و تخصص کارشناسان برق واحد احیا مستقیم در فولاد 
هرمزگان در سایه الطاف الهی این مرحله را نیز پشت سر گذاشتیم و این مهم به 

سرانجام رسید. در حال حاضر این تجهیز در شرایط بهره برداری است.
کارشناس برق واحد احیا مستقیم گفت: در پایان از آقای قویدل مدیر واحد 
احیا مستقیم و همچنین آقایان منگلیان و پورامینی تشکر ویژه می کنم که به 

این جانب اعتماد کردند و در طول مسیر همراه و حامی ما بودند.

 مدیر مهندسی صنایع فولاد هرمزگان گفت: پنج نفر از کارکنان این شرکت 
پـس از حضـور در دوره هـای فشـرده مرکـز تعالـی سـازمان مدیریـت صنعتـی، 
به عنـوان ارزیاب جایـزه ملـی و سـفیران تعالی سـازمانی  شـرکت فـولاد هرمزگان 

انتخـاب شـدند.

مرضیـه حمیـدی در گفت وگـو بـا خبرنـگار روابـط عمومی بیـان کـرد: در سـال ۱۴۰۰ 
در راسـتای هدف اسـتراتژیک »ارتقای تعالی سـازمانی« پـروژه ای به نـام »پرورش 

: سـفیران تعالـی« تعریف شـد کـه اهـداف اصلی ایـن پـروژه عبارت انـد از
  ۱- افـراد تأییدشـده به دلیـل اینکه خود ارزیـاب جایزه تعالی سـازمانی هسـتند، 
در هنـگام ارزیابـی نگـرش و بینـش بهتـری در خصـوص موضـوع تعالـی سـازمانی 

دارنـد و می تواننـد سـازمان را بـه سـمت ارزیابـی بهتـر هدایـت کننـد.
  ۲- افـراد تأییدشـده بـا شـرکت در ارزیابی سـازمان های بـزرگ و معتبـر می توانند 
به عنوان سـفیر فولاد هرمـزگان حضور داشـته و برند فـولاد هرمـزگان را ارتقا دهند.

گون برای ارزیابی،    ۳- افراد تأییدشده می توانند با حضور در سـازمان های گونا
تجربیـات مختلفی کسـب کنند و ایـن تجربیـات را بـرای فولاد هرمـزگان بـه ارمغان 

بیاورند و در سـازمان پیاده سـازی کنند.
حمیـدی خاطرنشـان کـرد: شـرکت کنندگان در ایـن پـروژه طـی چهـار مرحلـه 
دوره هـای متفـاوت را گذراندنـد و پـس از برگـزاری دوره هـا و شـرکت در آزمون هـای 
مرتبط بـا دوره هـا کـه آخریـن آن هـا شـهریورماه سـال جـاری بـا عنـوان دوره تربیت 

ارزیاب جایزه ملی بود، موفق به گذراندن مرحله نهایی شـدند و به عنوان ارزیاب 
جایـزه ملـی تعالـی سـازمانی انتخـاب گردیدنـد.

وی ادامه داد: با توجه به اینکه با کسـب این موفقیت توسط این همکاران، بستر 
لازم برای تحقق اهداف یادشـده فراهم شده اسـت، برنامه ریزی لازم برای ارتقای 
کیفـی نفـرات موردنظر و حصـول اهداف ذکرشـده توسـط واحد مهندسـی صنایع 

در دسـتور کار قرار گرفته است.

گفتنی اسـت مرضیه حمیدی مدیر مهندسی صنایع، سـید حمزه سیدمحسنی 
رئیس تضمیـن کیفیـت و اسـتراتژی ها، علـی خوارزمی رئیـس روش هـا و فرایندها، 
فاطمـه مـرادی و ماندانـا سـلطانی کارشناسـان تضمیـن کیفیـت و اسـتراتژی ها 
نفراتـی بودنـد کـه توانسـتند به عنـوان ارزیـاب جایـزه ملـی تعالـی سـازمانی یـا بـه 
، سـفیران تعالـی شـرکت فـولاد هرمـزگان، تأییدیه مرکـز تعالی سـازمان  عبـارت بهتر

مدیریـت صنعتـی را اخـذ کننـد.

پنج نفر از کارکنان فولاد هرمزگان؛ ارزیاب جایزه ملی تعالی سازمانی

 مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و 
نوآوری فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکه همواره از 
پژوهشگران دانشگاه ها و مجموعه های تحقیقاتی 

کشور با روش های مختلفی حمایت کرده است.
یحیی پالیزدار مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه 
فناوری و نوآوری فولاد مبارکه به مناسبت هفته پژوهش 
در گفت وگو با خبرنگار ایراسین اظهار کرد: صنعت فولاد، 
صنعتی پویاست و به علت رشد و توسعه ای که دائماً در 
آن شکل می گیرد هرروز با مشکلات، معضلات یا نقاط 
قوت و پتانسیل های جدیدی روبه روست. برای اینکه 
بتوانیم بر نقاط ضعف خود فائق آییم و از پتانسیل خود 
استفاده کنیم باید در بعضی مواقع توسعه هایی را بر 
مبنای پروژه های دانشگاه ها، شرکت های دانش بنیان 
و حتی پژوهش های درون صنعت فولاد به ویژه در فولاد 

مبارکه تعریف کنیم.
وی گفت: پژوهش نقشی کلیدی در حل مسائل روز و 
پیش بینی چالش های آینده دارد. گاهی این مشکلات 
تازه به وجود می آیند و گاهی تغییراتی به وجود می آید که 
باید دانش خود را نسبت به این تغییرات به روزرسانی 
کنیم. البته فنّاوری ها و محصولات جدید دائماً در حال 
عرضه شدن هستند که پژوهش در همه این زمینه ها 
به ما کمک می کند تا با استفاده از واحدهای تحقیق و 
توسعه داخل مجموعه یا پژوهشگران خارج از مجموعه 

این موضوعات را حل کنیم.
  پژوهش و نگاه به حال و آینده

مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری 
فولاد مبارکه افزود: تهدیدها، فرصت ها و پتانسیل های 
آینده صنعت فولاد در حال حاضر تا حدی مجهول 
است و در افق های ۱۰ تا ۱5 ساله برای ما تعریف می شود. 
پژوهش در این زمینه به ما کمک می کند تا علاوه بر حل 
، به آینده نیز توجه داشته باشیم و از آن  مشکلات روز
غافل نشویم. به طور مثال قسمتی از این کار با رصد 
پژوهش های جاری انجام می شود که درنتیجه آن 

می توانیم مجموعه را برای آینده، تجهیز و آماده کنیم.
وی خاطرنشان کرد: احصای تهدید و فرصت های آینده 
که  با پژوهش های توسعه ای و پایه قابل انجام است؛ چرا
این کار می تواند هسته های شرکت های دانش بنیان را 
شکل دهد که این موضوع نیاز به سرمایه گذاری دارد. 
فولاد مبارکه با حمایت از پژوهشگران دانشگاهی و 
سایر محققان تلاش می کند تا جهت این پژوهش ها را 
به سمت نیازمندی های این شرکت هدایت کند. این 
نگاه باعث می شود که صنعت فولاد بتواند با استفاده از 
کز دانشگاهی و پژوهشی، استفاده بهینه ای  ظرفیت مرا

را برای تأمین نیازهایش داشته باشد.
پالیزدار تصریح کرد: همه این اقدامات ابتدای فرایندی 
کز دانش بنیانی منجر  است که می تواند به تأسیس مرا
شود و نهایتاً در رشد صنعت فولاد در آینده نقشی جدی 
داشته باشند. این اتفاق در شرکت علمی تحقیقاتی 
که بخش قابل توجهی از  اصفهان افتاده است چرا
شرکت های موجود و موفق، حمایت های اولیه خود 
را از واحد تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه دریافت 
گر یک بذر  کرده اند و این موضوع نشان می دهد ا
به درستی کاشته شود، نهال آن در آینده می تواند ثمرات 
زیادی را برای صنعت فولاد و دیگر صنایع حیاتی کشور 

داشته باشد.

 در نشست انجمن نوردکاران فولادی
 بررسی شد؛

توسعه بازارهای صادراتی با 
انسجام و یکپارچگی واحدهای 

تولید نوردی کشور
 تعدادی از اعضای انجمن نوردکاران فولادی 
ایران بر توسعه بازارهای صادراتی با انسجام و 
کید کردند. یکپارچگی واحدهای تولید نوردی کشور تأ

به گزارش فولادبان در نشست هم اندیشی انجمن 
نوردکاران فولادی ایران با حضور مدیران سازمان 
توسعه تجارت و گمرک، موضوع صادرات محصولات 
نورد فولادی، موانع پیش  روی آن و راهکارهای توسعه 

بازارهای صادراتی مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
در این نشست، صنعتگران و تولیدکنندگان مقاطع 
فولادی با بیان ظرفیت های صادراتی اعلام کردند: به 
منظور حفظ بازارهای صادراتی محصولات فولادی ایران 
و ورود به بازارهای جدید، واحدهای تولیدی این حوزه 
نیاز به انسجام و یکپارچگی دارند که تأمین یکپارچگی 
با تأسیس شرکت مدیریت صادرات محصولات نورد 

فولادی ممکن خواهد بود.
در ادامه این نشست مدیران صنایع نورد فولادی گفتند: 
با توجه به اینکه بازارهای بین المللی خریدار محصولات 
فولادی از جمله در آفریقا و کشورهای شرق آسیا، تقاضای 
تجاری خود را بر مبنای سبدی از محصولات نورد اعلام 
می کنند، شرکت مدیریت صادرات محصولات فولادی 
می تواند نیاز مشتریان خارجی را با استفاده از تولیدات 
متنوع شرکت های فعال در این حوزه تأمین و محصولات 

با کیفیت و ماندگار را به بازارهای صادراتی روانه کند.
همچنین در این نشست کمک به یافتن بازارهای جدید 
و افزایش صادرات فرآورده های فولادی و افزایش توان 
کید شد. رقابت محصولات ایرانی دربازارهای صادراتی تأ

فولاد مبارکه حامی همیشگی 
پژوهشگران و مجموعه های 

تحقیقاتی کشور است

مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و 
نوآوری فولاد مبارکه:

اتوماتیک کردن فیدر هاپر نوار CV13 با استفاده دانش داخلی
کارشناس برق واحد احیامستقیم شرکت فولاد هرمزگان خبر داد:

 سید حمزه سیدمحسنی
 رئیس تضمین کیفیت و استراتژی ها

فاطمه مرادی 
کارشناسان تضمین کیفیت و 

استراتژی ها

 علی خوارزمی 
رئیس روش ها و فرایندها

 ماندانا سلطانی
 کارشناسان تضمین کیفیت و 

استراتژی ها

 مرضیه حمیدی
 مدیر مهندسی صنایع

عکس نوشت
بازدید مدیرعامل جهان فولاد سیرجان و هیئت همراه از فولاد هرمزگان

مدیر مهندسی صنایع فولاد هرمزگان خبر داد:

ایمان امیری
 کارشناس برق و ابزار دقیق

 واحد احیامستقیم



۲۲ جمادی الاول  ۱۴۴۴ ۱7 دسامبر  ۲۰۲۲ 7شماره  77 شنبه ۲6 آذرماه  ۱۴۰۱  
یت مدیر چرا جهان به فولاد سبز نیاز بیشتری دارد؟

  با توجه به اینکه کشورهای سراسر جهان که به دنبال ساخت و توسعه شهرها و 
زیرساخت ها هستند، نیاز قابل توجهی به فولاد دارند، اما تولید فولاد مقادیر زیادی 
کسید کربن تولید می کند، حال آنکه انتشار گازهای گلخانه ای تا سال ۲۰۵۰ باید  دی ا
۵۰ درصد کاهش یابد. ازاین رو، کاهش رد پای کربن در صنعت فولاد از موضوعات 

بسیار موردتوجه است.

با توجه به اینکه کشورهای سراسر جهان که به دنبال ساخت و توسعه شهرها و 
زیرساخت ها هستند، نیاز قابل توجهی به فولاد دارند، اما تولید فولاد مقادیر زیادی 
کسید کربن تولید می کند، حال آنکه انتشار گازهای گلخانه ای تا سال ۲۰5۰ باید 5۰  دی ا
درصد کاهش یابد. ازاین رو، کاهش رد پای کربن در صنعت فولاد از موضوعات بسیار 

موردتوجه است.
  نگاهی کوتاه بر انواع ساخت فولاد

امروزه فولاد رایج ترین فلز مورداستفاده در جهان است و در بسیاری از جنبه های 
زندگی روزمره ما از ماشین ها، هواپیماها و کشتی ها گرفته تا ماشین های لباسشویی و 

لوازم خانگی استفاده می شود.
ازآنجایی که دولت ها و صنایع در سرتاسر جهان به دنبال کاهش انتشار کربن هستند، 
فولاد در کانون توجه قرار دارد، اما باوجوداین حدود 75 درصد فولاد هنوز عمدتاً در 
کسید کربن را به جو  کوره های بلند زغال سنگ ساخته می شود که مقادیر زیادی دی ا

زمین پمپاژ می کنند.
همچنین، برای گرم کردن کوره ها تا دمای بالای ۱۰۰۰ درجه سانتی گراد به مقادیر زیادی 
انرژی نیاز است. به طورکلی، تولید فولاد حدود 8 درصد از انتشار جهانی را تشکیل 
ک سازی یکی از بزرگ ترین منابع صنعتی آلوده به CO۲ برای  می دهد و واضح است که پا

مقابله با تغییرات آب و هوایی از اهمیت کلیدی برخوردار است.
به گفته آژانس بین المللی انرژی )IEA( برای دستیابی به اهداف اقلیمی جهان، 

انتشار گازهای گلخانه ای تا سال ۲۰5۰ باید 5۰ درصد کاهش یابد و سپس به کاهش 
خود ادامه دهد.

اما چگونه می توان به این امر دست یافت؟ برخی معتقدند فولاد سبز بهترین راه حل 
است.

   فولاد سبز چیست؟
در اصل، فولاد سبز تولید فولاد بدون استفاده از سوخت های فسیلی است و به اصطلاح 
هیدروژن سبز راه حلی است که می تواند به کاهش ردپای کربن در صنعت فولاد کمک 

کند.
طبق گفته گروه صنایع سنگین میتسوبیشی )MHI( هیدروژن وقتی می سوزد فقط 
گر هیدروژن در روش الکترولیز فقط با استفاده از آب و برق  آب تولید می کند. بنابراین، ا

تجدید پذیر تولید شود، آنگاه کاملاً عاری از انتشار CO۲ خواهد بود.
گر هیدروژن با استفاده از سوخت های  گروه صنایع سنگین میتسوبیشی اعلام کرد ا
فسیلی و فناوری های جذب، استفاده و ذخیره سازی کربن )CCUS( تولید شود، 

می تواند کم کربن باشد که به هیدروژن آبی معروف است.
کوره های قوس الکتریکی گزینه دیگری است که به تدریج جایگزین کوره های سنتی 
می شوند، اما چون همیشه از منابع تجدیدپذیر تغذیه نمی نمایند، بنابراین فولادی 

که تولید می کنند همیشه  سبز نیست.
   هزینه فولاد سبز

ک در مقیاس بالا، نیازمند میلیاردها دلار سرمایه گذاری  به طور خلاصه تولید هیدروژن پا
در تولید برق تجدیدپذیر است. اما همچنان بخش مهمی از جاه طلبی اتحادیه اروپا 
 RE برای رسیدن به انتشار خالص صفر تا سال ۲۰5۰ است. بر همین اساس، طرح
Power EU نیز هدفی را برای افزایش قابل ملاحظه استفاده از هیدروژن تجدیدپذیر تا 

سال ۲۰۳۰ تعیین کرده است.
بزرگ ترین تولید کننده فولاد اروپا، آرسلورمیتال، نیز به فایننشال تایمز در این زمینه اعلام 

کرد که کربن زدایی فعالیت های خود در این قاره مطابق با اهداف اتحادیه اروپا می تواند 
تا ۴۰ میلیارد دلار هزینه داشته باشد.

در همین راستا، چین نیز متعهد شده است تا سال ۲۰6۰ به بی طرفی کربن دست یابد، 
که مستلزم کاهش انتشار گازهای گلخانه ای از کارخانه های فولاد این کشور است که 
مسئول یک سوم کل آلودگی CO۲ جهان هستند. قابل ذکر است که، چین در حال 

حاضر نیمی از فولاد جهان را تولید می کند.
   دستیابی به فولاد سبز و مسیر کربن صفر

گر دولت ها سیاست های درستی در پنج  بر اساس گزارش آژانس بین المللی انرژی، ا
سال آینده اجرا کنند، ثروتمندترین اقتصادهای جهان در گروه G7 می توانند به فرایند 

کامل کربن صفر دست یابند.
همچنین، در گزارشی جدید، آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد؛ اقتصادهای G7 باید 
استفاده از فناوری های موقتی را که به طور قابل توجهی انتشار گازهای گلخانه ای را 
گر این فناوری ها انتشار صفر در نظر  کاهش می دهند، به رسمیت بشناسند، حتی ا

گرفته نشوند.
رابرت هابک، وزیر فدرال آلمان در امور اقتصادی و اقدام اقلیمی، در این زمینه 
اظهار کرد:»این دهه زمان کلیدی برای تعیین مسیر کربن صفر است به خصوص در 
بخش هایی که با انتشار گازهای گلخانه ای زیادی مواجهیم، اما برای کاهش انتشار 
گازهای گلخانه ای در صنعت فولاد و سیمان که پروسه ای بسیار سخت است، باید 
روش های تولید را به طور اساسی تغییر داد. در همین راستا یکی از ابتکارات جهانی برای 

کربن زدایی ائتلاف اولین محرکان مجمع جهانی اقتصاد است«.
امسال در نشست سالانه مجمع در داووس، ائتلاف اعلام کرد که استفاده کنندگان از 
فولاد سبز گسترش یافته و در حال حاضر 55 شرکت و 9 کشور متعهد به خرید نسبتی از 
مواد صنعتی و حمل و نقل مورد نیاز خود از تأمین کنندگان با استفاده از راه حل های 

کربن صفر یا فولاد سبز هستند.

ترکیبی   )KAI + ZEN = KAIZEN( کایزن   
دوکلمه ای از یک مفهوم ژاپنی است که تعریف آن 
تغییر به سمت بهتر شدن یا بهبود مستمر و تدریجی 
است. در واقع کایزن بر این فلسفه استوار است که 
برای ایجاد بهبود در سازمان ها لازم نیست به دنبال 
گهانی باشیم. هر نوع بهبود یا  تغییرات انفجاری یا نا
اصلاح به شرط آنکه پیوسته و مداوم باشد، ارتقای 

بهره وری را در سازمان ها به ارمغان خواهد آورد.
بهبود مستمر شامل ارزیابی فرایندها، محصولات 
که  و خدمات فعلی است تا اطمینان حاصل شود 
کثر می رسد و ضایعات به حداقل  خروجی به حدا
می رسد. کایزن به شما کمک می کند تا تمامی کارهایی 
را که انجام می دهید، سازمان دهی کنید. معنی آن 
به طور خلاصه، »پیشرفت دائمی و مداوم« است. طرز 
فکری به شما می دهد که می توانید در هر زمینه ای و 

در هر کاری آن را به کار ببرید.
کایزن بیشتر تفکری فلسفی و روشی برای تفکر و نظم 
بخشیدن به همه چیز است. این مفهوم به فلسفه ای 
اشاره دارد که در آن تمرکز بر بهبود مستمر فرایند 
کایزن با بهبود  تولید، مهندسی یا مدیریت است. 
می کند  تلاش  استاندارد  فرایندهای  و  فعالیت ها 
اتلاف را از بین ببرد )تولید ناب(. به بیان ساده، تمامی 
که  کنند  سعی  همواره  باید  سازمان  قسمت های 

فعالیت هایشان را بهتر از قبل انجام دهند. 
وقتی هدف سازمان، رشد، ترقی و توسعه به صورت 
تدریجی، ولی پایدار و نتیجه بخش باشد، می توان 
PDCA( یا دمینگ استفاده کرد که یکی  از چرخه )
از روش های ساده، ولی دائمی و کارامد برای ایجاد 
تحولات ثمربخش و بهبود مستمر است و توسط 
 PDCA دکتر ادوارد دمینگ ارائه شده است. چرخه
را می توان در بخش های مختلف همچون بازاریابی، 
رضایت  و  فروش  افزایش  جدید،  محصول  توسعه 
سیاست گذاری های  کیفیت،  بهبود  مشتری، 

بلندمدت و… به کار برد.
این چرخه به دلیل اینکه به صورت مستمر می تواند 
را  کسب وکار  بزرگ  و  کوچک  بخش های  تمامی 
به صورت دائمی مورد بررسی قرار دهد، روشی کارامد 
برای اجرایی کردن هر تغییر و ارزیابی فعالیت های 
سیکل  داشتن  دلیل  به  همچنین  است.  سازمان 
بهبود برای شروع یک پروژه نیز مناسب است، زیرا با 
جمع آوری داده ها و تجزیه وتحلیل آن ها به منظور 
علل  تعیین  و  مشکلات  اولویت بندی  و  بررسی 
کنش ممکن و رفع مشکلات  زیربنایی، به بهترین وا

منجر می شود.
پیشرفت های تجاری نه تنها به نفع بهبود محصول 
و  کارکنان  رضایت  و  ایمنی  کیفیت،  بلکه  است، 
مشتریان را نیز بهبود می بخشد. بهبود مستمر به نفع 
ذی نفعان داخلی و خارجی است، از کارکنان گرفته 
تا مشتریان و سرمایه گذاران. اما بهبود مستمر یک 
معامله یک باره نیست که یک شرکت انجام دهد و 
سپس آن را فراموش کند. یک روش پیوسته است و 
پایان ندارد. روشی است که بخشی از عملیات جاری 
یک کسب وکار می شود. شما می توانید آن را به عنوان 
یک شیوه زندگی در نظر بگیرید، نه چیز جدیدی که 

ممکن است یک بار امتحان کنید. 
ایده های سنتی ژاپنی درباره کایزن از پنج اصل اساسی 

پیروی می کنند:
گر می خواهید پیشرفت مستمر را  پیشنهاد بهبود: ا
در تیم یا واحد خود شروع کنید باید بتوانید ایده ها، 
مشکلات و پیشنهادات بهبود را جمع آوری کنید. به 
کارکنان به خاطر مشارکت آن ها پاداش دهید. این به 
تقویت و تداوم تلاش کمک می کند و آن را عملیاتی 
کارکنان، سنگ بنای  می کند. به طورکلی مشارکت 
مهم هر فرایند بهبود مستمر است و باید بخشی از 
جعبه ابزار هر شرکتی باشد که به دنبال بهبود مستمر 

است.
، کیفیت خدمات  : در دنیای رقابتی امروز کیفیت بهتر
یکی از زمینه هایی است که سازمان ها می توانند از 
طریق آن به مزیت رقابتی دست یابند. دو اصل مهم 
و بنیادی در مدیریت خدمات، رضایت مشتری و 
کیفیت خدمات است. رضایت مشتری، تأثیری عمده 
بر حفظ مشتریان و در نتیجه سودآوری و موفقیت 

شرکت در عرصه رقابت دارد. 
کارکنان: همه پیشنهاد ها باید توسط  روحیه بهتر 
صورت  این  در  شوند،  ارزیابی  و  بررسی  مدیریت 
فرهنگی که در آن نظرات و پیشنهاد های کارمندان 
ارزشمند است ایجاد می شود. به کارکنان به خاطر 
مشارکت آن ها پاداش داده می شود و این امر به تقویت 
و تداوم تلاش کمک می کند و همچنین باعث انگیزه 

بیشتر و روحیه بهتر کارکنان می شود.
نظم شخصی و سازمانی: ایده اصلی این است که بر 
تمیز و منظم بودن محل کار تمرکز کنید. در عمل، 
این بدان معناست که همه  چیزهایی را که لازم نیست 
همه چیز  که  کنید  حاصل  اطمینان  کنید.  حذف 
به وضوح ارائه شده و به خوبی نگهداری می شود و 
همه اقدامات استاندارد شده است. هدف از نظم و 
انضباط کارمندان، ارتقا سازگاری در بین کارمندان 
است به طوری که آن ها بتوانند خود را مطابق با نیاز 

سازمان تنظیم کنند. 
کار تیمی: کار کردن در شرایط گروهی کمک می کند 
که کارکنان سریع تر و مؤثرتر باشند. همکاری تیمی 
که اعضا مسئولیت پذیرتر  همچنین باعث می شود 
باشند و این امر به افزایش انگیزه آن ها و همچنین 

سطح درگیری شغلی کمک می کند. 
www. datiss.net:منبع   

کایزن چیست؟

، محیط زندگی و یا خودرو شخصیتان کدام گزینه    انتخاب شما برای محیط کار
است؟ محیط آراسته، منظم، تمیز یا محیط آشفته، کثیف و شلوغ؟ آیا می دانید 
آراسته سازی و تمیزی محیط کار اولین گام در جنبش کیفیت محصول و خدمات 
سازمان هاست؟ آیا می دانید محیط کاری زیبا و منظم چه تأثیری در ارتقای روحیه و 
شادابی کارکنان آن سازمان دارد؟ آیا می دانید رفع انباشتگی ها و تعیین مکان مناسب 
برای تمامی اقلام، سبب ارتقای بهره وری و همچنین کاهش سوانح در محیط کار 

می شود؟ 
نظام آراستگی محیط کار 5S یکی از روش های پیشرو در مدیریت و بهره وری در 
صنایع است که پس از جنگ جهانی دوم و با الهام از نظام خانه داری صنعتی یا 
 Just( برای نخستین بار در صنایع ژاپنی و در نظام تولید به هنگام ،Housekeeping
In Time( معرفی شد. این سیستم در نیم قرن اخیر در سازمان های پیشرو دنیا رواج 
یافته و به عنوان ابزاری مهم در نظام تحول سازمانی به کار گرفته می شود. اجرای 
نظام آراستگی با 5 اصل زیر که در زبان ژاپنی با حرف S  آغاز می شود، انجام می پذیرد:

    ساماندهی: )Seiri( جنبش ساماندهی با تفکیک ضروری از غیرضروری و زدودن 
محیط از انباشتگی و اقلام زائد؛

    نظم و ترتیب )Seiton(: جنبش مکان یابی و تعیین مکان مناسب برای اقلام 
ضروری، علامت گذاری آن و قرار دادن اقلام در مکان های خود به صورت مرتب و 

منظم؛

؛     نظافت )Seiso(: جنبش نظافت و نگهداری محیط به صورت همواره تمیز
    استانداردسازی )Seiketsu(: تدوین دستورالعمل ها و استانداردها برای حفظ 

و تداوم آراستگی؛
    انضباط )Shitsuke(: فرهنگ سازی برای انجام عادت افراد به انجام صحیح کارها.
از مزایای اجرای نظام آراستگی 5S می توان کاهش زمان نصب،  کاهش زمان چرخه، 
 ، کاهش حوادث، کاهش ضایعات، افزایش امنیت،  لذت بخش شدن محیط کار
افزایش کارایی،  ایجاد ایمنی و سلامتی، رسیدن به استانداردهای جهانی  نام و 

افزایش فضای اداری در محیط کار را نام برد. 
شرکت فولاد هرمزگان از سال ۱۳9۲ به استقرار نظام آراستگی سازمانی )5S( مبادرت 
ورزیده و طی سال های متمادی اقدامات بسیاری را برای آراسته سازی سازمان 
انجام داده است. از شهریورماه امسال نیز پروژه بازنگری نظام آراستگی با هدف 

ارتقای سطح آراستگی شرکت آغاز شده است.
که کارکنان شریف، سخت کوش و تعالی جوی شرکت را لایق زندگی در محیط  ازآنجا
کاری زیبا و چشم نواز می دانیم، مصمم هستیم سفر تعالی شرکت در مسیر آراستگی 
را همواره بپیماییم و امید داریم شرکت خود را به سازمانی الگو در اجرای اثربخش 

نظام آراستگی سازمانی تبدیل کنیم. 
ماندانا سلطانی   
کارشناسان تضمین کیفیت و استراتژی ها 

با جدیت در اجرای نظام آراستگی )5S( پیش به سوی ایجاد محیط کاری دلپذیر

کاردان تضمین کیفیت و استراتژی های شرکت فولاد هرمزگان خبر داد:

استقرار نرم افزار جدید نظام پیشنهادها
    کاردان تضمین کیفیت و استراتژی های شرکت فولاد 
هرمزگان گفت: برای دسترسی هرچه بهتر کارکنان و پس از برگزاری 
جلسات با مدیران مربوطه، نرم افزار جدید نظام پیشنهادها در 

شرکت فولاد هرمزگان استقرار یافت.

عبدالعظیم خرم در گفت وگو با خبرنگار روابط عمومی در خصوص 
نرم افزار جدید نظام پیشنهادها گفت: در راستای انجام پروژه 
عارضه یابی نظام پیشنهادها، پس از برگزاری جلساتی با مرضیه 

حمیدی مدیر واحد مهندسی صنایع و سیدحمزه سیدمحسنی 
رئیس تضمین کیفیت و استراتژی های شرکت فولاد هرمزگان، 

اجرای نرم افزار جدید این نظام در دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: استقرار این نرم افزار با همکاری واحد فناوری اطلاعات، 
در بازه زمانی نه ماهه به انجام رسید و در یکم آذرماه سال ۱۴۰۱ این 

نرم افزار در سامانه فرایندی برای همه کارکنان در دسترس است.
کاردان تضمین کیفیت و استراتژی های شرکت فولاد هرمزگان 
اضافه کرد: همچنین برای سهولت استفاده کارکنان از این نرم افزار 

، فیلم آموزش ثبت پیشنهاد تهیه شده و در اختیار کارکنان قرار 
گرفته است.

خرم با اشاره به نحوه ورود به این نرم افزار عنوان کرد: برای ورود به 
این نرم افزار از قسمت منوی پرتال، شروع فرایند، پیشنهادها، گزینه 

ثبت پیشنهاد را انتخاب و پیشنهاد خود را ثبت کنید.
کید کرد: از تاریخ در دسترس قرار گرفتن این نرم افزار  وی در پایان تأ
به بعد، امکان ثبت پیشنهاد در سامانه قدیم نظام پیشنهادها 

میسر نخواهد بود.

عبدالعظیم خرم
 کاردان تضمین کیفیت و استراتژی های 

شرکت فولاد هرمزگان
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  مدیر تیم فوتبال ساحلی جوانان فولاد هرمزگان 
نسـبت بـه اعطـای میزبانـی مرحلـه نهایـی لیـگ برتـر 
کنش نشان داد. جوانان کشور به شهرستان گناوه وا

مهـدی شـهبازی افـزود: بایـد بـا نـگاه عدالت محـور بـر 
توزیـع مناسـب میزبانی هـا و امکانـات بـه سراسـر کشـور 
نگریسـت. مرحله نخسـت به میزبانی شهرسـتان گناوه 
برگزار شـد که در آن مقتدرانه توانسـتیم عنوان نخست 

گـروه را کسـب کنیم.
کـرد: مـا بـرای مرحلـه نهایـی درخواسـت  وی بیـان 
گـر نـگاه عادلانـه ای بـود، بایـد  میزبانـی داده بودیـم و ا
توزیـع عادلانـه میزبانـی از سـوی فدراسـیون فوتبـال 
صورت می گرفت، اما در کمال تعجب بـار دیگر میزبانی 
به شهرستان گناوه داده شد. درحالی که از نظر شرایط 
و حتـی عدالت محـوری بایـد میزبانـی بـه بندرعبـاس 

داده می شـد.
شـهبازی تصریـح کـرد: امیـدوارم اعطـای ایـن میزبانـی 
به منزلـه فشـار بـر تیـم برگـزاری و داوری بـرای قهرمـان 
کـردن نماینـده گنـاوه نباشـد. تیـم فـولاد هرمـزگان از هر 
لحاظ آمـاده حضـور در مرحلـه نهایی مسـابقات اسـت 
گر اتفاق خاصی در بیرون از زمین فوتبال  و امیدواریم ا

نیفتـد، بتوانیـم قهرمانـی خـود را تکـرار کنیـم.
وی اظهـار کـرد: بایـد فدراسـیون فوتبـال در خصـوص 
توزیـع عادلانـه میزبانی هـا نیـز رویـه بهتـری را در نظـر 

بگیـرد تـا شـاهد این چنیـن تبعیض هایـی نباشـیم.
فـولاد هرمـزگان کـه عنـوان قهرمانـی فصـل گذشـته را 
در کارنامـه دارد در مرحلـه نخسـت بـا کسـب ۱۱ امتیـاز 
به عنوان تیم نخسـت گروه دوم بـه دور نهایی لیگ برتر 

جوانـان فوتبـال سـاحلی کشـور صعـود کـرد.

   بـا حضـور فرشـید اوسـپید، رئیـس هیئـت ورزش 
کارگـری اسـتان هرمـزگان، مراسـم قرعه کشـی فصـل 
جدید مسـابقات فوتسـال کارگری اسـتان برگزار شـد.

ایـن رقابت هـا بـا حضـور ۱۳ تیـم در دو گـروه 7 و 6 تیمی 
از یکشـنبه ۲7 آذرمـاه بـه میزبانـی سـالن شـهدای کارگـر 
بندرعبـاس آغـاز می شـود. تیـم فـولاد هرمـزگان در ایـن 
کامبیـز حمزه پـور حاضـر  بـا سـرمربیگری  مسـابقات 

خواهـد شـد.
کرانـه، فـولاد  گسـتر  بنـا  افـق چـکاد دریـا،  تیم هـای 
هرمـزگان، سـازمان تأمیـن اجتماعـی، پالایـش نفـت 
آفتـاب، آلومینیـوم المهـدی و سـیمان هرمـزگان در 
گـروه اول قـرار گرفتنـد و تیم هـای فـولاد کاوه جنـوب 
کشـتیرانی قشـم، مبیـن سازه گسـتر  کیـش، خدمـات 
خلیج فـارس، پالایـش نفـت بندرعبـاس، نفـت سـتاره 
خلیج فارس و شـهرداری بندرعباس گروه دوم را شـکل 
می دهنـد و در پایـان دو تیـم برتـر هر گـروه راهـی مرحله 

می شـوند. نیمه نهایـی 

در اعطای میزبانی لیگ برتر 
فوتبال ساحلی جوانان کشور 

اجحاف شد

با حضور فولاد هرمزگان 
مسابقات فوتسال کارگری استان 

هرمزگان قرعه کشی شد

خبر کوتاه

 در پایان هفته ششم لیگ برتر تپانچه بانوان، تیم های 
آتبین و هیئت قم به ترتیب برابر مقاومت و هیئت البرز 
به برتری رسیدند، هیئت فارس از سد هیئت مازندران 
کرمان به برتری  گذشت و فولاد هرمزگان برابر هیئت 
رسید و تیم تپانچه فولاد هرمزگان با مربیگری سرکار خانم 

کساری این هفته در جایگاه سوم قرار گرفت. خا

در هفته ششم لیگ دسته یک تفنگ که به میزبانی پاس 
گستر مازندران،  برگزار شد، هیئت همدان، حفاری، سام سها
موجان و فولاد هرمزگان به ترتیب در مقابل پاس، خلیج 
، شهید چمران میبد، هیئت البرز و هیئت خراسان  بوشهر
رضوی به برتری دست یافتند. مؤسسه ایثار ایلام در این 

هفته استراحت داشت.
 8 بر   ۱6 نتیجه  با  یلدا سلیمانی  نیز  انفرادی  در بخش 
زابلی زاده را شکست داد و بر سکوی نخست ایستاد. مریم 
زابلی زاده از حفاری دوم شد و فاطمه معینی از موجان نیز 

بر سکوی سوم ایستاد.

 لیگ دسته اول فوتسال کشور از هفدهم آذرماه آغاز 
شد و تیم فولاد هرمزگان در سومین فصل حضور خود در 
این مسابقات در هفته نخست برابر تیم شهدای مدافع حرم 
علی آباد تن به شکست سه بر یک داد. در این دیدار ابتدا 
آرش دهقانی برای سفیدپوشان هرمزگانی گل زنی کرد، اما 
در ادامه سعید حاجیلری دو بار و امیرحسین بلگوری دروازه 

فولاد هرمزگان را باز کردند.

تیم فولاد هرمزگان در فصل جاری بار دیگر با سپردن نیمکت 
خود به مربی جوان و کاردان خود علی امیری، می خواهد با 
کثری از نیروهای بومی، پتانسیل  ترکیبی جوان و استفاده حدا

فوتسال هرمزگان را در کشور به رخ بکشد.
تیم فولاد هرمزگان که فصل گذشته در جمع ۱۰ تیم برتر مرحله 
نهایی قرار داشت، در این فصل در گروه اول مسابقات لیگ 
دسته اول کشور با تیم های شهروند ساری، شهدای ورزشکار 
، شهدای مدافع حرم علی آباد،  ایلام 65، سبحان فلز گرمسار
کو، نفت امیدیه، پالایش نفت آبادان و صبا یزد  آروین قالا ما

هم گروه است.
علی امیری، سرمربی تیم فوتسال فولاد هرمزگان با بیان 
اینکه هدف گذاری ما به طور حتم کسب نتایج بهتر نسبت 
به فصل گذشته است، افزود: شرایط بازیکنان و هماهنگی و 
آمادگی بدنی تیم فولاد هرمزگان در وضعیت ایدئال قرار دارد و 

امیدواریم بتوانیم فصل خوبی را آغاز کنیم.

وی با بیان اینکه همواره دیدار نخست سخت و دشوار است، 
عنوان کرد: در هفته نخست تیم ها هیچ شناختی از یکدیگر 
ندارند و همین موضوع نیز باعث شد دیدار نخست به عنوان 

محک جدی حریفان شناخته شود.

امیری با اشاره به اینکه با توجه به تمریناتی که پشت سر 
گذاشتیم و آمادگی که از نفرات سراغ دارم، به طور حتم به دنبال 
موفقیت هستیم، اظهار کرد: از تیم رقیب شناختی نداشتیم، 
کتیک های تیمی  اما تلاش می کنیم در دیدارهای بعدی بر تا

خودمان مانور دهیم تا ۳ امتیاز را کسب کنیم.
کنون نمی توان در خصوص عملکرد  وی خاطرنشان کرد: از ا
پایان فصل صحبت کرد و باید چند هفته بگذرد تا بتوان 
اظهارنظر درستی داشت، ولی هدف گذاری ما به طور حتم 

کسب نتایج بهتر نسبت به فصل گذشته است.
سرمربی تیم فوتسال فولاد هرمزگان با اشاره به اینکه حضور 
بهزاد میری زاده می تواند کمک بزرگی به تیم ما باشد، عنوان 
کرد: بهزاد میری زاده یکی از وزنه های فوتسالی هرمزگان است 
و حضور وی در تیم فولاد و بستن بازوبند کاپیتانی می تواند 
کمک شایانی به فولاد هرمزگان کند تا خلأ کم تجربگی در فصل 

گذشته را جبران کنیم.
، امیرحسین بلگوری، امیرحسین  گفتنی است ایمان سازوار
کیانی، بهزاد میری زاده، غلامرضا رحیمی شهواری، عارف  ما
شبانه گرد، رضا رنجبر، محمدرضا نوروزی، امیرعباس مرادی، 
رامین باباجانی، افشین علیزاده، متین قادری، محمدرضا 
، محمدرضا شجاعی، محمدرضا آبروشن، علی  هاشمی پور
مرادی، ابوالفضل دلزنده نژاد، محمد باقرزاده، هومن بلوچی، 
مهدی حدادی و آرش دهقانی بازیکنان تیم فولاد هرمزگان 
کری )مدیر  را در فصل جاری تشکیل می دهند و علی ذا
تیم های فوتسال(، موسی زاهدی )مدیر تیم بزرگسالان(، علی 
امیری )سرمربی(، مهدی حمزه ای و هادی بلالی پور )مربی( و 
عبدالوهاب عسکری )مربی دروازه بانان( اعضای کادر فنی و 

اجرایی تیم فوتسال فولاد هرمزگان را تشکیل می دهند.

 مسابقات قهرمانی شطرنج کارگری کشور با حضور ۱۵ تیم به میزبانی شرکت معدنی 
گل گهر سیرجان با درخشش فولاد هرمزگان پایان یافت.

در این مسابقات که در 6 دور برگزار شد، در میز سوم بنیامین علیزاده موفق به کسب مقام 
سومی و در میز چهارم نیز کریم داوری موفق به کسب مقام سومی شدند. کسب دو مدال 

میزی برای اولین بار در طول کل مسابقات کشوری شطرنج کارگری رقم خورده است.
همچنین تیم فولاد هرمزگان موفق شد بعد از تیم های قدرتمند تهران، گیلان و گل گهر 

سیرجان به مقام چهارم تیمی این دور از مسابقات دست پیدا کند که بالاترین مقام تیمی در 
طول سال های برگزاری مسابقات شطرنج کارگری برای استان هرمزگان بوده است.

تیم شطرنج کارگری فولاد هرمزگان متشکل از مهدی ایمان زاده، جواد باب هیه، کریم داوری، 
مهرداد فومنی، بنیامین علیزاده با سرپرستی مجید کریم پناه در این مسابقات شرکت کردند.
این دوره از رقابت ها با شرکت تیم هایی از استان های تهران )دو تیم(، گیلان، کرمان )سه 
تیم(، هرمزگان، یزد )دو تیم(، مرکزی، فارس، خراسان شمالی، خراسان جنوبی، گلستان و 

چهارمحال بختیاری برگزار شد.

مسابقات قهرمانی شطرنج کارگری کشور؛ درخشش فولاد هرمزگان
 با کسب دو مدال

پایان هفته ششم لیگ دسته یک تفنگ بانوان با سومی فولاد هرمزگان

لیگ دسته اول فوتسال کشور؛ ناکامی فولاد هرمزگان در گام نخست
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 ،  در هفته هفتم رقابت های لیگ برتر فوتسال بانوان کشور
تیم فولاد هرمزگان در بندرعباس مقابل تیم سایپا تهران تن به 
تساوی ۴ بر ۴ داد. در این دیدار پربرخورد و جذاب، ملیحه 
نورالدینی و فاطمه ارزیاب هرکدام ۲ بار برای فولاد هرمزگان و 
مهناز علیزاده یک بار و سوسن رضاپور 3 بار برای سایپا تهران 

موفق به گلزنی شدند.
با این نتیجه تیم فولاد هرمزگان با کسب 5 برد و ۲ تساوی و ۱7 امتیاز 
همچنان در جمع مدعیان جدول رده بندی مسابقات لیگ برتر 

باقی ماند.
سرمربی تیم فوتسال بانوان فولاد هرمزگان گفت: تیم ما بسیار خوب 
بازی کرد و فکر می کنم با بازی ما در مقابل تیم سایپا تقسیم امتیاز و 

این نتیجه عادلانه نبود. ما باید پیروز این بازی می شدیم.
کلثوم دارا افزود: تیم سایپا تیم بسیار خوبی بود و ما از قبل 
می دانستیم که بازی سختی پیش رو خواهیم داشت. در ادامه با 
اینکه نیمه اول را عقب افتادیم؛ ولی توانستیم خود را با شرایط بازی 

وفق دهیم و خوب بازی کنیم.
دارا با اشاره به اینکه سطح تیم داوری با سطح فنی دو تیم برابری 
نمی کرد، عنوان کرد: باید کمیته داوران در چیدمان داوران دقت 

بیشتری به خرج دهد تا تیم ها ضرر نکنند.
سرمربی تیم فوتسال بانوان فولاد هرمزگان در پایان خاطرنشان کرد: 
امیدوارم در دیدار برابر نماینده خراسان رضوی بتوانیم با دست پر از 

میدان خارج شویم و خود را به صدر جدول نزدیک کنیم.

 آیین قرعه کشی هجدهمین دوره لیگ برتر هندبال 
بانوان ایران با حضور رئیس فدراسیون هندبال و 
نمایندگان تیم های حاضر در محل سالن اجتماعات 

فدراسیون هندبال برگزار شد.

هجدهمین دوره لیگ برتر هندبال بانوان کشور با حضور 
تیم های فولاد هرمزگان، شیشه قزوین، سنگ آهن بافق، 
کازرون، شهید چمران لارستان، فولاد  شهید شاملی 
مبارکه سپاهان اصفهان، شهرداری ماهان کرمان و غدیر 

ملایر از تاریخ نهم دی ماه آغاز خواهد شد.
در مراسم قرعه کشی لیگ برتر هندبال بانوان افسانه 
دهقانی نایب رئیس بانوان فدراسیون، مراد کرمی رئیس 
کمیته مسابقات و حسن گل مینا سرپرست کمیته داوران 

فدراسیون هندبال نیز حضور داشتند.
به  خیرمقدم  ضمن  کدل  پا علیرضا  مراسم  این  در 
نمایندگان باشگاه های حاضر در هجدهمین دوره لیگ 
برتر بانوان، اظهار کرد: خوشبختانه شرایط هندبال بانوان 
ایدئال است و موفقیت های به دست آمده در حوزه 

هندبال بانوان گواه این مطلب است.
وی ادامه داد: در هندبال کشور پشتوانه سازی خوبی 
صورت گرفته است و هم در بخش بانوان و هم در بخش 

مردان شاهد حضور نسلی از هندبالیست های خوب 
هستیم که می توانند در آینده جزو برجسته ترین بازیکنان 
تیم ملی باشند. برنامه ریزی و تفکر ما مقطعی نبوده و 
نیست و با برنامه ریزی توانستیم به اهداف خود دست 
یابیم که از جمله آن ها کسب ۴ سهمیه جهانی بانوان در 
رده های سنی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان در یک سال 

و نیم اخیر است.
کیفی سازی  فدراسیون  تلاش  اینکه  بیان  با  کدل  پا
مسابقات لیگ است، گفت: در تلاشیم تا علاوه بر کمیت، 
نگاه ما به کیفیت برگزاری مسابقات نیز باشد و به دنبال 
 8 امسال  هستیم.  برتر  لیگ  مسابقات  کیفی سازی 
تیم در لیگ برتر بانوان حضور دارند و امیدوارم شاهد 
رقابت هایی جذاب در این دوره از لیگ باشیم. باید از 
تمامی عزیزانی که در لیگ بانوان تیم دارند تشکر ویژه ای 
نمایم. در این شرایط حضور و سرمایه گذاری در لیگ 

بانوان یک خدمت ویژه به ورزش و قابل ستایش است.
کرد:  رئیس فدراسیون هندبال در پایان خاطرنشان 
امیدوارم همچنان شاهد موفقیت هندبال بانوان ایران 
باشیم و بی تردید این موفقیت با حضور پویا و فعال 
خ داده  باشگاه هایی که در لیگ بانوان حضور دارند ر

است.

 نهم دی ماه آغاز کار فولاد هرمزگان

باید بر سایپا غلبه می کردیم

  در دیدار پایانی دور برگشت مسابقات بسکتبال 
D به میزبانی خانه  گروه  کشور  بانوان لیگ دسته یک 
، تیم بسکتبال فولاد هرمزگان مقابل  بسکتبال نیشابور
خانه بسکتبال نیشابور به تساوی ۶3 بر ۶3 رسید و در 
پایان در وقت اضافه با نتیجه ۶۷ بر ۷۶ بازی را به حریف 
گذار کرد. با این نتیجه تیم فولاد هرمزگان با ۴  خود وا
امتیاز به مرحله بعدی مسابقات با عنوان پلی آف نخست 

راه یافت.

تیم فولاد هرمزگان دوم دی ماه در مرحله پلی آف به مصاف 
تیم پادویرا تهران تیم دوم گروه C می رود. این رقابت ها در 
چهار گروه انجام گرفت که مرحله رفت آن ۲ تا ۴ آذرماه و دور 
برگشت ۱6 تا ۱8 آذرماه برگزار شد و تیم های برتر هر گروه راهی 

مرحله دوم شدند.
بازیکنان تیم فولاد هرمزگان را فائزه بستانی، مرضیه فرهادی، 
مرضیه تندرو، راحیل اسدی، رضوان اسدی، مهدیه دادرس، 
 ، زهرا تندرو، آسیه عیدی، محدثه مرادی، دریا فرهادپور
فاطمه ناصری، محبوبه مدارایی، محدثه امیدی و فاطمه 
ترکمان تشکیل می دهند و فرزانه چنگ )مدیر فنی(، مهسا 

پرانداخ )سرمربی(، هنگامه هنگام پور )مربی( و نرجس 
سالارحسینی )تدارکات( به عنوان اعضای کادر فنی در تیم 

فولاد هرمزگان حضور دارند و سرپرستی تیم بر عهده آمنه 
حمدی اصل خواهد بود.

صعود بسکتبال بانوان فولاد هرمزگان به مرحله پلی آف نخست

 امروزه غذاهای فراسودمند یا غذاهای عمل گرا 
به عنوان راهکاری در حفظ سلامت تغذیه ای مطرح شده 

و تولید آن ها روزبه روز افزایش می یابد.
فناوری غذاهای فراسودمند از دهه 8۰ میلادی در کشور ژاپن 
مطرح شد و سپس در سایر کشورها گسترش یافت. هدف 
عمده و اساسی از تولید و ترویج مصرف غذاهای فراسودمند 
پیشگیری و کنترل بیماری ها به ویژه بیماری های مزمن 
مرتبط با تغذیه ازجمله دیابت، بیماری های قلبی عروقی و 

انواع سرطان هاست.
در صنعت تولید غذاهای فراسودمند ترکیبات مفید و 
سودمند برای سلامتی به مواد غذایی افزوده می شود یا 
مواد مضر برای سلامتی از آن ها حذف می شوند یا کاهش 
می یابند. در نتیجه، محصولی به دست می آید که به عنوان 
غذای سلامتی بخش در دسترس مصرف کننده قرار می گیرد. 
غذاهای حاوی چربی های گیاهی به دلیل کاهش میزان 
کلسترول خون و محصولات غذایی که با پروبیوتیک ها غنی 

می شوند، ازجمله غذاهای فراسودمند هستند.
پرمصرف ترین ترکیبات به کاررفته در این غذاها عبارت اند از:
چند  یا  یک  از  مخلوطی  معمولا  پروبیوتیک ها   
میکروارگانیسم است که وقتی به یک ماده غذایی افزوده 
می شود، می تواند به تحریک رشد میکروب های مفید روده 
کمک کند یا موجب کاهش میکروب های بیماری زا در روده 
شود. در بین محصولات لبنی، افزودن پروبیوتیک ها به 
ماست معمول تر است، اما باید توجه داشت که انواع ماست 
کم چرب که با پروبیوتیک ها غنی می شوند، در مقایسه با 
ماست های پرچرب سالم ترند. ماست پرچرب به دلیل 
داشتن چربی حیوانی موجب افزایش کلسترول بد در خون 

و اضافه وزن می شود.
کتوز شیر  این ترکیبات توانسته اند علائم عدم تحمل لا
را تخفیف دهند. همچنین با تقویت سطح ایمنی بدن، 
مقاومت آن را در برابر بیماری ها افزایش و سمی بودن و قدرت 
جهش زایی ترکیبات دفعی در لوله گوارشی و دستگاه ادراری 
را کاهش می دهند. یکی از مهم ترین آثار استفاده از این 

ترکیبات کاهش قابل توجه کلسترول خون است. 
 پره بیوتیک ها نیز توده فعال و زنده از میکروب هایی 
هستند که با حضور در دستگاه گوارش موجب تقویت، رشد یا 
فعالیت جمعیت میکروبی مفید مقیم روده ها و به ویژه روده 
بزرگ شده و در نهایت موجب حفظ سلامتی این دستگاه و 
سایر سیستم های بدن می شوند. آن ها نیز به طور مشخص 
میزان و راندمان جذب مواد معدنی به ویژه کلسیم و منیزیم 
از لوله گوارش را افزایش داده و خطر چاقی و نیز دیابت نوع 

۲ را کم می کنند.
کفیر چیزی شبیه دوغ، نوعی نوشیدنی پروبیوتیکی بر پایه 
شیر تخمیر شده است. این نوشیدنی ماندگاری بالا، طعم 
و خواص منحصربه فردی دارد. به طوری که اثرات تقابلی 
آن با سرطان و عفونت های ویروسی و قارچی به اثبات 

رسیده است.
که رنگ میوه جات،   رنگ دانه ها ترکیباتی هستند 
کاروتن  سبزیجات و حتی گوشت به آن مربوط است. بتا
که در هویج و کدوحلوایی یافت می شود و لیکوپن که در 
گوجه فرنگی به وفور وجود دارد دو رنگ دانه بسیار مهم 
هستند که از آن ها در تولید برخی نوشیدنی ها استفاده 
می شود. از این مواد حتی به منظور غنی سازی برخی تنقلات 
کودکان مثل اسنک و چیپس نیز استفاده می شود. این 
کسیدان های قوی هستند؛ به طوری که  رنگ دانه ها آنتی ا
اثر حفاظتی لیکوپن )رنگ دانه قرمز گوجه فرنگی( بر سلامت 

پروستات به اثبات رسیده است.
  اسیدهای چرب غیراشباع: این چربی ها عمدتا 
آبزی را تشکیل  گیاهی و جانوران  ساختار چربی های 
می دهند. دمای ذوب این نوع چربی ها پایین تر از نوع 
اشباع است و بیشتر با سلامت عروق و به خصوص عروق 
کرونری همراهی می کنند. مشهورترین این چربی ها از نوع 
امگا ۳ و امگا 6 است. برخی چربی ها مثل روغن زیتون، 
روغن هسته انگور و روغن موجود در ماهی آزاد و تُن، سرشار 
از این اسیدهای چرب اند. این ترکیبات در کل خطر بروز 
بیماری های قلبی-عروقی را کاسته و مصرف همیشگی شان 

در سلامت عروق کرونری نقش بسزایی دارد.
 فیبرهای گیاهی در واقع کربوهیدرات های دیواره 
سلولی گیاهان هستند. برخی فیبرها محلول و برخی دیگر 
نامحلول اند. از فیبرهای محلول می توان به سبوس گندم 
و ذرت و پوست میوه جات اشاره کرد. این ترکیبات با تقویت 
سلامت دستگاه گوارش از خطر رخداد برخی بدخیمی های 
این دستگاه ازجمله سرطان های کولورکتال می کاهند. 
نوع نامحلول فیبر در حبوبات و مرکبات یافت می شود که 
می تواند در کاهش بروز بیماری های قلبی -عروقی و برخی 
سرطان ها مؤثر باشد. امروزه از این مواد برای غنی سازی انواع 

کارونی استفاده می شود. نان، بیسکویت و ما
  مواد معدنی و ویتامین ها نیز از جمله موارد مهم در 
غذاهای فراسودمند به شمار می آید. مهم ترین مواد معدنی 
مطرح در غذاهای فراسودمند کلسیم، منیزیم و پتاسیم 
هستند. امروزه لبنیات کم چرب، غذاهای آماده، نوشیدنی ها 
غ غنی شده به عنوان زمینه ای برای مصرف  و تخم مر
این املاح کاربرد دارند. این عوامل در پیشگیری از پوکی 
استخوان و حفظ عملکرد طبیعی سیستم عضلانی اسکلتی 
ویتامین های  ایفا می کنند. مهم ترین  نقش عمده ای 
افزودنی در صنایع غذایی ویتامین های گروه B و ویتامین 
C هستند. امروزه افزودن این ویتامین ها تحت عنوان 
کارونی و لبنیات  غنی سازی در آب میوه ها، صنایع آرد، ما

مطرح می شود.
   منبع: دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت

غذاهای فراسودمند را بشناسید

تغذیه

قرعه کشی لیگ برتر هندبال بانوان انجام شد؛
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رفتار با سالمند مبتلا به 
آلزایمر)قسمت اول(

رفتار مناسب با بیمار مبتلا به آلزایمر مستلزم 
شناخت ماهیت بیماری و روش های مناسب 
مراقبت از بیمار است. بیماری آلزایمر یک بیماری 
که  و علائمی است  با مشکلات  پیش رونده 
به مرور زمان افزایش می یابد و مراقبت از بیمار 
پیچیده و حساس می شود. در ابتدای راه این 
بیماری وقایع زندگی اخیر کم رنگ شده و رو 
به فراموشی می روند، خاطرات قدیمی محو 
می شوند و حتی بیمار به جایی می رسد که در 
زمان های پی درپی سؤال های تکراری می پرسد. 
آن ممکن است نام اطرافیان و حتی  پس از 
جاده ها و خیابان ها را فراموش کند و نتواند هیچ 
کاری را با دقت قبل انجام دهد. در مراحل بعدی 
افسردگی، عصبانیت و پرخاشگری و ناتوانی در 
انجام فعالیت های شخصی که مستلزم حضور 
دائمی فردی برای مراقبت از او است خود را 

نمایان می کند.

مراقبت در منزل از بیماران آلزایمری و سالمندان 
یک سرویس ۲۴ ساعته است؛ به همین دلیل نحوه 
رفتار با یک فرد سالمند مبتلا به آلزایمر آن قدر مهم 
است که می تواند بر روی سلامت جسمی و روحی 

آن ها تأثیر زیادی بگذارد.
یکی از دلایل این بیماری افزایش سن است. 
این بیماری درمانی ندارد و یک بیماری مغزی 
پیش  رونده و مخرب است. به همین دلیل اطرافیان 
بیمار باید خونسردی خود را حفظ کنند و محبت 

با آن ها رفتار کنند.
 دلایل رفتار پرخاشگرانه سالمندان مبتلا به آلزایمر
افراد مبتلا به بیماری آلزایمر رفتارهای تهاجمی از خود 
نشان می دهند. بهتر است فردی که از او مواظبت 
می کند او را درک کند و در مقابل رفتارهایش منطقی 
باشد. بی ادبی، تهدیدهای فیزیکی، پرتاب وسایل 
منزل ازجمله پرخاشگری هایی است که نباید از آن ها 

عصبانی شوید و چیزی نگویید.
از دلایل این اعمال می توان احساس ترس، عدم 
درک گفتار و رفتار دیگران، نگرش اطرافیان و ناتوانی 

در کنترل رفتار مناسب خود را نام برد.
برای کنترل پرخاشگری سالمندان مبتلا به آلزایمر 
به این نکات توجه کنید: صبور باشید و طوری رفتار 
نکنید که پرخاشگری آن ها را افزایش دهد؛ طوری 
رفتار کنید که بیمار بداند شما او را درک می کنید؛ 
روش های مختلفی را برای دور شدن بیمار از محل 
امتحان کنید؛ طوری رفتار نکنید که بیمار بداند 
شما از رفتار او می ترسید و نگران هستید؛ بسیاری از 
افراد برای مقابله با پرخاشگری بیمار دست و پای او 
را می بندند که این اقدام بسیار اشتباه است؛ از هیچ 
دارویی برای تسکین بیمار استفاده نکنید، مگر اینکه 

توسط پزشک تجویز شده باشد.
  نحوه برخورد با سالمندان مبتلا به آلزایمر

برای مراقبت از والدین مبتلا به آلزایمر، باید نکاتی را 
گر بیمار اشتباهی کرد، وانمود  بدانید. برای مثال، ا
کنید متوجه آن نشده اید. همچنین به یاد داشته 
باشید که هیچ دارویی را در دسترس او نگذارید 
و از تمام درهای خروجی، حمام، اتاق خواب و... 
محافظت کنید. به این ترتیب مطمئن هستید که 

هیچ اتفاقی نمی افتد.
بازی و تفریح، صحبت و حرکت ازجمله مواردی 
است که باعث بهبود وضعیت بیمار و جلوگیری 
از تشدید بیماری می شود، همچنین می توانید از 

گروه ها و انجمن های مربوطه کمک بگیرید.
تغییرات   : از عبارت اند  بیماری  این  علائم 
شخصیتی؛ کمبود حافظه کوتاه مدت؛ اختلال در 
ک؛  قضاوت و تصمیم گیری؛ مشکلات زبان و ادرا

مشکل در انجام کارهای شخصی.
گر  در کنار دانستن این علائم، پیشنهاد می شود ا
قرار است از این بیماران مراقبت کنید، شناخت 
کاملی از بیماری و نحوه برخورد با مبتلایان به آن 

داشته باشید.
   نحوه ارتباط مؤثر با سالمندان مبتلا به آلزایمر

ل، توجه، تمرکز و… در بیماران مبتلا به  استدلا
آلزایمر به نحوی است که نمی توانند ارتباط خوبی 
گر رفتار ما محبت آمیز  کنند. ا با دیگران برقرار 
مانند  مناسبی  کنش های  وا نیز  بیمار  باشد، 
از خود نشان می دهد و در  شادی و رضایت 
صورت دریافت رفتار خصمانه و رقت انگیز، ممکن 
کنش های هیجانی مانند پرخاشگری،  است وا

عصبانیت، غم و افسردگی را تجربه کند.
برای برقراری ارتباط با افراد مسن مبتلا به آلزایمر، 
این موارد را در نظر داشته باشید: باید با لحنی 
ملایم و آرام با او صحبت کرد. هنگام سردرگمی، 
بیمار را سرزنش نکنید و با پیشنهاد های خوب 
اشتباهات او را اصلاح کنید. شما باید همیشه با 
بیمار صحبت کنید حتی زمانی که او نمی فهمد 
دیگران چه می گویند. بهتر است هر از چند بار 
یک سؤال از او بپرسید و مهلتی برای پاسخ دادن 
به او بدهید. قبل از اینکه از بیمار بخواهید کاری 
انجام دهد، بهتر است او را با نام صدا بزنید، هنگام 
صحبت با او تماس چشمی برقرار کنید تا به تمرکز 
او کمک کنید. وقتی با فرد مبتلا به آلزایمر صحبت 
کنید تا  می کنید، رادیو و تلویزیون را خاموش 

مزاحم تمرکز او نشوید. 
ادامه دارد...
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 یکی از دغدغه های همیشگی والدین، موفقیت 
تحصیلی فرزندانشان است و بسیاری از آنان شیفته کسب 
اطلاعات و راهکارهایی هستند که بتوانند به پیشرفت 

تحصیلی فرزندانشان کمک کنند.

با مرور پژوهش های صورت گرفته در زمینه تحصیلی به این 
مهم پی می بریم که خانواده نقشی بی بدیل در پیشرفت 
، نهاد آموزش وپرورش  تحصیلی فرزندان دارد. از طرف دیگر
برای تحکیم آموخته ها و تربیت دانش آموزان با انگیزه، به 
همکاری و مشارکت خانواده نیاز دارد. والدین با به کارگیری 
می پردازیم،  آن ها  معرفی  به  ادامه  در  که  راهکارهایی 
می توانند نقش مؤثری در افزایش انگیزه فرزندان خود به 

تحصیل و پیشرفت تحصیلی آن ها ایفا کنند.
    ۱. ارتباط والدین با مدرسه

رفت وآمد والدین با کادر آموزشی می تواند تأثیر چشمگیری 
بر انگیزه و وضعیت تحصیلی دانش آموزان داشته باشد. 
همکاری والدین با اولیای مدرسه می تواند به ایجاد رابطه 
مطلوب خانه و مدرسه کمک کند. بدین ترتیب می توان به 
افزایش شایستگی ها و کاهش مشکلات کمک کرد. گفتنی 
است رابطه والدین و عوامل مدرسه بهتر است مبتنی بر 
گر  نگرش »اقدام مشارکتی« برای رفع کاستی ها باشد و ا
والدین در مورد عملکرد مدرسه  یا بالعکس، انتقادی دارند 
باید آن را با همین رویکرد با یکدیگر در میان بگذارند و در پی 

یافتن راهکار مؤثر باشند.
   ۲. مشارکت والدین در انجام تکالیف

همکاری والدین در انجام تکالیف تحصیلی می تواند به 

شکل گیری رابطه ای مطلوب بین والدین و فرزند کمک کند. 
همچنین فرزند احساس موردتوجه والدین قرار گرفتن و مهم 
تلقی شدن را در خود پرورش می دهد. مشارکت والدین در 
انجام تکالیف )متناسب با سطح تحصیلات اولیا( می تواند 
در آموزش مجدد، تمرین و تحکیم آموخته های مدرسه 

نقش داشته باشد.
   3. استفاده از تشویق کلامی

به  خود  فرزندان  ترغیب  به منظور  اولیا  می شود  توصیه 
همچون  کلامی  تشویق های  از  تحصیلی،  فعالیت های 
تحسین کردن و ارائه بازخورد مثبت در مورد تکالیفی که 

به خوبی انجام شده اند، استفاده کنند.
   ۴. استفاده نکردن از تشویق های مادی و قابل انتظار

یکی از اهداف مهم آموزشی، شکل دهی انگیزه درونی برای 
یادگیری است. دانش آموزان دارای انگیزه درونی، به صورت 
خودجوش برنامه ریزی های تحصیلی خود را اجرا می کنند و 
از یادگیری لذت می برند. ارائه پاداش های مادی )همچون 
و  این ها(  مانند  و  موتورسیکلت  تبلت،  دوچرخه،  پول، 
گر معدل ۱9 بیاوری، برایت دوچرخه می خرم(  قابل انتظار )ا
سبب کاهش انگیزه درونی دانش آموزان می شود. بدین 
معنی که فقط تا زمان حضور این وعده ها، دانش آموز به 
فعالیت های تحصیلی می پردازد. درصورتی که هدف، پرورش 
گردی است که از یادگیری لذت ببرد و همواره در  دادن شا
طول زندگی به دنبال کسب مهارت ها و گسترش آن ها باشد.
گاه باشید    ۵. از وضعیت تحصیلی فرزندتان در درس ها آ
لازم است که اولیا بدانند فرزندشان در چه درسی عملکرد 
بهتری دارد و چه موضوعی برای او دشوارتر است. نکته 

نقش والدین در امور تحصیلی 
فرزندان

آموزش

   فرقی نمی کند چه شغلی دارید یا در چه صنعتی فعال هستید، انضباط 
شخصی یا نظم شخصی خصیصه ای است که باید با گذر زمان توسعه پیدا 
کند. با رشد و توسعه  انضباط فردی می توانید با موفقیت هدف گذاری کنید و 

به اهداف شغلی و شخصی خود برسید.
   انضباط شخصی چیست؟

انضباط شخصی یا نظم شخصی توانایی تمرکز دقیق روی تکلیف یا هدف با نیت 
رسیدن به نتایج مشخص است. مانند خصوصیات دیگری که ممکن است در 
موفقیت کلی شما نقش داشته باشند، انضباط فردی ویژگی است که موفقیت 
پایدار را در طول زمان تضمین می کند. افرادی که ویژگی انضباط فردی را دارند، 
معمولا خصوصیات دیگری نیز دارند، ازجمله بلند همتی، تمرکز، سازمان یافتگی، 

استقامت و پشتکار، مسئولیت پذیری، تاب آوری و وجدان کاری قوی.
در محل کار، انضباط شخصی راهی برای توسعه اَعمال، افکار و عادات خاصی 
است که به شما کمک می کند تا وظایفتان را کامل کنید، اهداف کوتاه مدت خود 

را پشت سر بگذارید و در نهایت به اهداف مشخصی برسید. 
   موانع ذهنی بر سر راه انضباط شخصی چیست؟

برای رسیدن به انضباط شخصی، موانع مختلفی وجود دارند که باید آن ها را از سر 
راهتان بردارید. انضباط شخصی رفتاری است که نیازمند یادگیری است و افراد با 
گذشت زمان و از طریق تمرین و تکرار، در آن مهارت پیدا می کنند. می توانید برای 
افزایش انضباط فردی از روش های اثبات شده ای استفاده کنید که برای کسب 

کنترل بهتر و بهبود روزمره  به کار می روند.
   1. پیش فرض های خود را به چالش بکشید

اغلب، اولین مانع برای بهبود انضباط شخصی، پنداشت ذهنی ما از محدودیت ها 
و توانایی  خود برای متمرکز کردن انرژی و زمانمان بر کار خاصی است. زمانی را 
اختصاص دهید به اینکه تفکرتان را درباره کارهایی که می توانید و نمی توانید 
انجام دهید به چالش بکشید. این کار اولین قدم در راستای بهبود انضباط 

فردی شماست.
   2. فعالیت های انگیزشی انجام دهید

گر رعایت نظم در پروژه یا تکلیف خاصی برایتان دشوار است، راهی پیدا کنید که  ا
از طریق آن بتوانید تمرکز خود را دوباره به دست بیاورید. برخی  اوقات، دور شدن 
از کار و پیاده روی یا انجام فعالیت دیگری، برای مدت کوتاهی سودمند است؛ بعد 

از آن می توانید با انرژی و انگیزه  تازه ای به کار خود برگردید.
  3. راحت بودن با شکست را تمرین کنید

داشتن انضباط شخصی بیش تر نیازمند این است که بتوانید کوتاهی های خود را 
ببخشید. ممکن است حتی با بهترین نیات هم گاهی کاری را درست انجام ندهید 
یا حتی شکست بخورید، اما نکته مهم برای تقویت انضباط فردی، تاب آوری شما 

و ادامه مسیر است. از اشتباهات خود درس بگیرید و کار خود را با دانش بیشتری 
ادامه دهید. 

 روش های منظم بودن
برای تقویت انضباط شخصی روش های مختلفی وجود دارد که به منظم بودن 

بیشتر شما کمک می کند.
از آن جایی که انضباط شخصی رفتاری است که به یادگیری نیاز دارد، شما باید 
تصمیم بگیرید که نظم شخصی را در خود بنا کنید و رشد دهید. تنظیم اهداف 
روشن و تهیه برنامه قوی از چیزی که امیدوارید به آن برسید، بسیار ضروری است. 
وقتی متوجه شدید که می خواهید به کجا برسید، متمرکز ماندن و منحرف نشدن 

از مسیر برایتان راحت تر می شود.
در ادامه، نکات دیگری را برای ایجاد انضباط شخصی ذکر می کنیم:

   1. تمرین کردن را به عادت تبدیل کنید
مثل هر مهارت دیگری، باید هر روز انضباط فردی را تمرین کنید. در خصوص 
کار، انتظارات روشنی از خود داشته  باشید و سعی کنید که برنامه ای برای رسیدن 

به هدف و نظم شخصی داشته  باشید که می دانید می توانید به آن ها برسید.
تقسیم ساعات کاری به بخش های کوچک تر می تواند به شما کمک کند تا بر 
تکالیف خاص تمرکز بیش تری داشته  باشید. به علاوه، شکستن اهداف بلند مدت 
به اهداف کوتاه مدت می تواند به شما کمک کند تا انگیزه خود را حفظ کنید، زیرا 

می توانید از پیروزی های کوچک در طول مسیر لذت ببرید.
  2. هر بار روی یک مهارت انضباط شخصی تمرکز کنید

ویژگی های زیادی هستند که می توانید با توسعه آن ها انضباط شخصی  خود را 
افزایش دهید، اما هر بار روی یکی از آن ها تمرکز کنید؛ برای مثال در نظم شخصی، 
می توانید یک هفته را به منظم تر شدن اختصاص دهید. در هفته های بعدی 
باید منظم بودن خود را حفظ کنید و در کنار آن، بر توسعه خصوصیت جدیدی 

تمرکز کنید.
  3. اهداف شخصی خود را تعیین کنید

تعیین اهداف SMART،که قابل دستیابی و اندازه گیری باشند، می تواند به شما 
کمک کند که انضباط شخصی خود را در طول زمان با تکمیل تکالیف مشخص 
و مربوط توسعه دهید. به این فکر کنید که خودانضباطی در کارتان برای شما 

چه معنی دارد و به چه مهارت ها و خصوصیاتی برای عملی کردن آن نیاز دارید.
   تمرینات انضباط شخصی چیست؟

برای انضباط شخصی تمرینات مختلفی وجود دارد که انجام دادنشان برای 
تقویت نظم درونی مفید است. تبدیل فعالیت های کوچک به عادت می تواند به 
شما کمک کند انضباط شخصی بیش تری داشته  باشید. تمریناتی که می توانید 

آن ها در برنامه ریزی  روزانه خود بگنجانید، عبارت اند از:
   1. تخت خود را مرتب کنید

وقتی در ابتدای روز و به عنوان اولین کار نظم شخصی، تخت خود را مرتب 
می کنید، در واقع روزتان را با تکمیل تکلیفی قبل از رفتن به سر کار شروع می کنید. 
احساس کسب دستاوردی کوچک قبل از شروع روز می تواند حالت ذهنی 

سازنده تر و منظم تری را برای رسیدن به انضباط فردی در شما رقم بزند.
  2. عوامل حواس پرتی را حذف کنید

وقتی در محل کار هستید، سعی کنید از عوامل حواس پرتی   که وقتتان را می گیرند 
و شما را از مسیر کار کردن برای رسیدن به هدفتان منحرف می کنند،دوری کنید؛ 
برای مثال، می توانید موبایلتان را در کشوی میز قرار دهید، از برنامه های نظارت 
یا مسدود کننده شبکه های اجتماعی استفاده کنید یا خیلی ساده، بازه زمانی 
خاصی را برای تمرکز روی کار معینی در تقویم مشخص کنید. همچنین می توانید 
از طریق داشتن برنامه روزانه، تمیز نگه داشتن محل کار و خواب کافی در هر 
شب و داشتن نظم شخصی، از عوامل حواس پرتی در محیط کار دوری کنید. 
اضافه کردن عوامل حواس پرتی مثبت نیز می تواند سودمند باشد؛ برای مثال، 
گوش دادن به موسیقی زمینه ای برای نشنیدن صداهای نامطلوب در محل کار 

یا هر کار دیگری که بهترین نتیجه را برای ارتقای انضباط شخصی دارد.
  3. قدردانی را تمرین کنید

زمانی را در روز برای قدردانی از پیروزی های کوچک یا لحظات خوش صرف کنید. 
این کار انگیزه شما را افزایش می دهد و بالا نگه می دارد. می توانید در پایان هر روز 
سه موردی را که برای آن ها قدردان هستید، یادداشت کنید. بعد از شش هفته، 

ببینید که انضباط شخصی و انگیزه شما چگونه تحت تأثیر قرار گرفته اند.
  4. اهدافتان را جلوی چشمتان قرار دهید

نوشتن اهداف می تواند انگیزه شما را برای رسیدن به انضباط شخصی بیشتر 
افزایش دهد. اهداف خود را روی کاغذ بنویسید و آن را روی میز یا کامپیوترتان قرار 
دهید. برای جشن گرفتن پیروزی های کوچک یا رسیدن به اهداف کوتاه مدت 

وقت بگذارید.
   5. به یاد داشته  باشید که شکست لازمه رسیدن به موفقیت است

انضباط شخصی نیازمند کمال گرایی نیست. اینکه به برخی از اهدافتان نرسید 
یا نتوانید تمرینات را به درستی انجام دهید، هیچ اشکالی ندارد. شکست بخشی 
طبیعی از موفقیت است. نکته مهم ادامه مسیر رو به جلو و نزدیک شدن به 
اهدافتان است. شکست ها را به رسمیت بشناسید، به پیروزی هایتان پاداش 

دهید و هرگز تسلیم نشوید.
اجرای تمرینات ساده، توسعه فعالیت های تکراری و نظم  یافتن در حوزه ای خاص 
می تواند به شما کمک کند تا به سمت چالش بعدی حرکت کنید و انضباط فردی 
خود را بهبود دهید. در ابتدا، با کارهای کوچک شروع کنید و به عادات روزانه ای 

کتفا کنید که احساس خوبِ به پایان رساندن کاری را به شما القا می کنند. ا
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تأثیرانضباط شخصی بر دست یابی به موفقیت 

یکی از اهداف مهم آموزشی، 
شکل دهی انگیزه درونی برای 
یادگیری است. دانش آموزان 

دارای انگیزه درونی، به صورت 
خودجوش برنامه ریزی های 

تحصیلی خود را اجرا می کنند و از 
یادگیری لذت می برند

قابل توجه این است که والدین هرگز نباید به فرزند خود 
تلقین های نادرست ارائه کنند )برای مثال، رضا در ریاضی 
ضعیف است(. این موجب می شود که خودپنداره تحصیلی 
دانش آموز بدین شکل صورت گیرد که هر قدر تلاش کند، 
نمی تواند در درس های موردنظر )در مثال ذکرشده، درس 
ریاضی( به موفقیت برسد. اطلاع اولیا از وضعیت دانش آموز 
در ماده های درسی متفاوت باید به منظور برنامه ریزی برای 
کسب شایستگی در درس ها صورت گیرد، نه اینکه سبب 

برچسب زنی و اشتباهات دیگر شود.
   ۶. به فرزند خود مشاوره دهید

که والدین در مورد روش های صحیح  غالبا لازم است 
مطالعه و آزمون دادن، تکنیک هایی را به فرزندان خود 
آموزش دهند. یادداشت برداری، توضیح دادن برای فرد 
، حل کردن نمونه سؤال، نظارت بر توجه، و حفظ  دیگر

آرامش به هنگام آزمون ازجمله این موارد هستند.
   ۷. کمک والدین در شکل دادن عادت به مطالعه 

فرزند
به فرزند خود کمک کنید به مطالعه کردن عادت کند. یکی 
از مهم ترین عامل های ایجاد عادت به مطالعه، مکانی است 
که مطالعه در آن صورت می گیرد. تا حد امکان، دانش آموز 
همواره در یک مکان مخصوص به مطالعه بپردازد. تعویض 
مکرر مکان مطالعه می تواند سبب کاهش عادت به مطالعه 

و تمرکز شود.
است  اقداماتی  از  کوچکی  بخش  ذکرشده  راهکارهای 
و  تحصیلی  انگیزه  افزایش  برای  می توانند  والدین  که 
کمک به پیشرفت تحصیلی فرزندان خود انجام دهند. 
روش ها و نکات بسیار دیگری نیز وجود دارند که به منظور 
رعایت اختصار از ذکر آن ها خودداری می شود. اما آنچه 
گاهی و بینش  مهم می نماید تشویق والدین به افزایش آ
پیشرفت  به  کمک  صحیح  راهکارهای  زمینه  در  خود 
تحصیلی فرزندان از طریق مطالعه منابع معتبر و مشورت 

با متخصصان مشاوره تحصیلی است.
www.roshdmag.ir :منبع    
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  لوله های اسپیرال مقاطعی فولادی و توخالی با سطح 
مقطعی به شکل دایره هستند که در صنایع مختلف جهت 
 piping لوله کشی های صنعتی و یا ساختمانی که اصطلاحا
نامیده می شود، بسیار مورد استفاده قرار می گیرند. روش های 
متنوعی به منظور تولید لوله های فولادی به کار گرفته می شود 
و لوله هایی را که به روش اسپیرال تولید می شوند را لوله 

اسپیرال می گویند.
   لوله اسپیرال چیست؟

لوله اسپیرال یک لوله فولادی با جوش مارپیچی است که از 
فولاد نواری یا صفحه ای به شکل مارپیچ ساخته شده است و 
از روش جوشکاری زیرپودری دوطرفه برای جوشکاری درزهای 
داخلی و خارجی آن استفاده می شود. استفاده از تکنولوژی 
پیشرفته جوشکاری زیرپودری دوطرفه می تواند به جوشکاری 
در بهترین موقعیت حاصل شود و درنتیجه لوله اسپیرال 
مستعد عیوبی مانند ناهماهنگی، انحراف جوش و نفوذ ناقص 
نیست و به راحتی می توان کیفیت جوش را در آن کنترل کرد. 
بااین حال، در مقایسه با لوله های درز جوش مستقیم و با 
همان طول، طول درز جوش ۳۰ تا ۱۰۰ درصد افزایش می یابد و 
سرعت تولید هم پایین است. تولید لوله به روش اسپیرال این 
امکان را می دهد که تنها با تغییر زاویه شکل دهی، انواع لوله 
فولادی با قطرهای مختلف را از فولاد نواری با عرض یکسان 

تولید کرد.
که لوله اسپیرال در پیچ وتاب های متوالی تشکیل  ازآنجا
می شود، طول آن محدود نمی شود و می توان آن را به دلخواه 
تنظیم کرد. شکل مارپیچی درز جوش به طور مساوی در 
محیط لوله اسپیرال توزیع شده است، بنابراین این لوله دارای 
دقت ابعادی بالا و استحکام قوی است. همچنین، به راحتی 
می توان مقیاس آن را تغییر داد که برای تولید لوله های کوچک 
و انواع لوله های مارپیچ بزرگ مناسب است. این نوع لوله در 
سیستم های اصلی خطوط لوله در سراسر جهان مورداستفاده 
قرار گرفته است و حتی ظرفیت فشاری مشابه با لوله درز 

مستقیم دارد.
استحکام لوله اسپیرال معمولا بیشتر از لوله های دارای درز 
جوش مستقیم است. در طی فرایند شکل دهی، صفحه 

تنش  می دهد،  شکل  تغییر  یکنواخت  به طور  فولادی 
پسماند کم است و سطح آن نیز بدون خش است. همچنین، 
انعطاف پذیری بیشتر در محدوده قطر و ضخامت دیواره، 
به ویژه در تولید لوله های با دیواره ضخیم با عیار بالا و نیز 
لوله های جدار ضخیم با کالیبر کوچک و متوسط، از ویژگی های 

مهم لوله اسپیرال است.
   انواع لوله اسپیرال

بر اساس مواد مورداستفاده در ساخت، دو نوع اصلی لوله 
اسپیرال وجود دارد که هرکدام برای برنامه های منحصربه فردی 

مناسب هستند:
گالوانیزه: این نوع، رایج ترین نوع لوله     لوله اسپیرال 
اسپیرال است که سبک وزن و مقرون به صرفه است. لوله 
اسپیرال گالوانیزه دارای روکشی از جنس عنصر روی است 
که از زنگ زدگی سطح آن جلوگیری می کند. ضمن اینکه این 
پوشش گالوانیزه را هم درون و هم بیرون آن می توان اعمال کرد.

   لوله اسپیرال ضدزنگ: لوله های اسپیرال ساخته شده از 
فولاد ضدزنگ معمولا برای شرایط خاص استفاده می شوند. 
به عنوان مثال، در جایی که لوله اسپیرال گالوانیزه ممکن است 
به دلیل قرار گرفتن در معرض مواد شیمیایی خاص خورده 
شود. دلیل استفاده از لوله اسپیرال ضدزنگ، مقاومت بالای 

فولاد ضدزنگ در برابر مواد شیمیایی خشن و خوردگی است.
   کاربرد لوله اسپیرال

لوله های اسپیرال به دلیل برخورداری از برخی مزایا نسبت 
به لوله های معمولی و دارای درز جوش طولی، کاربردهای 

فراوانی دارند:
لوله های اسپیرال از قابلیت عدم محدودیت در طول در هنگام 
تولید بهره می برند. در نتیجه امکان استفاده از لوله های بلند 

برای مصارف مختلف فراهم می شود.
لوله های اسپیرال با عرض یکسان را می توان برای تولید 
لوله های فولادی با قطرهای مختلف، به ویژه برای تولید 
لوله های فولادی با قطر بزرگ با فولاد نواری باریک استفاده 
کرد. این مزیت امکان استفاده از لوله های اسپیرال با قطر بالا را 

در صنایع انتقال نفت و گاز میسر می گرداند.
به دلیل تولید به روش اسپیرال و جوشکاری مارپیچ، نشت 

هوای کمتری از این لوله ها اتفاق می افتد که آن ها را برای انتقال 
انواع سیالات مناسب می گرداند.

تحت شرایط فشار یکسان، جوش مارپیچی تحت فشار کمتری 
نسبت به درز مستقیم قرار می گیرد. 75 تا 9۰ درصد لوله جوش 
داده شده درز مستقیم است و بنابراین می تواند فشار زیادی را 
تحمل کند. همچنین، در مقایسه با لوله جوش داده شده درز 
مستقیم با همان قطر خارجی، ضخامت دیواره را می توان ۱۰ تا 
۲5 درصد کاهش داد. در نتیجه استفاده از لوله های اسپیرال 

در صنایع پتروشیمی و آب و فاضلاب مورد توجه قرار می گیرد.
لوله اسپیرال دارای دقت ابعادی بسیار مناسبی است 
به گونه ای که تلورانس قطر آن بیش از ۰.۱۲ درصد نیست 
و انحراف آن نیز کمتر از ۱ در ۲۰۰۰ است. همچنین، بیضی 
بودن مقطع لوله اسپیرال کمتر از یک درصد است. بنابراین، 
به طورکلی، فرایند اندازه و صاف کردن را می توان در تولید این 
لوله حذف کرد. دقت ابعادی بسیار خوب سبب کاربرد لوله 

اسپیرال در سازه های فلزی و پل سازی می شود.
لوله های اسپیرال را می توان با فناوری تولید به طور مداوم، 
تولید کرد. بدین گونه که در تئوری، می توان لوله های فولادی 
بی نهایت بلند، با از دست دادن اندک برش سر و دم ساخت که 
می تواند میزان استفاده از فلز را بین 6 تا 8 درصد بهبود بخشد. 
در نتیجه در هزینه تولید و تهیه مواد اولیه آن صرفه جویی 

می شود.
لوله اسپیرال در مقایسه با لوله جوش داده شده درز مستقیم، 
در عملیات انعطاف پذیر است و به راحتی می توان در حین 
نصب آن را تنظیم کرد. انعطاف بالای این لوله ها سبب 
استفاده از لوله های اسپیرال در تجهیزات گرمایشی می شود.

لوله های اسپیرال سبک وزن هستند و برای تولید آن ها به 
سرمایه اولیه کمی نیاز است. به طوری که می توان آن را به یک 
واحد سیار از نوع تریلر تبدیل کرد و لوله جوش داده شده را 
می توان مستقیما در محل ساخت وساز که در آن خط 
لوله گذاشته می شود تولید کرد. وزن سبک لوله های 
اسپیرال سبب استفاده از آن ها در لوله کشی سازه های 
فلزی ای می شود که نیاز به کنترل و کاهش وزن سازه در 

آن ها ضروری است.

لوله اسپیرال همچنین به لطف ساختار مارپیچی لوله، دارای 
مفیدترین خواص برای جلوگیری از ترک در حال رشد است. 
به دلیل این مزایا، لوله های جوشی مارپیچی در کاربردهای 

بسیار متنوعی مورداستفاده قرار می گیرند.
   فرایند تولید لوله اسپیرال

لوله های اسپیرال به دو روش تک مرحله ای و دومرحله ای 
تولید می شوند. تا قبل از انجام جوشکاری نهایی، هر دو روند 
یکسان  و شامل جوش دادن ورق های فولادی و خم کردن 
لبه ها است. تفاوت این دو روش در مرحله جوشکاری به 
روش زیرپودری بوده که سبب افزوده شدن یک گام اضافی 
به تولید لوله اسپیرال به روش تک مرحله ای می شود و فرایند 

را دومرحله ای می کند.
   روش تک مرحله ای

فرایند تولید این محصول به روش تک مرحله ای شامل 
شکل دهی ورق هایی فولادی به روش نورد سرد بوده که 
در ادامه، ورق ها به یکدیگر جوش داده می شوند. پس از 
آن با خم کردن لبه ورق های جوش داده شده، از ایجاد 
برآمدگی هایی که امکان پرس کاری آن ها ممکن نیست، 
جلوگیری می شود. سپس به دنبال آن، یک فرایند جوشکاری 
قوس زیرپودری انجام می شود که منجر به تولید لوله های 
اسپیرال در یک فرایند واحد و پیوسته می شود. در انتها نیز 

لوله اسپیرال در اندازه موردنظر برش داده می شود.
  روش دومرحله ای

در تولید لوله اسپیرال به صورت دومرحله ای قسمت های 
درونی و بیرونی لوله به صورت هم زمان توسط جوشکاری 
زیرپودری جوش داده می شوند. این روش هم دارای 
پیچیدگی بیشتر و هم نیازمند صرف زمان بیشتری نسبت به 

روش تک مرحله ای است.
در انتها نیز لوله هایی که به هر دو روش تولید می شوند 
مراحل انجام ماشین کاری و تست های کنترل کیفیت را طی 
می کنند تا اضافات ناشی از جوش رفع و سطح خارجی لوله 
صاف و یک دست گردد و عیوب درونی ناشی از جوشکاری 

نیز مشخص شود.
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لوله اسپیرال 

   در شماره قبلی خبرنامه هرمزگان با اینترنت نسل 
ششم تلفن همراه یا 6G آشنا شدیم. در این شماره به 
گی های این نوع اینترنت و زمان عرضه آن خواهیم  ویژ

پرداخت.

6G ویژگی های اینترنت    
همان طور که در شماره قبل گفتیم اینترنت 6G همانند تمام 
نسل های جدید شبکه ارتباطات موبایلی، سرعت و ظرفیت 
بیشتری ارائه کرده و لیتنسی )Latency( را حتی نسبت به 
5G هم بهبود می بخشد. این شبکه از ترکیب موج های زیر 
mm که در حال حاضر بهترین نوع 5G را ممکن کرده اند 
 )THz( و امواج تراهرتز mm-waves و زیرمجموعه امواج
استفاده می کند. نسل ششم شبکه های ارتباطات با تکیه بر 
کثر  این قابلیت ها به گفته برخی متخصصان می توان تا حدا

سرعت هزار گیگابیت بر ثانیه را امکان پذیر سازد.
می دانیم که جهان مجازی، متاورس، واقعیت مجازی و 
افزوده از موضوعات داغ حال حاضر جهان تکنولوژی به 
شمار می روند. افزایش کیفیت این فضاها و بیشتر شدن 
مشارکت، نیازمند افزایش سرعت و به ویژه کاهش لیتنسی 
اینترنت است. جدا از اینترنت سیمی، در حال حاضر 
اینترنت بی سیم بخش مهمی از کاربران را مشغول خود 
کرده و 6G ابزار بهتری را برای بهره برداری از پتانسیل کامل 

این تکنولوژی های جدید در اختیار کاربران قرار می دهد.
به لطف سرعت باورنکردنی 6G، تکنولوژی هایی مثل هوش 
کرده و امکان شبیه سازی  مصنوعی بعد جدیدی پیدا 
نهادهای فیزیکی ازجمله انسان ها، دستگاه ها، اشیا و 

مکان در یک فضای مجازی فراهم می شود. شبیه سازی یا 
همتاسازی ماهیت های فیزیکی در متاورس یا جهان های 
ترکیبی و واقعیت افزوده، ما را به تحقق کامل یک دنیای 
مجازی نزدیک تر می کند. در واقع همتای مجازی یک 
گی های مشابه، اما به شکل  انسان، همان انسان با ویژ
 )MEC( دیجیتالی است. محاسبه لبه ای موبایل یا همراه
هم به صورت پیش فرض در شبکه های 6G جا دارد و یکی 

از ارکان اصلی آن محسوب می شود.
به طورکلی می توان با جدیت گفت که محاسبه لبه ای و 
گی باعث  هسته ای در 6G بهتر انجام می گیرد. همین ویژ
توانمندی بیشتر اینترنت اشیا و یادگیری ماشینی می شود. 
جریان محاسبات لبه ای که با 5G سرعت گرفته است، در 

نسل ششم به پتانسیل کامل خود دست پیدا می کند.
انتظار می رود در نسل ششم ارتباطات بی سیم، امکان 
تنظیم فرکانس و استفاده از فرکانس های مختلف بر اساس 
نیاز فراهم شود. این سطح از ظرفیت و لیتنسی، کاربردهای 
مختلف 5G را تقویت و بستری مناسب برای کاربردهای 
نوآورانه در بحث اتصال، تشخیص، حس و تصویربرداری 

فراهم می کند.
تکنولوژی های داغ جهانی مثل خودروهای خودران با 
استفاده از سرعت بالا و تأخیر پایین این شبکه جهش 
دیگری به شمار می آید و اینترنت اشیا چه در بخش صنعتی 

و چه مصرفی وضعیت بهتری پیدا می کند.
چنین پیشرفت هایی البته حجم زیادی از داده را با خود 
یدک می کشند. به همین دلیل با اینکه در آینده حجم 
فضای ذخیره داخلی دستگاه های موبایل مطمئنا افزایش 

می یابد، اما فضای ابری بیش ازپیش اهمیت پیدا می کند. 
با افزایش سرعت، امکان ارسال و دریافت داده از فضای 
ابری با سرعت بسیار بالا انجام می گیرد و به همین دلیل 
استفاده از ابر به جای فضای ذخیره فیزیکی بالاخره با 
نسل های پنجم و ششم به یک گزینه ساده و در دسترس 

تبدیل می شود.
)6G( زمان عرضه اینترنت نسل ششم   

انتظار می رود اینترنت 6G تا سال ۲۰۳۰ در دسترس قرار 
گیرد و مرحله اجرا و توسعه آن احتمالا تا سال ۲۰۳۲ ادامه 
پیدا می کند. البته که پیش از هرگونه ارائه محصولی، ابتدا 
باید فرایند تعیین استاندارد از سوی اتحادیه بین المللی 
مخابرات )ITU( به انجام رسد و انتظار می رود این فرایند تا 

سال ۲۰۲8 روند خود را به پایان برساند.
این تکنولوژی با استفاده بهتر از شبکه دسترسی توزیعی 
)RAN( و طیف تراهرتز )THz(، ظرفیت را افزایش و لیتنسی 

ک گذاری را بهبود می بخشد. را کاهش داده و طیف اشترا
درحالی که تعاریف فعلی از 6G هنوز تعاریف اولیه محسوب 
می شوند، فعالیت های تحقیق و توسعه )R&D( از سال ۲۰۲۰ 
آغاز شده است؛ برای مثال چین در ۲۰۲۰ در یک آزمایش، 

ماهواره آزمایشی 6G را با یک سیستم تراهرتزی پرتاب کرد.
باید منتظر ماند و دید گذر زمان چه چیز را برای صنعت 
ارتباطات و شبکه های بی سیم رقم می زند و سرعت و نحوه 
پیشرفت تکنولوژی شاید سرعت اجرا و توسعه نسل بعدی 
ارتباطات را تحت تأثیر خود قرار دهد. از یاد نبرید که هنوز 

در مرحله توسعه 5G در سراسر جهان هستیم.
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 6G قسمت دوم( آشنایی با اینترنت(
معرفی اپلیکیشن های بازی 

با کلمات

   آمیرزا
آمیــرزا بــازی دیگــری از ســازندگان باقلــوا اســت کــه 
در ســال 96 توانســت عنــوان برتریــن بــازی ســال را 
کســب کنــد و تــا امــروز بــه بیــش از ۱۰ میلیــون نصــب 

در بــازار رســیده اســت.
ــاده  ــرگرم کننده و فوق الع ــاوت، س ــازی متف ــرزا ب آمی
جــذاب در ســبک کلمــات اســت کــه شــما را بــه 
چالشــی بــزرگ و شــیرین دعــوت می کنــد. هــدف 
ایــن بــازی، پیــدا کــردن کلمــات موردنظــر از بیــن 
حــروف به هم ریختــه اســت. دانلــود بــازی آمیــرزا 
کم و وجــود بیــش از ۱5۰۰  بــا توجــه بــه حجــم نســبتا

مرحلــه، می توانــد ماه هــا شــما را ســرگرم کنــد.
در بخــش آمیــرزا آنلایــن، کاربــران واقعــی منتظــر 
شــما هســتند تا با شــما رقابــت کننــد. احتمــالاً یکی 
از مهم تریــن دلایــل محبوبیــت ایــن بــازی، بیشــتر 
شــدن چالش هــا و ســخت تر شــدن بــازی بــا رفتــن 
بــه مراحــل جدیــد اســت. در اوایــل بــازی شــما باید 
کلمــات دو یــا ســه حرفی بســازید امــا به مــرور بایــد 
بــه ســاختن کلمــات پنــج و حتــی شــش کلمه ای 
ــخت  ــی س ــورد کم ــن م ــاید ای ــد. ش ــادت کنی ــم ع ه
گــر قلــق آمیــرزا دســتتان بیایــد،  بــه نظــر برســد، امــا ا
بــه مراحــل  می توانیــد به ســادگی و به ســرعت 

بالاتــر برویــد.
  باقلوا

گــر بــه دنبــال یــک بــازی معمایــی کامــلاً متفــاوت،  ا
جدیــد و فوق العــاده ســرگرم کننده هســتید، باقلــوا 

گزینــه ای عالــی بــرای شماســت.
هــدف ایــن بــازی حــل جدول هایــی نامرتــب 
اســت کــه شــما بایــد در آن کلمــه موردنظــر را پیــدا 
کنیــد. ایــن بــازی بیــش از 8۰۰ مرحلــه مختلــف 
دارد کــه هرکــدام میــزان هــوش و ذکاوت شــما را 

موردســنجش واقعــی قــرار می دهــد.
ــا مناظــر و زیبایی هــای   در طــول حــل جدول هــا ب
ایران زمیــن بیشــتر آشــنا خواهیــد شــد و ســفری 
، بادگیرهــا در یــزد،  خواهیــد داشــت بــه شــهر
پاســارگاد، شــمال همیشه ســبز و جنــوب گــرم و 
. بــازی دارای ۳۲  صمیمــی، و ده هــا جاذبــه دیگــر
کتــر اســت کــه هرکــدام بیانگــر میــزان هــوش  کارا
گــر جدول هــای بیشــتری را حــل کنیــد  شماســت. ا
هــوش شــما ارتقــا پیــدا می کنــد؛ امــا زیبایی هــای 
ایــن بــازی فقــط بــه ایــن مــوارد خلاصــه نمی شــود. 
از  اســتفاده  و  هنــری  و  گرافیکــی  گی هــای  ویژ
کترهــای ایرانــی و موســیقی ســنتی و اصیــل  کارا
ــه بهتریــن شــکل ممکــن اســتفاده  ــازی ب در ایــن ب

شــده اســت.
ایــن بــازی عــلاوه بــر ســرگرمی، به صــورت علمــی 
مهارت هــای ذهنــی شــما را در طولانی مــدت ارتقــا 
ــد  ــا عبارت ان گی ه ــن ویژ ــی از ای ــه برخ ــد ک می بخش
: افزایــش دامنــه دایــره لغــات؛ افزایــش اطلاعــات  از
عمومــی؛ افزایــش قــدرت تحلیــل و پیش بینــی؛ 

افزایــش نکته ســنجی.
  جدولانه

بــازی جدولانــه برنامــه ای ســرگرم کننده و آموزنــده 
کــه اوقــات فراغتتــان را بــه لحظه هــای  اســت 
نیــز  برنامــه  ایــن  بــا  شــیرینی تبدیــل می کنــد. 
می توانیــد جــداول آموزنــده را یکــی پــس از دیگــری 
تکمیــل کنیــد و ســطح دانــش عمومــی خــود را تــا 

بالاتریــن مراحــل برنامــه آزمایــش کنیــد.
قطعاحــل پــازل کلمــات می توانــد دایــره لغــات را 
افزایــش دهــد. همیــن کــه بــرای پیــدا کــردن جواب 
صحیح فکــر می کنیــد و حــروف مختلــف را جابه جا 
می کنیــد، ذهنتــان حســابی تقویــت می شــود و 
مراحــل بعــدی بــازی را نیــز بــا ســرعت بیشــتری 
می گذرانیــد. بــا ایــن برنامــه می توانیــد هــوش 

کلامــی خــود را هــم تقویــت کنیــد.
گــر  بــازی جــدول جدولانــه قانــون جالبــی دارد. ا
ــک  ــد، ی ــا کنی ــح جابه ج ــیوه صحی ــه ش ــا را ب خانه ه
گــر خانه هــا را اشــتباه  امتیــاز مثبــت می گیریــد. ا
جابه جــا کنیــد نیــز پنــج امتیــاز منفــی می گیریــد. 
به محض اینکه بــازی را شــروع می کنیــد، ۲۰۰ امتیاز 
گــر امتیازهایتــان به  به صــورت پیش فــرض داریــد. ا
صفــر رســید نیــز به آســانی می توانیــد یــک ویدیــوی 
رایــگان تماشــا کنیــد و امتیازهــای رایــگان بگیریــد.
ایــن جــدول بــا آن جداولــی کــه لازم اســت یکی یکی 
حــروف را در خانه هــای خالیــان بنویســید، فــرق 
دارد. جدولانــه از همــان ابتــدا، تمامــی حــروف 
مربــوط بــه پاســخ ســؤال ها را در دل خــود جــای 
داده اســت. کافــی اســت حــروف مربــوط بــه پاســخ 
صحیــح هــر ســؤال را بــا حــروف دیگــری کــه در 
جــدول قــرار گرفته انــد، جابه جــا کنیــد و در مــکان 
درســت قــرار دهیــد تــا کلمــه موردنظرتــان ســاخته 
گــر می خواهیــد خانه هــا را جابه جــا کنیــد  شــود. ا
نیــز کافــی اســت ابتــدا خانــه اول را لمــس کنیــد و 

بعــد خانــه دوم را. بــه همیــن ســادگی!
گی هــای ایــن برنامــه،  یکــی از جذاب تریــن ویژ
مراحل فراوان آن اســت. این برنامه آن قدر متنوع 
اســت کــه هیــچ گاه برایتــان تکــراری و خســته کننده 
ــا موفقیــت بــه پایــان  نمی شــود. هــر مرحلــه را کــه ب
ــر و پُرچالش تــری پیــشِ  برســانید، مراحــل جدیدت
رویتــان قــرار می گیرنــد. جذابیــت ایــن بــازی هــم 
دقیقــاً بــه همیــن اســت. کافــی اســت فقــط یک بــار 
آن را امتحــان کنیــد تــا پــایِ ثابــت اوقــات فراغتتــان 

شــود.
www.cafebazaar.ir:منبع   

اپلیکیشن  

تکنولوژی فولاد

تکنولوژی های داغ جهانی مثل 
خودروهای خودران با استفاده 
از سرعت بالا و تأخیر پایین این 

شبکه جهش دیگری به شمار 
می آید و اینترنت اشیا چه در 
بخش صنعتی و چه مصرفی 
وضعیت بهتری پیدا می کند
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  جنگ هشت ساله ایران و عراق یکی از برهه های بسیار 
حساس در تاریخ کشور است که زندگی بسیاری از افراد را 
دست خوش تغییر کرد و پس از گذشت نزدیک به چهار دهه 
از جنگ هشت ساله نیز همچنان تأثیراتی از آن دوران باقی 
مانده و می توان پس لرزه های آن را در زندگی و شرایط زیست 

بسیاری از افراد دید.
دفاع مقدس، جدا از همه تأثیرات، اتفاقات و پیامدهایش، 
شکل جدیدی از ژانر ادبی را به وجود آورد که از آن با عنوان 
ادبیات مقاومت یاد می شود و طرفداران زیادی دارد. کتاب 
ارمیا، رمان بی نظیر و خواندنی و یکی از آثار پرفروش در حوزه 
ادبیات مقاومت است که عنوان کتاب برگزیده جشنواره »ادب 
و پایداری« بیست سال ادبیات دفاع مقدس را در کارنامه دارد. 
داستان ارمیا روایت متفاوتی از جنگ هشت ساله ایران و عراق 
است که نگاه جدیدی را به جبهه، مقاومت، تعهد و عشق به 

وطن، دفاع از جان و مال و میهن به نمایش می گذارد.
داستان کتاب در یکی از روزهای دهه 6۰ اتفاق می افتد. زمانی که 
ارمیا، فرزند پسر یک خانواده مرفه، در دانشگاه و در رشته عمران 
تحصیل می کند و آینده درخشانی در انتظار اوست؛ اما تصمیم 
گهانی او همه چیز را تغییر می دهد. ارمیا که طرز تفکری  نا
متفاوت با خانواده اش دارد،  تصمیم می گیرد درس و دانشگاه 
را رها کند و بدون اطلاع خانواده، برای رفتن به جبهه ثبت نام 
می کند. داستان اعزام ارمیا به خط مقدم، آشنایی و دوستی او با 
فردی به نام مصطفی و بازگشتش به تهران، خلاصه ای از چیزی 

است که در رمان ارمیا می خوانید.
این کتاب همچنان پس از گذشت دو دهه از انتشار آن، در 

زمره کتاب های پرفروش قرار دارد. ارمیا به زبان های ترکی، اردو 
و عربی نیز ترجمه شده و بارها در داخل ایران به چاپ مجدد 

رسیده است.
   بخشی از کتاب

رستوران را کنار پمپ بنزین ساخته بودند. این دو عمارت 
توانسته بودند اندکی لختی کسل کننده جاده را بر هم بزنند. 
ارمیا اشاره ای به پدر کرد و در سکوت او و پدر، رستوران که رنگ 
در و دیوارش با حصارهای پمپ بنزین تفاوت زیادی نداشت، 
انتخاب شد. وقتی پا را روی زمین گذاشتند، انگار تمامی طول 
مسیر کیلومتر به کیلومتر وزنه ای شد و روی کمرشان قرار گرفت. 
ابتدا لنگ لنگان و سپس استوار به سوی رستوران گام برداشتند. 
رستوران بزرگ بود و قدیمی. معلوم بود مدت ها از آن استفاده 
کی اطراف، روغن اتومبیل،  نمی شده است. روی زمین خا
لکه های سیاهی کشیده بود. بوی بنزین با بوی چربی کباب 

مخلوط شده بود. 
 پدر و پسر زیر نگاه های عمیق مشتریان و پیش خدمت ها منتظر 
غذا بودند. در آن رستوران کثیف بین راه قیافه پدر هرچند به 
فضای آنجا نمی خورد اما غریب نبود. نگاه ها مسحور ریش ها 
و موهای بلند پسر نیز نبودند بلکه نگاه ها در شگفتی پیوند 
عجیب مردی میان سال با موهای جوگندمی شانه شده و 
جوانی کم سن با موهای بلند، غرق شده بودند. مرد میان سال 
یک کراوات کم داشت و جوان کم سن چفیه اش را در سنگرش 
جا گذاشته بود. مدتی روی صندلی جابه جا شدند، اما هیچ کس 

به سراغشان نیامد.
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معرفی کتاب

معرفی فیلم

۲7 آذر؛ سالروز شهادت دکتر مفتح و روز 
وحدت حوزه و دانشگاه

 شهید آیت الله دکتر محمد مفتح ازجمله روحانیون روشنفکر و 
روشنگری بود که نقش مهمی در نهضت اسلامی مردم ایران به رهبری 
امام خمینی ایفا کرد. وی همچنین قدم های مؤثری در راه ایجاد 
وحدت بین حوزه های علمیه و دانشگاه و دو قشر روحانی و دانشگاهی 
برداشت. این روز به پاس تلاش های آن بزرگوار روز وحدت حوزه و 

دانشگاه نام گذاری شده است.
شهید مفتح در سال ۱۳۰7، در خانواده ای روحانی در همدان متولد 
گیری مقدمات، راهی قم شد و از محضر بزرگانی چون امام  شد. پس از فرا
خمینی، علامه طباطبایی و... بهره برد و خود مدرسی بزرگ در حوزه 
گردید. ایشان درحالی که استادی بزرگ در قم بودند، پا به عرصه دانشگاه 
گذاشت و تا درجه دکترا ادامه تحصیل داد. شهید مفتح که توطئه استعمار 
در جدا نگاه داشتن دو قشر دانشگاهی و روحانی از هم را با تمام وجود 
احساس کرده بود، ایجاد وحدت میان این دو قشر مهم جامعه را وجهه 
همت خود قرار داد و در کنار آموزش و تدریس و تربیت نیروهای جوان به 

مبارزه با رژیم پهلوی پرداخت.
در سال های ۱۳۴۰ تا ۴۲، سخنرانی های او در شهرهای مختلف در روشن 
ساختن مواضع نهضت اسلامی و افشای چهره رژیم پهلوی بسیار مؤثر 
ک این جلسات تعطیل و ایشان دستگیر و مورد آزار و  گاهی ساوا بود که با آ
ک قرار گرفت. محبوبیت و مقبولیت شهید مفتح در میان طلاب  اذیت ساوا
و دانش آموزان موجب شد که او را از آموزش وپرورش اخراج و در سال ۱۳۴7، 
به نواحی بدآب وهوای جنوبی ایران تبعید کنند و بعد از سپری شدن مدت 
تبعید نیز از ورود ایشان به قم جلوگیری به عمل آمد و ایشان با اقامت 
در تهران به تدریس در دانشکده الهیات مشغول شد. ایشان به دعوت 
انجمن اسلامی دانشجویان امامت جماعت مسجد دانشگاه را عهده دار 
شد. سخنرانی های ایشان در مسجد دانشگاه در ترغیب نسل روشنفکر و 

تحصیل کرده به اسلام اثر بسزایی داشت.
شهید مفتح همچنین در حسینیه ارشاد نیز به فعالیت های تبلیغی و 
ک، ایشان  علمی می پرداخت و پس از تعطیلی این حسینیه به وسیله ساوا
با قبول امامت مسجد جاوید در سال ۱۳5۲، هسته دیگری از دانشجویان و 
روشنفکران را به دور خود جمع کرد. در آذر ۱۳5۳ مسجد جاوید مورد هجوم 
ک قرار گرفت و شهید مفتح نیز دستگیر و زندانی شد. یاد و خاطره نماز  ساوا
عید فطر سال ۱۳57 که در قیطریه تهران و با استقبال بی نظیر مردم تهران 
به امامت شهید مفتح انجام شد در تاریخ انقلاب همیشه می درخشد. 
در خطبه های این نماز، شهید مفتح برای اولین بار نام امام خمینی را 
کید قرار داد و روز پنجشنبه ۱6  آشکارا بر زبان جاری و رهبری امام را مورد تأ
شهریور را به عنوان تجلیل از شهدای نهضت تعطیل اعلام کرد که زمینه ساز 

راهپیمایی ۱7 شهریور و وقایع جمعه سیاه گردید.
وی به هنگام انقلاب اسلامی ایران از سوی امام خمینی )ره( به عضویت 
شورای انقلاب درآمد و مدیریت ستاد استقبال از امام خمینی را نیز به 
عهده گرفت. او از اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و از بنیان گذاران 
جامعه روحانیت مبارز تهران بود و به عنوان دبیر آن انتخاب شده بود. پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی عضو شورای گسترش آموزش عالی کشور و عضو 
هیئت علمی دانشگاه تهران شد و سرپرستی دانشکده الهیات دانشگاه 
تهران را به عهده گرفت. او برای حفاظت از دستاوردهای انقلاب با همکاری 
آیت الله مهدوی کنی و شهیدان بهشتی و مطهری طرح کمیته انقلاب 
اسلامی را ارائه کرد و خود مسئولیت کمیته منطقه ۴ تهران را عهده دار شد.
گرچه حوزه و دانشگاه هریک اهداف، برنامه ها  مفتح بر این باور بود که ا
و کارکردهای خود را دارند، ولی می توانند با نگرشی توأم با احترام و اعتماد 
متقابل، با یکدیگر ارتباط داشته باشند و به جای نفی و طرد و نفرت و 
کنده از روح اطمینان است اهتمام ورزند. هر  بدبینی، به درک متقابل که آ
دو نظام آموزشی می توانند تقویت کننده و تکمیل کننده هم باشند و لازمه 
تحقق این برنامه آن است که با یکدیگر رابطه علمی و آموزشی داشته باشند 
و در مباحث فکری و فرهنگی و رفع معضلات اجتماعی از پیش همفکری 

و هم اندیشی نمایند.
شهید مفتح در ۲7 آذر ۱۳58، در دانشکده الهیات به دست سه نفر از 
اعضای گروهک فرقان ترور شد و در یکی از حجره های حرم حضرت 
معصومه )س( دفن شد. امام خمینی )ره( با صدور پیامی شهادت او را 

تسلیت گفت.
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مناسبت

بازی و سرگرمی

کودکان   زهرا )س( در آن هنگام فریاد 
گرسنگی را  را می شنید و خودش هم طعم 
، درس شکیبایی  می چشید و از این رهگذر
ایشان به سبب  فرامی گرفت.  را  و مقاومت 
، لقب »ام ابیها«، را  ایثارگری فراوان در راه پدر
از آن خود کرد. در خردسالی مادرش خدیجه 
را از دست داد و قلب کوچکش فراق مادر را 
احساس کرد. ایشان از هیچ اقدامی برای یاری 
پدرش دریغ نمی ورزید و در سال سیزدهم 
بعثت، پس از هجرت پیغمبر به مدینه، با سن 
کیلومتری مکه تا  اندک خود، مسیر صدها 
مدینه را پیمود و همراه امیر مؤمنان علی )ع( و 

دیگر زنان، خود را به آن حضرت رساند.

عارفان و عالمان اخلاق، به سوگواری حضرت 
زهرا )س( بسیار اهمیت می دهند. میرزا جواد 
ملکی تبریزی، استاد اخلاق امام خمینی )ره( 
در این باره می نویسد: »صحیح این است 
که سوم جمادی الثانی، روز شهادت سرور 
بانوان جهان است. پس لازم است شیعیان 
، این روز را از روزهای اندوه و مصیبت  وفادار
قرار دهند. این روز برای بستگان آن حضرت، 
کرم )ص(  دومین مصیبت بعد از رحلت رسول ا
بود. امیرالمؤمنین بعد از وفات رسول خدا 
گوارتر  )ص(، هیچ روزی را مصیبت بارتر و نا
از این روز ندید. از دست دادن حضرت زهرا 
)س( برای امیرالمؤمنین به اندازه ای سخت 

بود که بر او گریه می کرد و از جدایی آن حضرت 
شکایت می کرد و می فرمود: »جان من در میان 
آه زندانی است. کاش جانم با آه و اندوه ها 
ج می گردید. بعد از تو خیری در زندگی  خار
نیست و گریه ام از ترس این است که زندگی ام 

طولانی شود«.
اقامه  و  اندوه  و  حزن  اظهار  در  شیعیان 
مجالس سوگواری در روز وفات آن حضرت 
و ذکر مصیبت های او باید امیرالمؤمنین را 
سرمشق خود قرار دهند. امیرالمؤمنین )ع( 
از  بعد  فاطمه  دادن  دست  »از  می فرمود: 
پیامبر خدا )ص(، دلیل بر این است که هیچ 
دوستی جاویدان نمی ماند و بعد از فقدان 
آنان، زندگی چگونه گوارا خواهد بود. قسم 
یاد می کنم که این چیزی است که اصلا امکان 
ندارد. انسان می خواهد دوستش نمیرد، ولی 
این محال است«. این مطلب ساده ای نیست 
که کسی مانند امام علی )ع( چنین سخنانی 

بگوید. عقل از درک این کلمات ناتوان است 
و این عبارات، عظمت مقام زهرا )س( و فضل 
گر فضیلت فاطمه در  او را نزد خدا می رساند. ا
ع نمودن برای او  بالاترین درجه ای نبود که جز
ع فراوان  کار نیکویی باشد، به هیچ وجه این جز

از امیرمؤمنان )ع( دیده نمی شد.
، علامه طباطبایی  مفسر و فیلسوف معاصر
به سبب محبت فراوان به حضرت زهرا )س( و 
عرض ادب به محضر آن حضرت، هرساله ایام 
فاطمیه، ده روز در خانه اش اقامه عزا می کرد و 
همه بستگان و اعضای خانواده، حتی آن هایی 
که در شهرهای دیگر سکونت داشتند، مقید 
بودند در مجلس شرکت کنند. علامه معمولا 
به تهران که می رفت، کمتر دیدوبازدید می کرد، 
ولی وقتی می گفتند در همسایگی یا فلان محل، 
مجلس روضه و توسل به حضرت زهرا)س( 

است، فوری در آن حاضر می شد.
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سرور بانوان دو عالم، حضرت صدیقه طاهره، زهرای مرضیه، عطای خدای رحمان، کوثر پرثمر 
قرآن و همتای امیر مؤمنان است. آن حضرت در بیستم جمادی الثانی سال پنجم بعثت، در 
مکه پا به عرصه گیتی نهاد و در دوران حضور پدرش در مکه، سختی های آن بزرگوار را در راه 
تبلیغ دین مبین اسلام دید و خود نیز سه سال از کودکی را در شرایط جانکاه و طاقت فرسای 

شعب ابی طالب گذراند.

  فاطمه زهرا )س(؛ فرشته زمینی

سرو زیر آب

مناسبت

شب یلدا؛ فراتر از سرخی 
هندوانه و شیرینی انار

  یلدا از واژه ای سریانی و به معنای تولد و میلاد 
استخراج شده، اما گذشته از معنای لغوی آن، این 
شب از آن جهت که صبحی روشن و سپید را در 
پی دارد، از لحاظ معنایی برای ایرانیان، گرامی و 

بزرگ است.
بر طبق گاه شمار ایرانیان، دقیق ترین تقویم نجومی 
جهان، این شب با آغاز انقلاب زمستانی مصادف 
است. رویدادی که از نظر طبیعی نیز ریشه علمی 
داشته و تغییرات بسیاری در پی دارد. بر این اساس، 
ایرانیان قدیم که خورشید را مظهر حیات و سرزندگی 
موجودات می دانستند، چنین شبی را با امید طلیعه 
صبح روشن، گرامی می داشتند. این آیین و رسوم 
مربوط به آن، در قالب مراسم شب یلدا، سینه به سینه 
به ما رسیده است. برخی هم اعتقاد دارند چون 
یلدا بلندترین شب سال است و از آن به بعد روزها 
بلندتر می شوند، مردم بیشتر می توانستند کار کنند 
و خیروبرکت به زندگی شان بیاورند، به همین خاطر 
این شب را جشن می گرفتند. روزهای بعد از سی ام 
آذر طولانی تر می شود که به معنای پیروزی خورشید 

و روشنایی بر تاریکی است.
شب نشینی یلدا را می توان متن اصلی مراسم شب یلدا 
دانست. گردهم آیی خانواده و دوستان در این شب، 
اغلب در خانه بزرگ فامیل برگزار می شود. مراسم شب 
یلدا از غروب آفتاب یا آغاز آخرین شب پاییزی شروع 
و تا پاسی از نیمه شب یا شروع اولین صبح زمستان 

ادامه می یابد.
جشن یلدا را می توان بزرگداشت طبیعت دانست. 
یلدا اشاره ای است به سرزندگی طبیعت و گردآوری 
نمادهای زندگی. فرصتی در این شب فرخنده فراهم 
می آید تا خود را برای گذراندن زمستانی طولانی 

آماده کنیم.
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سالروز ولادت عیسی 
مسیح )ع( و آغاز 
سال نو میلادی

 حضرت عیسی )ع( به فرمان خداوند، ۶۲۲ 
سال قبل از هجرت پیامبر بزرگ اسلام)ص(، 
در بیت لحم واقع در سرزمین فلسطین به گونه 
کره و مقدس متولد   ای اعجازآمیز از مادری با
شد و سپس در گهواره شروع به سخن گفتن 

کرد و پیامبری خود را بشارت داد.
به عقیده مسلمانان عیسی از پیامبران اولوالعزم 
و صاحب شریعت است. نام و داستان وی به 
کرّات در قرآن و احادیث اسلامی آمده است. 
از  قائل اند،  برای عیسی معجزاتی  مسلمانان 
جمله سخن گفتن در گهواره در دفاع از مادر و 
نیز زنده کردن مردگان و شفای بیماران و کوران 
مادرزاد، و دمیدن حیات در گِلِ بیجان. با این 
حال قرآن عیسی را فقط بنده و فرستاده خدا 
می شناسد و هرگونه اعتقاد به تثلیث یا تجسد 
خدا در عیسی در نزد مسلمانان شرک است. 
نظر مسلمانان پیرامون مرگ عیسی نیز با نظر 
مسیحیان متفاوت است. طبق گفته قرآن این 
که مصلوب شد، بلکه امر بر آنان  عیسی نبود 
مشتبه شد. به روایتی خدا صورت عیسی را بر 
یکی از دشمنان وی افکند و وی به جای عیسی 
مصلوب شد و در نهایت عیسی به آسمان عروج 

کرد و از نظرها غایب شد.
    مراسم آغاز سال نو میلادی

برگزاری کریسمس در کشورهای مختلف مسیحی 
بنا به سنت و رسم و رسوم آنان، تفاوت هایی با 
یکدیگر دارد؛ اما مشترکات این مراسم این است 
گرفتن میلاد  که اغلب مسیحیان برای جشن 
حضرت عیسی مسیح )ع( به کلیساها می روند، 
کاج را تزیین و چراغانی  در منزل یک درخت 
می کنند و در خیابان ها و کوچه ها دسته دسته 

سرودهای شکرگزاری اجرا می کنند.
ww.iribnews.ir :منبع   

    کارگردان: محمدعلی باشه آهنگر
فیلم »سرو زیر آب« روایتی دیگر از شهدای گمنام است و با داستان 
خود که به خانواده های شهدای زرتشتی و مسلمان مربوط 
می شود، به اتحاد مردم ایران، علیه دشمن خارجی اشاره دارد. 
این فیلم در ژانر جنگی و دفاع مقدس ساخته شده، اما سکانس 
درگیری جنگی در آن دیده نمی شود. دعوا و درگیری مختصری 
در فیلم وجود دارد و گاهی مشاجراتی بین شخصیت ها اتفاق 
می افتد. این فیلم برای نوجوانان بالای ۱۳ سال مناسب است و این 
امر به دعواهای لفظی و مختصر بین شخصیت ها مربوط می شود.

این فیلم اطلاعات خوبی از نحوه شناسایی شهدای دفاع مقدس 
و وجود مشکلات متعدد برای مردم کشور و مسئولین این امر، در 
اختیار نوجوانان قرار می دهد و کمک می کند تا دید بازتری نسبت 

به مسائل داشته باشند.
    داستان فیلم:

جهانبخش به علت دلسوزی برای خانواده شهدا و به ویژه 
ک سپردن پیکر فرزند،  پدر و مادرهایشان و برای اینکه با به خا
گر پیکر یکی از شهدای گمنام  روحشان آرام بگیرد، معتقد است ا
را به خانواده هایی که وضعیت پیکر فرزندشان هنوز مشخص 

نیست، بدهد، به آن ها کمک بزرگی کرده و باعث آرامش 
خاطرشان خواهد شد. در نتیجه، او، پیکر شهیدی به نام 
سیاوش آبادیان را که سر در بدن ندارد، بدون ادله محکم 
به یک خانواده اهل لرستان، تحویل می دهد. پس از آن، 
خانواده دیگری از یزد که فرزندی به همین نام دارند، به معراج 
شهدا می روند و از آن ها می خواهند که پیکر فرزند را تحویشان 
دهند. سرگرد پوشیاس به همراه جهانگیر و یک نفر دیگر، به 
لرستان رفته و از خانواده شهید می خواهند که نبش قبر کرده و 
یک بار دیگر پیکر را بررسی کنند؛ چرا که معتقدند ممکن است 
این همان سیاوش آبادیانِ یزدی باشد؛ اما خانواده شهید با 
این موضوع مخالفت می کنند. در همین حین، جهانگیر به 
شهادت می رسد؛ در حالی که پیکر مطهرش، طوری سوخته 
که قابل شناسایی نیست. تنها چیزی که به شناسایی او کمک 
می کند، سنگ یادگاری است که همسرش به او داده بود. 
کاری تمام، پیکر  جهانبخش، برای جبران اشتباه خود و با فدا
برادرش، جهانگیر را به خانواده یزدی می دهد تا پدر و مادر او 

نیز به آرامش برسند.
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